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«LĂSTUNUL»... S-A ÎN
TORS ÎNCĂRCAT. După ce 
au cutreierat cu rucsacurile în 
spinare 400 kilometri prin satele 
din Ceahlău (Ceahlău, Pîrîul Răp- 
ciuniței, Podiș, Bofu) cei 17 «cute
zători» de la Școala generală 
nr. 204 (în majoritate absolvenți 
ai clasei a V-a), însoțiți de entu
ziaștii drumeți profesorii de gim
nastică Hoară și Pătrășcanu, s-au 
reîntors la bază cu un veritabil 
muzeu. Timp de 10 zile ei au 
adunat numeroase obiecte de 
mare valoare etnografică— unele 
datînd de două secole! — ilus- 
trînd toate ocupațiile localnici
lor: păstorit, oierit, agricultură, 
obiecte de uz casnic, înregistrînd 
pe o hartă numele donatorilor. 
Totodată au adunat culegeri de 
folclor — cîntece, balade, legen
de — imprimîndu-le pe o bandă 
cu durata de sase ore. (I. Cioară) 
O INOVAȚIE DISCUTA
BILĂ a adus Fabrica de ață și 
filatură din Odorheiul Secuiesc 
la sculurile de bumbac merceri- 
zat, care înainte se vindeau 50 
grame — 6 lei. Acum se vînd 
100 grame — 12 lei. Numai că 
diametrul sculului este atît de 
mare, încît pentru a-l putea folosi 
trebuie ca întreaga familie să 
participe la desfacerea lui. Ate
lierele de tricotat nu-l primesc, 
decît gheme! Se pierd în medie 
cam trei ore pentru desfacerea 
unui scul, pentru că ața mai este 
și încurcată. Cine plătește timpul 
pierdut atît de arhaic? (R. Pop). 
LAST, BUT NOT LEAST. 
Ultima premieră cinematografică 
românească a sezonului estival: 
filmul lui Virgil Calotescu și Fran- 
cisc Munteanu «Dragostea în
cepe vineri». Ultima, dar, spe
răm, nu cea din urmă. (Magda 
Mihăilescu)
AVIZ AMATORILOR. Cele 
mai bune cireșe din București le 
puteți cumpăra la unitatea de 
desfacere a puilor din Crevedia 
de peste drum de Circ. Nu 
căutați nod în papură și nu vă 
uitați că uneori sînt acoperite 
cu fulgi. (Magda Mihăilescu)

GĂURL N-ar fi bine ca atunci 
cînd — pentru un motiv sau 
altul (nu întotdeauna clar) — se 
sfîrtecă pavajul străzii, groapa să 
fie măcar semnalată conducăto
rilor auto? Ba ar fi bine, tovarășe 
primar al sectorului 5! Și dacă 
— pentru verificare — veți mer
ge pe șoseaua Giurgiului, cam 
prin dreptul Pieței Progresul, 
n-ar fi rău să lăsați mașina la 
primărie. Nu de alta, dar amor- 
tizoarele sînt scumpe și nici nu 
prea se găsesc prin magazinele 
de specialitate... (E. Dascălu) 
INSTITUTUL DE CON
STRUCȚII, PROIECTARE SI 
DOCUMENTARE AL IN
DUSTRIEI LUBRIFIANȚI- 
LOR Si AZBOCIMENTU
LUI din București a obținut pa
tru ani consecutiv steagul de frun
taș pe ramură. Ing. Marius Mazilu 
mi-a declarat că sînt șanse să fie 
cîștigat și pentru a cincea oară, 
deoarece s-au depus cu mult 
înainte de termen toate docu
mentațiile tehnice ce reveneau 
institutului potrivit investițiilor 
repartizate în acest an. (Toma 
Michinici)
CONTINENTUL COPI
ILOR. Teatrul Tineretului din 
Piatra Neamț, întors recent de la 
Festivalul din Sibenik (Iugosla
via), aduce următoarea veste: 
autoritățile locale au lansat ideea 
creării celui de-al șaptelea con 
tinent, continentul copiilor, pe 
una din insulele Mării Adriaticc 
(R. Pop) 
COLUMNA LUI TRAIAN 
LA RÎMNICU VÎLCEA.Ilie 
Stan din Rîmnicu Vîlcea ne-a 

trimis fotografia alăturată care 
reprezintă o variantă a Columnei 
lui Traian, realizare a artistului 
amator Constantin Teodorescu. 
Columna are înălțimea de 1,480 
metri, iar lungimea «panglicii» 
ce înfășoară verticala Columnei 
în 37 metope cuprinzind 124 
episoade cu 1 350 figuri este 
de 5,9 m. (Marga Nedelea)

O INSCRIPȚIE ENIGMA
TICĂ. Pe Șoseaua Mihai Bravu 
există un magazin cu cîteva raf
turi de lemn pline de praf, com
plet goale, cu o vitrină pustie, 
pe geamul căreia stă scris: «Con
signație cu bazar». O inscripție 
mai enigmatică decît cuneiforme
le caldeilor. (Iulia Moldoveanu) 
AMINTIRI, AMINTIRI. Po
iana de la Izvorul Rece, în apro
piere de Sinaia, e plină nu de 
iarbă deasă și înaltă, ci de hîrtii 
unsuroase, coji de ouă, de ceapă, 
de salam, cutii de conserve, sîm- 
buri de fructe etc. Există dife
rite moduri dea lăsa amintiri 
în locurile pe unde treci. (Iulia 
Moldoveanu)
CINCI MINUTE ÎNTR-UN 
AN. in cinci minute bați cu 
piciorul întreaga stradă Sălaj, in
tr-un an de zile nu au putut fi 
încheiate lucrările de pavate ale 
acestei străduțe din noul micro- 
raion Sălaj. Asta da,performanță ! 
(Sanda Faur)
O MANIFESTARE ȘTIINȚI
FICĂ PRESTIGIOASĂ la care 
au participat 500 de specialiști 
din 16 țări ale lumii a avut loc 
în Capitală. Este vorba de al 
Vl-lea Congres național de far
macie, organizat de Uniunea So
cietăților de Științe Medicale. 
Tematica congresului a propus 
dezbaterea unei serii de tehno
logii actuale folosite în prepara
rea și controlul medicamentelor. 
(Iulia Moldoveanu)
BEREA, CA CIUPERCILE 
DUPĂ PLOAIE.Teatru absurd 
la restaurantul «Miorița». Data 
acțiunii — vineriâ iulie, ora20,45- 
— Aveți bere?
— Aici (n.n. — la intrarea în 
local) nu, dar jos, în grădină, s-ar 

putea să mai găsiți.
— De ce acolo da, și aici nu? 
— Pentru că acolo a plouat! 
__ iii
— Dacă acolo a plouat, înseamnă 
că a fugit lumea de la mese și 
poate a mai rămas ceva bere. 
Recunoaștem, logica este impla
cabilă. (Magda Mihăilescu) 
ȘARADĂ VITICOLĂ. Este 
vorba de o prozaică sticlă cu vin 
Costă 9,50 lei. Vrem să știm din 
ce podgorie provine. Pe eticheta 
sticlei scrie: «I.A.S. Odobești. Vin 
de regiune». Ceva mai jos 
«I.A.S. — Bucium». Ambele sînt 
podgorii renumite, însă una lîngă 
Focșani, cealaltă lîngă lași. Sîn- 
tem deci în plin mister. Cu ase
menea etichete explicite n-ar fi 
exclus ca vinul să provină din 
podgoriile Drăgășanilor. (A- 
lexandru Nicolae)
O MĂSURĂ LĂUDABILĂ. 
Cursele de autobuze care circu
lau pînă acum pe traseul Ploiești- 
Constanța, în acest sezon estival, 
în vederea transportului mai 
rapid și optim, și-au prelungit 
traseul pînă în stațiunea Manga
lia. (Marga Nedelea)
TINERETUL LA DATORIE. 
O tabără interjudețeană de tine
ret (peste 300 de tineri) a fost or
ganizată de către Comitetul Cen
tral al U.T.C. la Lupeni, găzdu
ită de Grupul școlar minier. Pe 
timp de 2 săptămîni acești tineri 
vor fi pregătiți de a conduce 
activitatea de pregătire a elevi
lor pentru apărarea patriei în 
noul an școlar. (Marga Nedelea) 
ACTIVITATEA LUCRĂTO
RILOR DIN SECURITATE 
prezintă un viu interes pentru o- 
pinia publică din țara noastră. 
Astfel, cartea Reve/ion 214 de Ion 
Bodunescu — relatînd un caz de 
spionaj — s-a epuizat în 2 zile. 
Tiraj: 54 140 de exemplare. (R. 
Pop)
CONSTRUIM, CONSTRU
IM! Calafatul merge și el pe calea 
industrializării. Pitorescul oraș 
de pe malul oltenesc al străve
chiului Danubiu va avea într-un 
an-doi o fabrică modernă de 
produse lactate: unt, brînzeturi, 
cașcaval și lapte praf. Lucrările 
au început în 1972. în felul acesta 
își vor găsi aici un important 
debușeu fermele și ceapeurile 
din Moțățești, Băilești, Maglavit, 
Cetatea ș.a. (Dan Bîrlădeanu) 
PE BEC! «Nu aruncați becurile 
uzate! Magazinul nostru le co
lectează !» Textul (un afiș), scris 
mare, atrage atenția clienților 
care intră în magazinele în care 
se vînd articole electrotehnice. 
Totuși, într-un asemenea maga
zin, cel din Calea Gri viței nr. 
80, becuri uzate nu'se primesc. 
Responsabilul are, în felul lui. 
dreptate: colectorii de la Fa
brica de sticlă Fieni n-au mai 
dat pe la el de multă vreme;- 
unde să mai pună stocurile mari 
de becuri uzate care cresc în
truna (F. Urseanu)
ULCIORUL MERGE DE 
ȘASE ORI LA APĂ..., dar 
a șaptea oară se sparge. După 
șase furturi calificate (și pre
ferențiale: coniac, ciocolată, ți
gări) la magazine cu autoservire 
și la cantina-restaurant a între
prinderii bucureștene «Semănă
toarea», Marin Colțatu, fost sa
lariat în întreprindere. în vîrstă 
de 20 de ani, este prins asupra 
faptului. Și judecat în fața colec
tivului: trei ani condamnare (San
da Faur)
STATUILE VORBESC Cî- 
TEODATĂ. Știa el, bărbosul 
ăla de oltean,ce știa cînd a durat 
o «Masă» monolitică, o «Poartă» 
fără moarte și o «Coloană» să 
n-o dai jos nici cu tancul. Așa

cum știu și eu azi de ce nu tre
buie să mă mai plîng că Bucure- 
știul n-are statui. Pentru că avem 
printre noi inimi din piatră mult 
mai tare decît, de exemplu, cea 
din care a fost sculptat bustul 
acesta al lui Fr. Chopin, plasat 
la capătul Aleii Trandafirilor din 
Parcul Herăstrău (Toma Michi
nici).
FĂRĂ BARIERE... Activă pre
ocupare la Regionala de drumuri 
și poduri București pentru îm
bunătățirea fluenței circulației 
S-au început și continuă în ritm 
intens lucrările la pasajul deni
velat interior pe DN 5 — spre 
Giurgiu — la intersecția de la 
Jilava cu calea ferată, la pasajul 
de pe DN 2 de la intrarea în 
Buzău, precum și la cele trei 
pasaje de pe centura de ocol 
Ploiești vest (pe drumul Ploiești- 
Brașov). Urmează, de asemeni, 
în curînd atacarea frontului de 
lucru la încă trei pasaje pe DN 7, 
spre Pitești, la kilometrii 10 și 
18 pentru eliminarea deselor o- 
priri de la barierele de cale fe
rată. (I. Cioară)
SCOARȚE POPULARE RO
MÂNEȘTI DIN FRUNZE Șl 
FLORI. Adevărate creații artis
tice, covoarele de răsaduri spe
ciale, întruchipînd modele de 
scoarțe populare românești, al
cătuiesc una dintre atracțiile con
stante pentru vizitatorii autoh
toni și străini ai parcului He
răstrău. (Iulia Moldoveanu)

AIUREALĂ LICHIDĂ. La 
barul de zi «Turist» din Piața 
Romană se poate bea zilnic filtru 
cafti superfiltrat. Cafeaua este 
atît de filtrată incit în ceașcă 
pretenția de cafea pare absurdă. 
Totuși, pentru această apă fiartă, 
care — ce-i drept — nu atacă 
ficatul, se pretind bani. Unii 
zic că-i aiureală lichidă. Vînză- 
toarea susține mirată precum 
că, virgulă, cafea este. Se fac 
pariuri. (Aurel Mihailopol) 
UN OF. Salutăm apariția la Bo
toșani a unei întreprinderi specia
lizate în utilaje și piese oe schimb 
pentru industria ușoară. Gîn- 
dul ne duce însă, prin ricoșeu, 
la alte ofuri de-ale noastre co
tidiene, la Daciile, frigiderele, 
aspiratoarele, televizoarele, la 
alte și alte mașini și mașinării, 
devenite parte din viața noastră, 
și la piesele lor de schimb care, 
vai, atît de des ne lipsesc (Delia 
Ștefan).
FESTIV. Școala generală «Va- 
sile Cîrlova» din Tîrgoviște a 
sărbătorit 140 de ani de existență. 
Emoționantă întîlnire între ca
drele didactice, elevii, simpati
zanti, de ieri și de azi, ai școlii. 
Program artistic cu artiștii în 
devenire ai școlii aniversate. Di
rectoarea școlii, tovarășa Paras- 
chiva Bădin, a oferit tuturor 
invitaților cîte o revistă «Armo
nii»— publicație în premieră — 
și monografia oglindind cele 14 
decenii de activitate neîntrerup
tă a acestei unități de învățămînt. 
Vernisajul expoziției de artă a- 
piicată și decorativă Smaranda 
Chitic-Georgescu — profesor 
pensionar, și primul volum de 
versuri al elevului Iulian Penescu 
(Prof. Lucian Grigorescu , Tîrgo
viște)
NU INTRATI LA «VICTO
RIA» FĂRĂ SACOȘĂ. Dialog 
la ghișeul de informații al maga

zinului «Victoria», după un tur 
prin magazin, în cursul căruia — 
se mai întîmplă și astfel! — ai dat 
și peste lucruri pe care nu te 
așteptai să le găsești.
— Cum se face că la nici un raion 
nu ți se oferă marfa — chiar cînd 
e mai voluminoasă — într-o sa
coșă de plastic?

— Sînteți totuși cel mai mare 
magazin universal bucureștean. 
— Poate tocmai de asta (răs
punsul se vroia ironic, dar suna 
cam jalnic). (I. Cioară)
ÎNTRE BUCUREȘTI, TO- 
KY,O Șl NAPOLL Ștefan Pre- 
doiași — tehnician în cadrul Mi
nisterului Construcțiilor Indus
triale. Dumitru Anghelescu — 
proiectant. In orele libere, amîn- 
doi artiști plastici de circulație 
internațională: picturile celui 
dintîi au călătorit la Geneva, 
Tokyo, Bratislava, Roma, Napoli; 
sculpturile celui de al doilea se 
află în colecții din Anglia și 
R F. Germania. De astă dată, lu
crările celor doi artiști amatori 

s-au întîlnit la expoziția din Aula 
Bibliotecii Centrale Universitare. 
(S. Faur)
TEII ÎN PRIMEJDIE Se pare 
că parfumul îmbătător al florilor 
de tei a sucit mintea unora. Altfel 
nu se poate explica adevăratul 
rapt ce se practică în aceste 
zile, în diverse locuri. In dreptul 
Snagovului am surprins, dumi
nica, indivizi ținînd pe șosea 
crengi uriașe de tei. ca pe niște 
trofee. Se impune o mai atentă 
supraveghere a acestei valoroase 
specii. (Mihai Hetco)
SFAT P.REȚIOS. Dacă mai a- 
veți cîteva luni pînă cînd aparta
mentul dumneavoastră va fi gata, 
propuneți-vă ca primă masur^ 
achiziționarea unui contor elec
tric, fiindcă acestea fie că lipsesc 
«cu desăvîrșire», fie că pur și 
simplu nu se găsesc. (Marga Ne
delea)
«FLÂROS». «Flacăra roșie», bi
necunoscuta fabrică de încălță
minte și pielărie bucureșteană, 
îmbogățește piața internă cu un 
nou sortiment de pantofi băr
bătești — alură «ultimul stri
găt», culori de vară, cusături 
duble, ramă aparent cusută — 
rodul unei inovații, poetic bo
tezată de realizatorii ei: «Flaros»! 
(A. Cahane)
«NEGOIUL»ȘI POLUAREA 
SONORĂ. Cîntecele «de lu
me» ale chefliilor ieșind în fie
care noapte pe la 1-2 de la bo
dega «Negoiul» pe Calea Doro
banților curmă somnul locata
rilor din blocurile nr. 120, 122, 
124. O sursă de poluare sonoră 
care trebuie înlăturată.(lulia Moi- 
doveanu)

OBIECTIVUL INDISCRET, 
«la cu mama, puiule, nițică bere, 
să crești mare și mîndru ca 
tacto!» (Toma Michinici) 
IALOMIȚA LA SCHOT- 
TEN. Din nou, călușarii și ciocîr- 
lia noastră zburînd peste meri
dianele lumii. De astă dată, în 
interpretarea ansamblului folclo
ric «Ialomița», invitat să parti
cipe la cea de-a cincisprezecea 
ediție a Festivalului internațional 
folcloric de la Schotten (Belgia), 
care va avea loc în a doua săp- 
tămînă a lunii iulie. (Sanda Faur)
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«MOBRA» = 50 cmc
«MOBRA» = 4 cai putere 

«MOBRA» = suspensie hidraulică 
«MOBRA» = stabilitate și confort 

«MOBRA» = 100 km de relaxare cu numai 5 lei 
«MOBRA» = parcare fără dificultăți

«MOBRA» = 6 325 lei
Motoreta «MOBRA» — utilă în orice călătorie!



UN AN DE LA CONFERINȚA NAȚIONALĂ A PARTIDULUI COMUNIST ROMÂN

EXERCIȚIUL ZILNIC 
AL PARTICIPĂRII

UN DEMARAJ PUTERNIC

Despre succese, realizări, despre tot ce a fost bine și 
frumos, o singură pagină. Una singură din toate cele 27 
cit cuprinde la Uzinele de utilaj chimic «Grivița Roșie» 
darea de seamă întocmită în februarie de Comitetul 
oamenilor muncii. Pe 1972, producția globală a fost înde
plinită cu o depășire de 19 516 000 lei, angajamentele 
luate pe același an au fost depășite cu 33 326 000 lei la 
producția-marfă. Și tot prin graiul cifrelor, cîteva victorii 
de prestigiu în domeniul creșterii productivității muncii 
și al reducerii prețului de cost. Și cam atît...

...Apoi cîteva rînduri albe (traduse în ședința respectivă 
printr-o pauză de cîteva secunde, consumată într-o liniște 
atît de adîncă, încît toată lumea prezentă a înțeles că 
furtuna e pe aproape) și reluarea raportului de la mijlocul 
paginii printr-un «tovarăși!» dactilografiat cu majuscule.

«Felicităm colectivul nostru pentru succesele dobîndite 
dar...» și urmează «lipsurile», care sînt atît de multe, încît 
autorii dării de seamă au ținut să le facă publice pe 
parcursul a 26 de file. Șapte sute douăzeci și opt de rînduri 
acide, vehemente, o ofensivă necruțătoare împotriva indo
lenței, indisciplinei și lucrului făcut de mîntuială, un veri
tabil car de foc întors în galop prin toate compartimentele, 
secțiile și ungherele marii întreprinderi. în anul precedent, 
pierderile datorate rebuturilor și operațiilor de remaniere 
se apropie de cifra de 4 milioane lei. Timpul pierdut de 
pomană din pricina învoirilor, absențelor nemotivate și 
concediilor fără plată însumează mii de ore-om. Sînt 
criticați fără menajamente unii dintre cei mai cunoscuți și 
apreciați salariați ai uzinei. între aceștia, inginerul Ion 
Herdea, de la secția reparații mecanice, autorul unor 
valoroase inovații și sudorul-șef Iulian Anghel, de numele 
căruia sînt legate cîteva dintre cele mai spectaculoase 
realizări ale colectivului uzinal: sudarea coloanelor multi
strat și sudarea titanului (premieră națională).

Ce să mai spunem, ce să mai credem? M-am așezat într-un 
fotoliu ca să-mi trag respirația și ochii mi s-au oprit pe 
două diplome înrămate cochet și puse la vedere pe unul din 
pereții biroului. «Pentru merite excepționale (reproduc 
din memorie) obținute în cadrul întrecerii socialiste pe 
anul 1972, se conferă Uzinei de utilaj chimic «Grivița Roșie» 
locul II pe țară în ramura construcțiilor de mașini grele». 
Cea de a doua consfințea o altă victorie: obținerea în 
același an a locului I și a drapelului roșu de întreprindere 
fruntașă pe ramură.

— Care este adevărul adevărat, tovarășe Constantin 
Buzatu l

— Critica și autocritica, ne spune președintele comite
tului sindical, sînt mană cerească ori de cîte ori un colectiv 
de muncă sudat își analizează cu luciditate lipsurile, oamenii 
își spun pe șleau părerile și o fac gîndindu-se că lichidarea 
neajunsurilor e spre binele tuturor. în orice familie de 
gospodari se întîmplă la fel: omul își face socotelile, trage 
învățăminte din greșeli și nu e niciodată mulțumit cu ce-a 
agonisit. Nimeni nu stă să adulmece aromele succeselor. 
La ora cînd a fost întocmită respectiva dare de seamă, 
toată lumea din uzină cunoștea realizările, fruntașii își 
aveau portretul pe panourile de onoare, iar reușitele 
colectivului nostru făceau obiectul unor largi dezbateri 
în coloanele ziarelor. De ce să vorbim despre lucruri cu
noscute și arhicunoscute? Mai puțini dintre noi știau însă 
că, după aproape șapte luni de la Conferința Națională a 
partidului, uzina mai avea încă multe de făcut pentru a 
deveni din toate punctele de vedere o unitate economică 
model. Am analizat cu severitate felul în care au fost res
pectate indicațiile exprese ale secretarului general al 
partidului nostru: folosirea intensivă a capacităților de 
producție, scurtarea termenelor de execuție, folosirea 
capacităților de producție, îmbunătățirea aprovizionării 
tehnico-materiale. Iar analiza a fost făcută de către comi
tetele și comisiile de oameni ai muncii, criticile și sugestiile 
au venit deci din partea unor oameni legați nemijlocit de 
producție, bărbați în toată firea care nu se tem de critică 
și nu dau bir cu fugiți! la prima sancțiune, lată de ce nimeni 
nu s-a speriat de tonul dării de seamă, iar dacă uzina a făcut 
de atunci pași apreciabili, faptul se datorește tocmai apli
cării cu strictețe a principiului muncii colective, noilor 
relații economice și juridice din sfera producției materiale.

— Prin ce rezultate se recomandă activitatea ultimelor 
șase luni?

— în acest răstimp, angajamentul anual la producția 
globală a fost realizat și depășit cu 5 milioane lei,

— Documentele elaborate de Conferința Națională a 
partidului menționau că în 1973 productivitatea muncii va 
trebui să crească pe salariat cu 9 la sută.

— Sporui obținut la «Grivița Roșie» este de 12 la sută.
...Sau un demaraj puternic cu ample propulsări în toate 

compartimentele creatoare ale uzinei. O întruchipare pe 
viu, la scara realității, a cuvintelor rostite cu un an în urmă 
de tovarășul Nicolae Ceaușescu în înaltul forum al comu
niștilor români: «Se poate spune că astăzi trăim momente 
de care depinde locul pe care îl va avea România socialistă 
în marea familie a țărilor socialiste, a tuturor națiunilor 
lumii».

Liviu TIMBUS

CALCULATOARELE
ELECTRONICE

VOR PRELUA MUNCA 
INTELECTUALĂ

DE RUTINĂ

Orientarea cercetării științifice spre probleme de 
interes major ale economiei noastre naționale, con
centrarea tuturor forțelor de cercetare într-o direc
ție unică pe baza unui program unic — sarcini funda
mentale trasate în raportul prezentat de tovarășul Nicolae 
Ceaușescu la Conferința Națională a partidului din iulie 
1972—au direcțional și eforturile specialiștilor care 
lucrează într-un domeniu relativ nou și de largi perspective: 
acela al prelucrării automate a datelor. O hotărîre a Comi
tetului Central al Partidului Comunist Român care a prece
dat cu puțin Conferința Națională de anul trecut sublinia: 
«în condițiile creșterii complexității economiei naționale, 
cerințele planificării și conducerii social-economice impun 
să se acorde o atenție din ce în ce mai mare aspectelor infor
maționale ale activității umane în procesul muncii și în 
luarea de decizii care să contribuie la progresul și bun? 
funcționare a întreprinderilor, organizațiilor și a societății 
în ansamblul ei, în concordanță cu obiectivele făuririi 
societății socialiste multilateral dezvoltate».

Același document de partid indica drept coordonate 
esențiale ale perfecționării activității în toate domeniile 
și ramurile economiei naționale crearea unui sistem infor
mațional cuprinzător și operativ, dotarea economiei națio
nale cu mijloace moderne de prelucrare a datelor.

Ce a însemnat anul scurs de la Conferința Națională a 
partidului — an de muncă susținută, concretă—pen
tru specialiștii care lucrează în acest domeniu cu vaste 
implicații în viața economică, științifică, tehnică, adminis
trativă și de conducere? Ce a însemnat acest an în special 
pentru Institutul central pentru sisteme de conducere cu 
mijloace de automatizare? Am adresat aceste întrebări 
inginerului Mihai Varia, șef de sector la acest institut.

— România se numără printre puținele țări din lume 
care au atacat într-o concepție unitară problema utilizării 
tehnicii modeme de calcul la nivel național,ne-a spus dom- 
nia-sa. S-au dat și multe soluții originale, întreg programul 
de zece ani (1971—1980) stabilit de partid pentru perfec
ționarea sistemului informațional economico-social, intro
ducerea sistemelor de conducere cu mijloace de prelucra
re automată a datelor și de dotare a economiei naționale 
cu tehnică de calcul, fiind menit să contribuie la grăbirea 
dezvoltării economico-sociale a țării noastre.

Calculatoarele vor prelua astfel munca intelectuală de 
rutină. în acest mod întreaga capacitate intelectuală va fi 
îndreptată spre creație și nu spre ceea ce am putea numi, 
în sens foarte larg și deloc peiorativ, contabilitate.

— Cîteva realizări concrete ale institutului dumnea
voastră?

— în institut s-au elaborat modele și programe pentru 
activitatea de planificare, investiții, optimizări etc — care 
sînt în curs de experimentare la unități-pilot, în vederea 
generalizării. Pentru a se introduce sisteme de conducere 
cu mijloace de automatizare în unități economice, des

fășurăm o amplă activitate <?e proiectare, întocmind 
proiecte-tip și metodologii.

In prezent 18 centre teritoriale de calcul electronic în 
capitale de județ desfășoară o activitate susținută în acest 
context general. Iar prin eforturile muncitorilor, tehnicie
nilor și inginerilor din Institutul pentru tehnică de calcul 
și din fabricile noastre de calculatoare electronice, s-au 
pus la dispoziția unităților din economie un număr însem
nat de mașini de calculat, de facturat și contabilizat, precum 
și de calculatoare electronice, ceea ce a contribuit la ține
rea unei evidențe mai bune, la utilizarea mai eficientă a 
utilajelor, fondurilor și forței de muncă.

Prezența tot mai marcată a calculatoarelor electronice 
în viața noastră economică reclamă desigur un număr mereu 
crescînd de cadre. Putem ține pasul?

— Numai în ultimele 12 luni au fost pregătite, prin 
cursuri postuniversitare, 1 340 cadre cu studii superioare 
recrutate din întreprinderile interesate și 766 cadre cu 
studii medii, pregătite prin cursuri postliceale, ceea ce, 
pentru noi, înseamnă un efort destul de substanțial. Cît 
privește interesul tineretului pentru domeniul prelucrării 
automate a datelor el poate fi apreciat și după un fapt 
aparent minor, dar semnificativ: numărul mare de candi
dați care s-au prezentat la concursul de admitere la cele 
cinci licee de specialitate din țară. La liceul pentru prelu
crarea automată a datelor din București, media de admitere 
a ultimului candidat a fost 8,25!!

— Perspective?
— Trecerea întregii activități de introducere a sistemelor 

de conducere cu mijloace de prelucrare automată a datelor 
sub îndrumarea și controlul Consiliului Organizării Eco- 
nomico-Sociale dovedește atenția pe care o acordă condu
cerea superioară de partid și de stat pentru acest domeniu 
cu nenumărate implicații în toate ramurile economiei 
naționale. Prin actele normative în curs de pregătire de 
către Consiliul Organizării Econcmico-Sociale, care se 
încadrează în procesul general inițiat de conducerea de 
partid și de stat în vederea îmbunătățirii structurilor 
organizatorice și de personal din toate ramurile și domeniile 
vieții economice și sociale, se vor asigura condiții pentru 
trecerea pe o treaptă superioară a activității de conducere 
cu mijloace de automatizare.

Astfel a încheiat interlocutorul nostru succintul tur 
de orizont al preocupărilor anului 1973 într-un domeniu 
major al cercetării științifice și tehnice românești, vizînd 
modernizarea întregii activități de conducere. Este de 
asemenea una dintre realizările importante ale acestui an 
hotărîtor al cincinalului.

Lionel NIȚESCU

PE DUNĂRE, 
LÎNGĂ CHISCANI, 

EROISM SUBÎNȚELES

Căldură toridă. Cîmp. Drumuți. Praf. Albicios ca și 
cerul, ca și Dunărea în lumina amiezii. Lîngă Dunăre, la 
15 km de Brăila, la Chișcani: termocentrala. Coșul de 
evacuare. Pe cei două sute de metri înălțime, puncte mișcă
toare: oameni. Sala mașinilor, corpul intermediar, sala 
cazanelor. în fapt, fiecare — o uzină ridicată pe verticală. 
Canale de legătură cu fluviul. Mașini, macarale, poduri 
rulante, excavatoare, pompe, schele, măști de protecție, 
sudori. Adică etapa întîi. Termen de dare în folosință: 
august 1974. Mai departe: șanțuri, gropi, apă, noroi, mașini 
și oameni. Etapa a ll-a. Și din nou cîmp pînă la coloanele 
de fum ale Combinatului de celuloză și hîrtie.

Rezultatul acestei construcții, aproape de două ori 
energia furnizată de partea română a hidrocentralei de la 
Porțile de Fier, vizează nu atît interesele Brăilei, cît ale 
economiei naționale în general. Integrarea industrială a 
termocentralei în viața orașului este demonstrată îndeosebi 
statistic, ridicînd valoarea producției globale cu aproxi
mativ 10 la sută; dar totodată înseamnă 1 200 de aparta
mente date în folosință pentru uzul temporar al lucrăto
rilor de pe șantier, ca și 8,5 milioane lei investiții pentru 
transportul în comun.

în prima etapă termocentrala va avea o putere instalată 
de 630 megawați și 1 200 megawați în final. Adică, spun 
constructorii, va fi a doua mare termocentrală din țară, 
după aceea de la Turceni, ale cărei lucrări abia au început. 
Dar oricum este prima termocentrală fundată în întregime 



pe piloți și coloane forate, cu stații de pompare executate 
în chesoane închise sub presiune și cu săpături realizate 
prin hidromecanizare. Conform planului de stat, primul 
grup urma să fie dat în folosință la 30 septembrie a.c. 
Apropierea împlinirii unui an de la Conferința Națională a 
partidului, ale cărei directive au operat modificări struc
turale în dotarea și sistemul de muncă al șantierului, a 
determinat colectivul de muncitori să se angajeze ca prima 
turbină să fie pusă în mișcare la 1 august a.c., adică cu 
aproape două luni înainte de termenul fixat. Execuția 
unui colos de proporțiile unei termocentrale presupune 
de la sine lucrări ca: întocmirea de studii și lucrări preala
bile, calculul randamentelor mașinilor si al procentelor 
productivității muncii etc. O asemenea rigoare poate fi 
mai puțin modificată ulterior pe hîrtie. Mai ales cind e 
vorba de scurtarea termenelor cu două luni. Performanța 
rămîne aproape exclusiv la îndemîna celor cu centurile 
de siguranță agățați la două sute de metri înălțime, pe 
schelele gigantului de oțel și beton, a celor care se trezesc 
la cinci dimineața și ajung acasă noaptea, renunțînd de multe 
ori la mîncare ca să prindă cîteva ore de somn, a înțelegerii 
și dragostei familiilor de acasă, a eroismului pe care îl pre
supune conștiința unui sacrificiu care nu a început și nu se 
va sfîrși la Brăila.

Nicolae CRISTACHE

ANIVERSAREA 
NU ESTE DOAR 

OCAZIE 
PENTRU FESTIVITĂȚI

De vorbă cu tovarășul doctor inginer Dumitru Ivănescu, 
director al Institutului de cercetări și proiectări pentru 
industria lemnului.

— La aniversarea a 40 de ani de cercetare forestieră, ce 
doriți să urați colectivului pe care-l conduceți?

— Dorindu-i succese în continuare, nu trebuie să uităm 
că o aniversare înseamnă desigur și un bilanț al activității 
depuse, dar în același timp și acumularea de învățături 
pentru viitor, mai ales atunci cînd în fața cercetării știin
țifice stau sarcini de mare importanță. Așa cum se subliniază 
și în documentele Conferinței Naționale a partidului tre
buie să avem în vedere apropierea cît mai realistă de cerin
țele producției, de înglobarea unei cantități cît mai mari 
de muncă superior calificată în valoarea produselor, de 
îmbunătățirea parametrilor calitativi ai acestora.

— Atunci, ce înseamnă bilanțul de aniversare?
— Multe, foarte multe realizări: institutul a elaborat 

documentații atît pentru fabrici de prelucrare a lemnului, 
de cherestea (17 realizate), fabrici de placaj (12), fabrici de 
furnire estetice (6), fabrici de plăci aglomerate, fibrolem- 
noase dure, poroase și stratificate (19), cît și pentru fabri
carea mobilei și a altor produse din lemn. După proiec
tele noastre s-au realizat pînă în prezent și sînt în funcțiune 
28 fabrici de mobilă, 2 fabrici de mobilier de bucătărie. 
9 fabrici de scaune, 9 fabrici de uși și ferestre din lemn. 
Nu am neglijat nici proiectele pentru construcția instala 
țiilor de transport forestier — anual se realizează după 
proiectele noastre peste 1 000 km instalații de transport în 
zone geografice accidentate. Iar ridicarea gradului de 
mecanizare prin crearea principalelor utilaje destinate 
exploatărilor forestiere a determinat, în perioada 1966- 
1970, obținerea unor economii de peste 170 milioane lei, 
precum și o creștere a productivității echivalentă cu 
cea a unui număr de circa 20 000 muncitori. De fapt, toate 
fabricile din industria lemnului realizate din 1950 și pînă 
în prezent au fost proiectate de noi.

— V-aș ruga să ne spuneți acum care pot fi învățăturile 
pentru viitor ale unui atît de bogat palmares în activitate?

— Ați reținut că principala noastră preocupare este 
valorificarea superioară, cît mai complexă și mai completă 
a lemnului. Gradul de prelucrare a masei lemnoase este 
în prezent de 85%. Deci se mai pierd 15 procente! Dar 
ele există și .trebuie folosite! Or, eforturile cercetării și 
proiectării noastre se îndreaptă spre folosirea integrală a 
masei lemnoase. Dealtfel fabricile mici, de 5 000 tone pal. 
cu o tehnologie originală, elaborată în comun de cerce
tători și proiectanți, sînt o realizare recentă, care permite 
utilizarea integrală a lemnului prin valorificarea deșeurilor 
de fabricație. O asemenea fabrică funcționează și în incinta 
Centralei de prelucrare a lemnului-Pipera

— Dmtr-o activitate științifică atît de bogată și rodnică 
ce realizare ați menționa atît pentru succesul obținut 
prin aplicarea ei în producție, cît și pentru aprecierile de 
care s-a bucurat din partea specialiștilor?

— Este destul de greu de ales o singură realizare dintr-un 
volum uriaș de invenții "și cercetări valoroase. Totuși, aș 
menționa realizarea combinatelor de prelucrare a lemnului, 
care integrează pe o platformă comună mai multe fabrici 
(de cherestea, de furnire, de plăci, de mobilă), ceea ce 
permite ca lemnul să fie industrializat în mod cît mai 
complet. Experiența noastră în acest domeniu a fost apre
ciată peste hotare și astfel am proiectat construcția unui 
combinat de acest gen în Republica Shri Lanka, construit 
în prezent, iar în Iran și în alte țări sînt în curs de construcție 
altele, proiectate tot de noi. De asemenea,concepția noas
tră în crearea de mobilier original a contribuit la diversifi
carea și creșterea calității mobilei, la soorirea considerabilă 
a exportului, fapt apreciat prin acordarea țării noastre 
a Premiului de prestigiu de către Institutul internațional de 
promovare și prestigiu de la Geneva.

— Știm cu toții că întotdeauna este loc și pentru mai 

bine. Care este situația în ceea ce privește producția de 
mobilă?

— Cercetătorii și proiectanții noștri au realizat un număr 
de circa 200 de sortimente de mobilă. Asta nu înseamnă 
însă că putem satisface integral cerințele de gust, extrem 
de diversificate, ale pieței interne. O anchetă efectuată de 
noi în mai multe județe ale țării ne-a permis să constatăm 
că un tip de mobilă cer locuitorii din Banat, alt tip doresc 
cei din Transilvania, ca să nu mai vorbim de cerințele 
deosebite ale tinerei generații. Cercetătorii noștri, ținînd 
seama de cerințele actualei etape de dezvoltare a societății 
noastre, pentru care este necesar ca, așa cum sublinia și 
tovarășul Nicolae Ceaușescu la Conferința Națională a 
partidului, întreprinderile producătoare de bunuri de 
consum «să asigure lărgirea și diversificarea în continuare a 
sortimentelor de mărfuri, ridicarea calității produselor, 
corespunzător exigențelor sporite ale întregii populații» 
și ghidîndu-se după rezultatele acestor anchete în rîndul 
cumpărătorilor se străduiesc și se vor strădui ca pe viitor 
să răspundă cît mai prompt cerințelor publicului. Neuitînd 
în același timp să utilizeze cu mai mult curaj materialele și 
finisajele moderne, combinațiile cu alte materiale —. plas
tic, sticlă, metal — mult apreciate de cumpărători.

— De cîți ani conduceți acest institut?
— De treisprezece.
— Ați dori să menționați vreun grup de cercetători 

care s-au evidențiat în mod special în activitatea științifică?
— Avem peste 500 de cercetători și proiectanți, toți 

foarte buni. Dacă aș menționa pe careva, aș face-o fie 
pentru că avem în institut oameni care lucrează, și cu 
folos, de 40 de ani, deci «membri fondatori» (dr. ing. 
Nicolae Ghelmeziu, dr. doc. ing. Eugen Vintilă, dr. ing. 
loan Pavelescu), fie pentru că, deși mai tineri, sînt alții 
care au rezultate deosebite în activitate — ing. Ion Plugariu, 
ing. Mircea Boiciuc, ing. Mihai Bazac, ing. Florea Matei ș.a. 
Cei 40 de ani de existență ne obligă la a onora cît mai demn 
atît realizările înaintașilor noștri, cît și a răspunde aici și 
acum cerințelor societății noastre socialiste.

Rodica POP

AU GÎNDIT, 
AU ÎNDRĂZNIT, 

AU REALIZAT

Sînt doi bărbați tineri, doi colegi. Alexandru Ispas, 
bobinator, și Vasile Voicu, montor. Lucrează în secția de- 
marori a Uzinei de mașini electrice București. Ideea le 
aparține în întregime. Acum, totul pare normal, de la sine 
înțeles, dar pentru ca lucrurile să ajungă aici a fost totuși 
nevoie de o idee. De ideea lor. Despre ce este vorba? 
«Cam acum un an, după Conferința Națională a partidului, 
citind îndrumările de sporire a producției, ne-am gîndit să 
lansăm în uzină o chemare la întrecere. Care dintre secții 
își va îndeplini cel mai bine sarcinile de plan, să capete 
diploma de „secție model”» (Alexandru Ispas). «Acum să nu 
credeți că noi am lansat «provocarea», așa, de la o zi la 
alta. Noi aveam niște chestii în cap mai de mult. Eram 
convinși că în secție se poate munci mai bine. Spiritul 
documentelor de partid ne-a permis mai mult ca în alte 
dăți să interesăm oamenii în această acțiune. Am aflat din 
ele că tovarășul Nicolae Ceaușescu ne cere nouă, tuturor, 
să sporim avuția țării, printr-o muncă mai inteligentă, prin 
continue cercetări novatoare» (Vasile Voicu).

încă o dată, despre ce este vorba?
Uzina de mașini electrice București este o întreprindere 

tare merge foarte bine. Care dispune de un colectiv cu 
inaltă calificare și largă competență. Asta se știa. Dar Uzina 
de mașini electrice București este amplasată într-unul din 
cartierele dens populate ale Capitalei, am numit Dru
mul Taberei, înghesuită dintr-o parte de Fabrica de con
fecții și tricotaje-București și străjuită strict dintr-alta de o 
mare arteră de circulație. De unde problema numărul 
Unu (cu majusculă!) a întreprinderii: buna chibzuire a 
spațiului, atît cît există. Iar locul unde se punea cel mai acut 
această problemă era tocmai secția demarori, secție- 
«cheie», secție față de care se emit pretenții pe cît de mari, 
pe atît de justificate — dovadă, printre altele, și produsul 
respectiv, demarorul necesar diverselor motoare, expor
tat în cîteva zeci de țări.

Ajungem astfel și la ideea cu pricina. Alexandru Ispas și 
Vasile Voicu, vechi meseriași, în ciuda vîrstei lor, și-au 
dat seama că oricît de mult și conștiincios s-ar munci, fără 
o organizare superioară a procesului de producție prea 
departe nu se poate ajunge. Au revăzut întregul proces 
tehnologic al secției și au amplasat strungurile și frezele 
în așa mod, îneît să se elimine pe cît posibil orice mișcări 
și, implicit, eforturi inutile. («Bineînțeles,au fost antrenați 
în această acțiune practic toți muncitorii secției — 220 de 
oameni. S-au împărțit responsabilități precise, concrete, 
pe brigăzi, echipe, muncitori. Concomitent, s-a pus un 
accent sporit pe disciplina la locul de muncă, pe ordinea 
care trebuie să domnească lîngă orice mașină» (Alexandru 
Ispas). «Și, vă rog să rețineți, întreaga acțiune de reampla- 
sare și regrupare a utilajelor a fost executată, după termi
narea programului de lucru, pentru ca producția să nu aibă 
de suferit» (Vasile Voicu).

Să încercăm să vedem puțin dincolo de aceste afirmații, 
dealtfel pe deplin confirmate de fapte.

Așadar, doi muncitori care din proprie inițiativă își 
propun să dea un nou impuls muncii lor și a tovarășilor lor. 
Și care, dintr-un început, se bucură de un larg sprijin din 
partea tuturor. Pentru aceasta, multe după-amiezi și seri

săptămîna politică

măsura timpului

Timpul curge ca un fluviu și din el nouă 
nu ne rămîne decît acel timp pe care-l putem 
măsura în valori materiale și spirituale.

Măsura timpului de ieri o căutăm în zestrea 
străbunilor care au luptat să întemeieze țara 
și să ne-o lase moștenire cu idealurile lor scrise 
pe drapel.

Măsura timpului de azi e viața și munca 
noastră, cu împliniri și bucurii, cu dureri și 
neîmpliniri.

Măsura timpului nostru e lupta cu noi în
șine pentru autoinstruire, autodepășire, pen
tru a intra în sfera satisfacțiilor al căror mobil 
este participarea creativă la tot ceea ce se 
clădește în folosul țării și al omului acestei 
țări.

De cînd sîntem liberi și stăpîni pe destinul 
nostru ne măsurăm timpul anticipat și acest 
timp îl stabilim la congresele, la conferințele 
naționale ale partidului, prin planuri cinci
nale. șesenale sau decenale.

Fiecare congres și fiecare conferință 
națională a Partidului Comunist Român se 
înscrie în timp ca o piatră de hotar pe verti
cala ce ne înalță spre minunatul univers 
uman.

Sîntem, acum, la un an de cînd prin cute
zanța partidului și a secretarului nostru gene
ral, tovarășul Nicolae Ceaușescu, ne-am re- 
dimensionat programele, le-am înnobilat, 
le-am amplificat la noile noastre capacități, 
la noile rezerve materiale și umane desco
perite prin chibzuință, răspundere și con
știință comunistă.

Am dat acestui an ritmul cel mai dinamic 
din actualul cincinal.

l-am spus an hotărîtor și în el nu lăsăm 
timpul să curgă în zadar. Bucuria tuturor va 
fi la sfîrșitul anului cînd vom aștepta timpul 
calendaristic să vină după noi. Trăim cu 
siguranța că nu ne poate prinde fiindcă ne 
redescoperim mereu pe noi înșine mai puter
nici, mai îndrăzneți, mai vizionari.

Transformăm ziua de azi în ziua noastră 
de mîine. Prin spiritul nostru revoluționar, 
științific și prospectiv ne aruncăm timpul 
înainte.

Și în măsura timpului viitor e gîndul nostru 
plecat spre comunism în cel mai temerar 
zbor.

Gheorghe NĂSTASE

8 iulie 1973

petrecute în secție, fără ca nimeni și nimic să-i oblige, fără 
să primească vreo recompensă.

Am vizitat secția. Relativ puțin spațioasă, dar plină- 
stup. Fiecare metru pătrat își are aici întrebuințarea. 
Dealtfel, aflu că, realmente, aici un metru pătrat reprezintă 
o valoare nemaipomenit de ridicată — nici mai mult, nici 
mai puțin decît un milion de lei producție! La ferestre 
s-au pus draperii, unele panouri au fost vopsite în culori 
pastel, odihnitoare. Fiindcă folosirea fiecărui petic de teren 
nu presupune neapărat transformarea respectivei secții 
într-un univers haotic, numai metal și vacarm, în care să nu 
se audă om cu om.

Inițiativa a dat rezultatele scontate și mi se pare acum 
firesc să mai consemnez că secția a cîștigat întrecerea pe 
uzină. Și că în prezent se fabrică aici circa 7 000 demarori 
pe lună, față de 200 cît se obțineau în momentul înființării 
secției, în anul 1956. Distanța este enormă și a fost eviden
țiată cu pregnanță mai ales în ultimul an.

De unde dorința celor doi și a colegilor lor de a munci 
tot mai bine, de a iscodi noi soluții? De unde, într-un cuvînt, 
starea lor perpetuă de «nemulțumire» creatoare?

Din dragostea față de profesia aleasă, față de uzina care 
i-a crescut și i-a făcut oameni întregi.

«La început, mi-au spus ei, fabricam fiare de călcat, apoi 
frigidere «Pinguin». Ni se părea că mai departe nu se 
poate merge, lată că am ajuns să facem piese pentru motoa
re și să le și exportăm. Mîine?... Aici e farmecul, cursa 
aceasta fără de sfîrșit!»

Mihai HETCO



HMARR PE ȘOSELELE TARII

PREZENTI LA FAȚA LOCULUI, REPORTERII NOȘTRI VĂ RELATEAZĂ DESFĂ
ȘURAREA UNEI MISIUNI NOCTURNE DE CONTROL RUTIER ÎNTREPRINSĂ 
DE OPT ECHIPAJE DIN DIRECȚIA CIRCULAȚIEI. ȘI-AU MAI DAT CONCURSUL 
OFIȚERI Șl SUBOFIȚERI DIN CADRUL SERVICIILOR DE CIRCULAȚIE ALE 
JUDEȚELOR ILFOV.PRAHOVA DÎMBOVIȚA Șl MUNICIPIULUI BUCUREȘTI

BEZNA LUMINII
Odată apărută și înțeleasă, lumina a început să fie 

folosită în nobilul scop de alungare a întunericului. 
Dar pentru că bezna — chiar și cea de pe șosele — nu 
cedează cu una, cu două, s-a jnventat o lumină mai 
strașnică. Numele ei este FAZĂ LUNGĂ. în variantă 
automobilistică ea este aceea care-l ajută pe conducă
torul auto să ajungă și pe timp de noapte la destinație. 
Numai că, la fel ca toate binefacerile lumii moderne, 
folosirea anapoda a fazei lungi este de multe ori un 
pericol mortal. Fiindcă utilizată nerational, faza lungă 
dă conducătorului auto o liniște criminală care-l face 
să uite de semenul său automotorizat care circulă din 
sens opus. Egoismul de a te simți în maximă siguranță 
circulînd numai cu fază lungă poate ucide oricînd. îl 
poate ucide pe cel orbit, — așa se numește efectul 
folosirii neregulamentare a fazei lungi —, te poate 
ucide pe tine, vehiculul tău putînd fi tamponat de con
ducătorul auto căruia i-ai inundat ochii cu o mult prea 
mare și nefolositoare lumină.

Despre toate acestea,ca și despre altele,discutam 
în noaptea de 7 spre 8 iulie împreună cu locotenentul 
major Ion Șerbănescu și plutonierul major Mihai Me- 
linte,alături de care participam, pe șoseaua București- 
Ploiești, varianta Buftea, la acțiunea FAZĂ LUNGĂ.

Și acum,faptele.

OR FI 50, 100, 150, 200 ori 250?

Printre cei care nu au respectat indicațiile legale cu 
privire la folosirea luminilor în cazul întîlnirii unui ve
hicul ce vine din sens opus au fost Constantin Bîrsan 
— Fiat 850, 2-B-2064 — și conducătorul autocamionului 

cu numărul 21-BV-1763. Primul a efectuat toate varian
tele în afara celei corecte. Rînd pe rînd a folosit luminile 
de poziție, faza scurtă, faza lungă, apoi iar luminile de 
poziție pentru ca tocmai în momentul cînd s-a aflat la 
cîțiva metri de vehiculul ce venea din sens opus să treacă 
pe fază lungă. Lucrurile s-au lămurit cînd Constantin 
Bîrsan, posesor al permisului de conducere auto din 
ziua de 2 iulie 19731, a început să-i «explice» ofițerului 
de miliție regula de folosire a luminilor pentru cazul 
menționat. Din ceea ce spunea Constantin Bîrsan nu 
se înțelegea decît un singur lucru: că habar n-avea, că 
uitase numai după 4 zile de la obținerea permisului 
paragraful referitor la folosirea luminilor pe timp de 
noapte.

în ceea ce-l privește pe conducătorul autocamionu
lui 21-BV-1763,el a mărturisit cu mîna pe inimă că din 
1968, de cînd a obținut permisul, n-a mai aruncat ochii 
pe regulament. De aceea, distanța la care trebuie schim
bată faza lungă cu cea scurtă în cazul întîlnirii unui 
vehicul ce vine din sens opus, conducătorul cu pricina 
a «apreciat-o» între 50, 100, 150, 200, 250 de metri.

M-ATI SUPĂRAT OE CÎND NU MAI SCRIEȚI 
«LUMEA CA LUME»

Alții pornesc la drum cu defecte, mai mari sau mai 
mici, ale sistemului de semnalizare.

Tudor Dumitru (Dacia 1100, 1-IF-1040), strungar la 
Fabrica de ambalaje-Buftea nu are fază lungă la farul 
din dreapta.

Ion Constantinescu (I.M.S., 4-B-2572) are farurile 
dereglate, iar semnalizatoarele de poziție din dreapta 
nu funcționează. în schimb, Ion Constantinescu are 
umor. El îi explică ofițerului de miliție pe un ton ușor 
didactic iritat: «E normal, tovarășe, că dacă nu merge ăl 

din față nu merge nici ăl din spate». Ofițerul «bagă la 
cap» și-l întreabă pe Ion Constantinescu cum se pro
cedează la întîlnirea unui vehicul pe timp de noapte, 
Explicația lui Ion Constantinescu este cu desăvîrșire 
eronată, dar el își păstrează umorul.

Petre Josan (Fiat 850, 2-B-9068) circulă fără bec la 
indicatorul de număr al mașinii. Și-a verificat mașina 
la plecare? Vai, se poate? Cum să nu. Atunci de ce 
n-are lumină la indicatorul de număr? A, e puțin slăbit 
beculețul. Să vedem beculețul? Da. Imediat. Aoleu, 
nu mai e. Ce să-i faci, tovarășe Păunescu (P.J. vede 
bine pe timp de noapte), niște bani trebuie dati. Gata, 
îi dau eu. dar să știți că m-ați supărat de cînd n-ați mai 
scris «Lumea ca lume». Cum? Iar, o scrieți? Păi cum 
dracu' de nu știu și eu dom'le?

Dacă pe timp de noapte ar fi nevoie de papagal și 
nu de sistem de semnalizare și altele, Petre Josan n-ar 
avea probleme.

DOMN' ȘEF,VĂ ROG DIN CEA MAI MARE 
RUGĂMINTE A MEA

Așa se lamenta Andrei Dumitru. Spunea că a tras 
în brazdă de la 5 dimineața și pe urmă a vrut să se răco 
rească. Două beri, domn' șef, numai două. N-am nimic. 
Dar după cum se clătina tractorul 41-IF-3538, lucrurile 
erau clare. Fiola s-a colorat și Andrei Dumitru a plătit 
pentru fiecare bere cîte 250 de lei. Suspendarea carne
tului pe 30 de zile. Domn' șef, nu-mi luați permisul, vă 
rog din cea mai mare rugăminte a mea. Ofițerul com
pletează procesul verbal. Domn’ șef, nu scriti așa ceva 
că mă nenorociți. Pierd totul. îmi ia tractorul și-l dă 
altuia. Ce-o să fac cînd_mL l-o lua? Gîndiți-vă. Andrei 
Dumitru își aduce aminte, acum, că are și trei copii. 
Plînge din ce în ce mai tare. Domn’ șef, n-am plîns 
nici în fața lui mama cum plîng în fața dumneavoastră. 
Mă uit la ofițer. E trist. M-aștept să șovăie, dar n-o face. 
N-o face tocmai pentru că Andrei Dumitru are trei 
copii ai căror tată trebuie să vină în fiecare seară acasă.

Dorin TUDORAN

IGI



FLRCRRR PE 5O5ELELE THRU
HAI CU STUPUL
PÎN* LA ZIUĂ...

Orice s ar spune, drumul spre Brănești nu este făcut 
pentru bucuriile loazirului. Nu emană nici o atracție 
irezistibilă în acest sens, precum cel spre Snagov, 
să zicem. Așa e el, serios, solid, cu un hîrtop, două pe 
ici, pe colo, prin punctele esențiale, punîndu-ți la grea 
încercare rezistența amortizoarelor. Nu căuta deci, 
sîmbătă seara, după orele 9-10, vreun automobil gonind 
după plăcerile Pustnicului, nu, aici omul merge sigur 
la volan cu treburi. Șoferul Gheorghe Ion, de pildă, nu 
simte deloc, dar deloc, nevoia de odihnă. Tînăr, sănătos, 
ce să-i faci! A cărat toată ziua balast cu cogeamite ca
mion, 31-B-5852, aparținînd Autobazei Cățelu, iar acum, 
seara, în loc să stea frumos, ca tot omul, să-l vadă pe 
Mannix cum gonește pe mașinuța lui, el nu, tot la volan. 
N-are balast? Nu-i nimic: sînt buni și stupii. Că miști 
cinci tone de mașină pentru cinci stupi și consumi 
benzina statului, nu contează. Nu contează nici că 
stupii sînt ai lui Ion Ciudoiu care e, cum ar veni, cum
natul dumnealui. Și nici că și-a luat drept ajutor de șofer 
pe Dumitru Ion care e, cum ar veni, fratele dumnealui. 
Contează setea de muncă, patima de a lucra zi și noapte 
a lui Gheorghe Ion, nu credeți?

Nici pe Nicolae Popescu nu-l poți bănui că i-ar arde 
de plimbare acum, sîmbătă, la orele 11 noaptea: spuneți 
și dumneavoastră, cine ar pleca la plimbare cu o... 
automacara cît o casă cu etaj? Precis că șoferul acestui 
gigant cu numărul 33-B-6437, aparținînd I.P.I.-Căi Ferate 
București, a fost încercat de nevoia imperioasă de a 
mai sta cîteva din ceasurile lui de odihnă tot la volan. 
A auzit că pe șoseaua spre Brănești se află în pană un 
tractor? A și zburat într-acolo. Ce contează că n-are 
foaie de parcurs, unde să stea scris, negru pe alb, că 
se află în interes de serviciu? Ce contează că are de-a 
dreapta sa pe frumoasa-i soțioară și pe un coleg al 
dumneaei care, nu știu cum se face, dar locuiesc cu 
toții în Brănești? Nu contează, credeți-mă, nici măcar 
faptul că echipajul nostru n-a aflat pe drumul sus-zis 
nici un tractor defect. Nu contează decît că pe drumul 
spre Brănești oamenii nu merg așa, de dragul plimbării, 
ci al trebii...

Treburile l-au gonit noaptea aceasta dinspre Lehliu 
spre București și pe Bogdan Popa dar, ce-i drept, — 
recunoscut cinstit, cu mîna pe inimă treburile au fost 
particulare. Numai că tovarășul Popa, de la fabrica 
«Suveica», conducea mașina F.F.B.K. 896, adică o ma- 
șinuță străină, cu număr străin, și ne-am lămurit perfect 
cum devine treaba aceasta cînd am aflat că fiica dumi- 
sale are o prietenă sau o verișoară, sau poate o prietenă 
a verișoarei, care s-a măritat, sau poate e pe cale să 
se mărite, cu cetățeanul din R.F.G. Peter MLiller, care 
are relații comerciale cu țara noastră și care a fost așa 
bun de i-a împrumutat și lui Bogdan Popa mașinuța, 
să dea o goană pînă la Lehliu. Să-și mai cruțe omul 
Dacia lui 1100, care are și o hibă la motor, pare-se...

Petre Baciu, șofer din Fetești, stăpînind și ei o mașină- 
gigant, 24-B-4694, nu e numai om harnic, ci și bun la 
inimă. L-au prins după-amiază milițienii și l-au admo
nestat, și i-au notat pe foaia de parcurs că duce per
soane străine în cabină? L-au prins. Dar, inimă moale 
și om neranchiunos, Petre Baciu a uitat ce s-a petrecut 
cu cîteva ore mai devreme și seara iar încărcase cu 
patru persoane cabina iui de șofer. Cum să lași noaptea 
oamenii în drum? Că mai pică un ban,doi, n-ai ce-i face, 
oameni sîntem,și banul nu strică niciodată!

Toate aceste întîmplări — frizînd, în primă și ultimă 
instanță, ciubucul, furtul, în mic sau în mare, din averea 
statului, atitudini peste care nu putem trece deloc cu 
nepăsare — le-am aflat din cauza farurilor. Păcatele 
fazei mari, sau ale celei mici, sau ale lanternelor de 
poziție — pe care ni le-au semnalat locotenentul major 
Aurel Brîndușe și locotenentul Nicolae Avramescu — 
ne-au pus în lumină puternică păcate mai grave, păcate 
omenești. Pe care le-am schițat mai sus odată cu această 
morală a fabulei: atenție la bunăstarea farurilor auto, 
dar și la buna funcționare a criteriilor eticii socialiste.

Sanda FAUR

LA PRAGUL-LIMITĂ
AL INCONȘTIENȚEI

Am să-mi aduc amintș multă vreme de Ghiță Gheor
ghe cu o strîngere de'inimă.

Pe șoseaua București-Găești, în dreptul comunei 
Tărtășești, o mașină ne orbește cu farurile. Nu și le 
schimbă pe faza de întîlnire decît foarte aproape de noi, 
la vreo 30-40 de metri. Motiv întemeiat pentru ca I.M.S.-ul 
2-B-2992 să fie oprit de patrula miliției. Din autovehicul 
coboară, buimac, Ghiță Gheorghe. în ochii experimeh 
tați ai celor care veghează la respectarea bunului mers 
al circulației, reacția întîrziată, nesigură, a șoferului 
are o cauză precisă. Ghiță Gheorghe este pus la proba 
fiolei. Da, a băut. Nu mult, un pahar de vin — mărturi
sește el — și proporția în care se înverzise substanța 
activă din fiolă arăta că omul nu mințea. Dar un pahar 
de vin e destul ca mecanismul reflexelor să se defecteze, 

ca reacțiile să devină mai lente, mai puțin precise. 
«Permisul de conducere?» Stupoare! Ghiță Gheorghe 
nu are la el permisul, afirmă că i-a tost reținut. De ce, 
de cine? Greu de știut. Pentru că, luat la o parte de că
pitanul Haralambie Cioinea și întrebat încă o dată calm, 
cu blîndețe, mărturisește. Nu avea permis. Nu avea deloc. 
Mașina era a lui. De cînd? De vreun an. «Vă rog să mă 
credeți, e prima dată cînd o conduc». «Dar cine o con 
duce de obicei?» «Un băiat...»

Ghiță Gheorghe luase un pahar de vin înainte de a 
se urca la volan. Nu avea permis. Dar avea acasă patru 
copii. «De ce nu te-ai gîndit înainte de a pleca?» Intre 
bare fără răspuns. Fără răspuns posibil. «Unde mergeai 
la ora asta?» (Era aproape 12 noaptea.) Urmează o 
explicație încîlcită. Aici, aproape, la o cumnată, să iau 
niște bani, aveam urgent nevoie, mîine dimineață vine 
cineva din partea socrului, trebuie să luăm niște vase...» 
«Știi ce te așteaptă acum, știi că trebuie să-ți facem 
dosar penal? Ce te-a apucat, omule, de ce nu te-ai gîn
dit?» Transpirat, pierdut — am să mi-l amintesc multă 
vreme — cu o bască trasă pe frunte, cu fata nerasă. 
Ghiță Gheorghe implora și inspira milă. «Patru copii, 
gîndiți-vă, acum depandă de dumneavoastră!» El însă 
nu se gîndise. Pe ce contase? Pe ceasul bun? Pe șansa 
dea se strecura, neobservat, pînă la destinație și înapoi? 
Pe norocul care-l va ajuta să nu provoace un accident, 
în care chiar el să piară?

Recunosc, mi-a fost milă de Ghiță Gheorghe. N-am 
să uit ușor fața lui, în lumina farurilor, masca aceea de 
disperare. Bîiguielile lui. Ignoranță și inconștiență, 
egale cu o crimă potențială — așa aș defini eu vina lui 
Ghiță Gheorghe. Cine știe cînd, în ce zi sau în ce noap
te, eu sau dumneavoastră, oricare dintre dumneavoastră, 
ne-am fi putut întîlni cu el pe șosea, și întîlnireă aceasta 
ar fi putut avea urmări tragice. N-ar trebui să-mi fie 
milă, știu. La cei patru copii și ia soție, la propria lui 
viață el ar fi trebuit să se gîndească.

N-am să-l uit nici pe căpitanul Cioinea. Grija lui ca 
I.M.S.-ul să fie parcat undeva, în siguranță, sub pază. 
Omenia și compasiunea pe care le-am simțit în fiecare 
din întrebările lui. Faptul că datorită intervenției sale și 
a tovarășilor de la miliție în noaptea aceea a tost poate 
evitat încă un accident.

Delia ȘTEFAN

LA VOLAN, ALCOOLUL
Cum, de cînd și prin ce împrejurări a ajuns acest 

tractor de brazdă pe asfaltul șoselei naționale? Ne 
găsim aproape de Hanul «Vlăsiei», e trecut de ora două 
și întunericul dens a redus vizibilitatea la cîțiva metri.

Aflăm autovehiculul tras la marginea drumului cu 
farurile aprinse și motorul în funcțiune. îl desprindem 
din noapte cu ajutorul unor proiectoare puternice și 
atunci distingem și silueta conducătorului: zace țeapăn, 
prăbușit peste volan. îl stropim cu apă, îl zgîlțîim zdra
văn, dar, răpus de băutură, omul rămîne de lemn, in 
sfîrșit îl coborîm cu greu, «demontîndu-l» dintre comen 
zile tractorului, îl ajutăm să ajungă în șosea, dar aici, 
după cîțiva pași, se rostogolește fără putere în șanț. 
Din fericire, nimic grav. Se ridică singur și se așază, 
toropit, pe marginea drumului. Ne privește cu ochi 
stinși pe sub pleoapele de plumb:

— Ce vreți de la mine?
Nu pare să aibă mai mult de douăzeci de ani. Hainele 

îi sînt pline de moloz, iar părul și sprîncenele prinse în 
bucăți compacte de lut uscat, dovadă că, înaintea aven
turii motorizate, a mai făcut cunoștință cu pămîntul.

— Ce e cu tine, băiete, cum te cheamă, de unde vii 
și cum ai ajuns în halul ăsta?, îl întreabă cu blîndețe 
căpitanul Haralambie Cioinea.

— Feru Nicolae, și loan mă cheamă.
— Unde lucrezi?
— La ferma 5 Joița de la I.A.S. Ciorogîrla.
— Unde ai băut și cum ai scos tractorul din bază la 

ora asta?
— Nu știu. Azi la trei am luat avansul.
Și ca să ne dovedească scoate dintr-un buzunar un 

pumn de sute mototolite, buletinul, legitimația, un teanc 
de fotografii, hîrtii și acte personale. în mintea sa stri
vită de alcool se strecoară totuși o undă de lumină. 
Ne inventariază pe rînd și, deodată, chipul I se înseni
nează.

— Miliția... am dat de dracu'.
Pricepe sau nu gravitatea situației, dar cu ultimele 

resurse de luciditate se hotărăște subit să joace, vesel, 
rolul omului lovit de amnezie. A întîlnit acest tractor 
întîmplător, l-a uitat cineva în drum, nu e beat, ci doar 
obosit... Căpitanul Cioinea îl ascultă cu răbdare apoi îi 
întinde cîteva întrebări-capcană pe care tractoristul 
le înfruntă cu stîngăcie, legind cap la cap o suită de 
minciuni penibile. Se demască în citeva clipe.

Fapta e gravă și reclamă întocmirea unui dosar penal. 
Cercetările ulterioare vor stabili adevărul, dar pînă una- 
alta ne întrebăm pe bună dreptate ce lanț al slăbiciunilor 
a declanșat această odioasă faptă, cine a favorizat cu 
bună-știință sau din crasă indolență scoaterea tracto
rului din perimetrul întreprinderii agricole și cine au 
fost cei care, întovărășindu-l la chef, l-au lăsat să-și 
bea mințile și să se urce pe tractor în patru labe?

Vom găsi circumstanțe atenuante — palide, necon 
vingătoare, ce-i drept — punînd totul pe seama tinereții, 

a teribilismului juvenil, a virulenței alcoolului, a unor 
amici inconștienți sau răuvoitori...

...Toate acestea gîndindu-ne la Nicolae Feru. Dar în 
cazul profesorului Ion Arsene, nici o scuză, lată faptele:

în comuna Tărtășești oprim (întîmplător!) un Renault 
16. Număr de înmatriculare-. 1-AG-545. în noaptea de 
smoală și orbiți de lumina puternică a farurilor izbutim 
totuși să distingem manevrele febrile care au loc în 
spatele parbrizului: omul de la volan a pornit să schim
be locul cu vecinul său din dreapta, dar încercarea dis
perată e zădărnicită de intervenția promptă a locote
nentului Petre Bucea. Bîlbîieli, scuze penibile, explicatii 
ridicole. Infracțiunea a fost probată pe loc: proprietarul 
mașinii, profesorul Ion Arsene din Cîmpulung, a în
credințat volanul lui Constantin Răchițeanu, mecanic 
la Ciclop, dar care nu posedă permis de conducere.

Așadar, lecții de șoferie în miez de noapte, pe o șo
sea supraaglomerată. Făptuitor, un tînăr sub 20 de ani, 
victima inocenței și credulității, extravaganței sau poate 
a necunoașterii gravelor consecințe pe care le incumbă 
o asemenea înfruntare a regulamentului de circulație. 
Dar pentru această odioasă dovadă de iresponsabilitate 
civică (chiar dacă litera legii aruncă întreaga anatemă 
în spinarea omului de la volan) se face vinovat în primul 
rînd proprietarul mașinii, profesorul Arsene, bărbat în 
toată firea și cunoscător al indicațiilor severe din regu
lamentul de circulație.

Consemnăm această gravă infracțiune pentru a do
vedi o dată mai mult, că, înainte de a fi ceea ce este, 
înainte de a se recomanda prin pricepere, reflexe 
prompte, nervi sănătoși, ochi ageri, experiență, calitatea 
de conducător auto nu este în ultimă instanță decît o 
întruchipare a atitudinii în fața vieții, a respectului dato
rat concetățeanului nostru, a moralității, a modului cum 
înțelegem să respectăm morala și normele echității 
sociale,

Liviu TIMBUS

CUMPLITA FILOZOFIE«CA- 
RE PE CARE»
ORGOLIUL MERGE PE PA
TRU ROTI, INCONȘTIEN
ȚA SE MULȚUMEȘTE SI CU 
DOUĂ

Mașina cu număr de Brașov oprită de maiorul Di- 
niță era cuminte: viteza reglementară, luminile.cum scrie 
la carte. însoțitorul nostru voia doar să supună unui 
mic examen pe distinsul conducător auto. Bune și răs
punsurile, nimic care să bată la ochi. Doar la capitolul 
«fază lungă, fază scurtă» a sărit de colo soția șoferului: 
«ce pățim noi, dom’le, cu faza asta lungă. Uneori îi 
spun și eu lui bărbatu-meu: fă și tu la fel, să vadă și 
ei... Care pe care...» Asta este: «care pe care». O tristă 
strîmbare a relațiilor de bună conviețuire de pe drumu
rile noastre, ale tuturor, tristă prelungire a orgoliilor 
din cetate într-un spațiu în care, cerîndu-ni-se să ocro
tim, și să ne ocrotim viața, ar trebui să ne descoperim 
maî curați, în orice caz descotorosiți de «care pe care». 
Dar șoseaua metamorfozează pînă la paradox mișcările 
sufletești ale oamenilor, învăluind uneori starea de 
inconștiență într-o suavă dezvinovățire. Mersul hai-hui 
se pitește, chipurile, în spatele încrederii în ceilalți. 
De ce să mă feresc eu, las' că mă ferește el. Un alt fel 
de egoism, un alt soi de chiul de la datorie. Aproape toți 
bicicliștii întîlniți între București și Crevedia (atenție: 
din 80 de dătători din pedale doar 3 erau «în ordine») 
se lăsau în baza șoferilor. «Au ei grijă!» Nicolae Marin, 
tîmplar la Grivița roșie, s-a repezit să-și cumpere țigări. 
Bicicleta — fără baterie, fără ochi de pisică. O nălucă, 
ce mai!

— Mureați de focul țigărilor, nu puteați să dați o fugă 
pe jos, cît de departe e tutungeria?

— Colo, vreo 400 de metri.
— Nu vă e frică să mergeți așa, ca o fantomă?
— Cîțiva pași, și apoi ne păzesc mașinile.
— Cum? Stiti că noi abia v-am observat?
— Eh...
Dacă Nicolae Marin venea de la țigări, Ene Gheorghe, 

tractorist rutier la studiourile Buftea, se întorcea, în 
schimb, direct de la circiumă. Pe două roți, de care mă 
mir și acum că puteau să comunice una cu alta. Băuse 
«puțin coniac» și era pus pe șagă. «Unde e farul, unde 
e ochiul de pisică?»,îl întreabă căpitanul Gătina. Drept 
răspuns: «și furca e ruptă». Băiatul era mîndru de piesa 
sa de muzeu. Cred și eu, după «puțin coniac»!

Spre marea noastră părere de rău, nu numai tinerii 
bicicliști confundă încrederea în altii cu propria incon
știență, ci și bătrînii care au trăit și văzut multe, care ar 
trebui să știe că ceea ce numesc ei «ceasul rău» nu 
este, prin definiție, un alergător de cursă lungă, te poate 
aștepta și pe drumul de la moară pînă la gară. Moș 
Nicolae Victor din Crevedia are 70 de ani și, după cîte 
se pare, nu s-a săturat de viață. îndeletnicirea dumisale 
este poetică, duce caii noaptea la păscut și, orice s-ar

(Continuare in pag. 8)
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întîmpla, dînsul se bizuie nu numai pe semenii săi, ci 
și pe un cal alb. Moșul vine din literatură, cu cal cu tot, 
totuși noaptea ar fi bine să-și agate un lămpaș de că
ruță. Recunosc că răspunsul său îl voi păstra printre 
replicile formidabile întîlnite în meseria mea, «de ce 
să-mi pun lumină, domnișoară, am calul ăsta alb, se 
vede de departe, și apoi mă duc numai pînă aici, după 
colț», dar tot mai bine ar fi ca cei de la C.A.P. Crevedia 
sa se îndure a controla starea vehiculelor lor, fără nici 
o ură de rasă tehnică, deci să aibă în vedere și umilele 
căruțe.

Iresponsabilitatea celor care pleacă la drum este păr
tașă cu cea a mai-marilor care îi trimit uneori după 
principiul «las’ că se descurcă ei». Șoferul camionului 
de Covasna înmatriculat cu numărul 21-CV-669 avea 
la mînă țidula conform căreia revizia tehnică asigură 
perfecta funcționare a tuturor rotițelor mașinii.

Data controlului — de o prospețime emoționantă: 
1 iulie 1973. Semnătura revizorului — Beza Vaier, lim
pede, citeț. Un singur amănunt pierdut din vedere: 
pe faza lungă farurile o luau razna, în stînga, parcă ar fi 
vrut să sperie iepurii. Dar pe șosea trec, mai ales, oa
meni.

Magda MIHĂILESCU

«TRANSPORTURI PERISA
BILE», CURSE CLANDESTI
NE, FINAL DE PARASTAS, 
SAU ÎNTÎLNIRI NOCTURNE

LA KILOMETRUL 34
Popasul Sinești de pe șoseaua București-Urziceni, 

kilometrul 34. Oră de seară. Sînt «punct fix», firește, 
însoțindu-l pe plutonierul major Petre Budache de la 
circulație. Se apropie, încetinesc, apoi dispar iar în 
noapte zeci de mașini. Unele opresc la popasul Sinești 
(camping, restaurant, bar de zi, acum închis, «o să se 
deschidă și unul de noapte, în curînd», aflu), majori
tatea se grăbesc însă spre casă. Seară înaltă, senină, 
de vară.

Se apropie vertiginos un autocamion Bucegi. Are 
număr de lași (21-IS-350). în preajma refugiului micșo
rează viteza și semnalizează corect. Totuși, șoferul 
este invitat să tragă pe dreapta. «Am marfă perisabilă, 
roșii, dovlecei, mazăre!» «Execută mata fazele și după 
aia, drum bun». Fază scurtă, fază lungă, de întîlnire, în 
dreapta, în stînga. Corect. Așadar, pa și puși. Idem cu 
«Pobeda» în care o familie numeroasă se întoarce vic
torioasă după o partidă de pescuit la balta Catarca de 
lîngă Urziceni.

Un nou autocamion Bucegi apare, de data aceasta cu 
număr de Constanța. Tot «marfă perisabilă». Faza de 
întîlnire— cam tare. «Ar trebui s-o reglezi, îi spune plu
tonierul major șoferului Stan Bugu. Și nici numerele 
de înmatriculare nu sînt prea vizibile».

«Tovarășu’ reporter, îmi spune plutonierul, după ce 
și acest transport cu marfă perisabilă se pierde în noapte, 
adevărul e că la o asemenea oră în general conducătorii 
auto sînt mai atenti și abaterile de la regulile de circula
ție mai rare!»

Numai că nimeni nu-i profet în tara lui. Recte, nici 
tovarășul plutonier major Petre Budache pe porțiunea 
de șosea care-i incumbă. îl văd tresărind și semnalizînd 
energic. Lîngă noi se oprește microbuzul TV 32-B-7450. 
Sistemul de iluminare la numărul de înmatriculare nu 
funcționează. Șoferul, cu un aer foarte jovial, sare din 
mașină. Află ce și cum și se pune să remedieze defec
țiunea. «Dar persoanele din mașină cine sînt?» La 
care, Nicolae Călinescu, șoferul, dezarmat, ridică două 
mîini spre cer. «Dacă-i vorba să mă ardeți, ardeți-mă! 
Duceam și eu trei persoane pînă la Urziceni, să-mi iasă 
de o ciorbă». Bineînțeles, i s-a ars un proces verbal și 
o amendă pentru transport de persoane fără forme 
legale și nefuncționarea sistemului de iluminare la 
numerele de înmatriculare.

Noapte, noapte tîrzie. Mașinile s-au rărit considerabil. 
La popasul Sinești s-au tras obloanele. S-a făcut 
răcoare. Ar fi momentul să ne pregătim de întoarcere. 
Cînd...

O mașină își face apariția, un GAZ. Cum, de ce l-a 
oprit lucrătorul de miliție? Să funcționeze în cazul său 
un al șaptelea simț, pînă atunci la pîndă?

Din mașină (cu numărul 1-AG-1124) coboară două 
persoane. De unde vin? D-acilea dintr-o comună. Cu 
ce treburi? Au fost la o înmormîntare, urmată de pa
rastas. Hai dom’ locotenent major — plutonier major, 
rectifică cel interpelat— hai domne că e tîrziu și m-aș- 
teaptă icișea, în Voluntari, familia!

Șoferul, Gheorghe Stoica, are un debit verbal cam 
anormal. Celălalt, proprietarul mașinii, mai prudent, 
tace. «N-ai băut mata, așa, ceva, cumva?». «Se poa' 
dom' plotoner?! Să n-am parte...» Dar cînd suflă în 
fiola alcoolscopului, aceasta se înverzește pe jumătate, 
ca fierea. «Uit, .p- onoarea mea dacă mai înțeleg ceva», 

se minunează șoferul. Dar cazul e destul de grav și 
procesul verbal consemnează o mie de lei amendă și 
suspendarea carnetului de conducere pe două luni.

‘ «Dom' plotoner, dom' plot’, să scap numai cu amen
da, mă nenorociți. înțelege-ți-mă și pe mine», se tre
zește brusc șoferul.

«Eu te înțeleg, cum nu. Dar înțelege-mă și dumneata 
pe mine. Și pe cei care circulă pe șosea. Cu ei ce ai, 
au vreo vină, cumva?» ripostează cu destul umor plu
tonierul major, ceea ce nu l-a împiedicat, desigur, să 
«dreseze» procesul verbal respectiv.

Mihai HETCO

Scuze penibile, explicații ridicole.

AUTOBUZUL CU ZECE
CĂLĂTORI-FANTOMĂ

— la să vedem cum se mai «descurcă» șoferii de pe 
«dîrte» (n.a.: am adaptat «irtele» derivînd din I.R.T.A., 
numele vechii întreprinderi, devenită astăzi D.R.T.A., 
deci direcție), că tot se lamentează «autobaziștii»: 
«facem ce facem, dar planul de noapte la încasări nu-l 
putem realiza».

Oprim cursa București-Găești. Semnalizăm. Se lasă 
stopată ceva mai greu, frînează cu încetinitorul, așa că 
de la locul nostru și pînă la punctul de oprire sînt circa 
40 de metri. îi văd pe «colegii noștri de misiune» că 
aleargă. Mă iau și eu după ei. Ajung — bineînțeles — 
înaintea mea și încep să bată în ușa autobuzului.

— Deschide repede, deschide, deschide imediat, stri
gă locotenentul major Pușcașu.

Cei cîțiva metri și cîteva fracțiuni de secundă furate 
nu sînt suficiente. Timpul scurt nu-i permite șoferului 
Vasile Preda să tragă pe rolă bucată cu bucată banda 
de bilete, să apese pe aparatul de compostat și să de
tașeze fiecare bilet din bandă. Și cînd să le mai și distri
buie călătorilor cărora le încasase banii? Un pumn de 
bilete zac aruncate în spatele scaunului șoferului. Mîna 
locotenentului major Pușcașu a reușit să apuce mîna 
lui Preda care strîngea în pumn, gata să azvîrle, alte 
cîteva bilete. Un bilet atîrna din aparat, voind parcă să 
depună mărturie.

începe controlul. Zece pasageri fără tichete de călă
torie: «Am dat banii și nu ne-a dat bilet». Șoferul nu 
neagă. Verificarea e pe terminate. Cineva spune:

— E noapte, e tîrziu, sîntem obosiți. Ce ne țineți atîta? 
Acuma v-ați găsit?

— Nu v-am reținut decît cinci minute. Vă mai răpim 
încă vreo cîteva. Dumneavoastră munciți din greu, iar 
el fură într-o zi aproape două sute de lei. De fapt vă fură 
chiar pe dumneavoastră, răspunde locotenentul Pă- 
dureanu.

Un alt călător intervine: «Are dreptate tovarășul ofițer, 
Să fim drepți, să fim cinstiți!»

E vorba de un cetățean care — după aparențe — nu 

înțelegea probabil cum este furat el, și nu statul. Nu 
cunoștea el economie politică, știa însă că una e cinstea, 
dreptatea și alta-i strîmbătatea. M-a bucurat să-i aud 
cuvintele, de fapt cuvintele opiniei publice.

Dar m-a întristat să văd cum un om tînăr, șoferul 
Vasile Preda, conducătorul autobuzului aparținînd «Au
tobazei 3 călători-București» se transformă într-un «caz 
penal». Pentru că aceasta este realitatea; zece bilete 
pe ruta București-Găești a 15 lei biletul înseamnă însu
șirea ilicită a 150 lei. Dar cîți de o sută cincizeci or mai 
fi fost oare înainte!?

M-a întristat, de asemenea, că zece călători au dat 
banii necerînd să li se dea biletul — deși aceasta nu le 
conferea vreun avantaj — și au «încurajat» în felul 
acesta o infracțiune.

Era tîrziu. Bătuse de mult miezul nopții. N-am mai 
ajuns la ora stabilită pentru a face joncțiunea cu miliția 
din Găești. Am fost informati că din opt amenzi apli
cate două au însumat fiecare cîte 750 lei și reținerea 
permisului. Un singur exemplu: Costică Ivașcu — șef 
de garaj, Schela Titu — a condus, fiind în stare de ebrie
tate, autobasculanta 31-DB-1362 care prezenta defec
țiuni tehnice, fără foaie de parcurs, deci în scopuri per
sonale. «Am vrut să-mi controlez subalternii» — a de
clarat. Controlul efectuat de el nu știm cum s-o fi sol
dat, dar al miliției din Găești asupra lui a constatat 
«verde... la bășică».

Trecuse de ora două. Ne grăbeam să ajungem mai 
repede la București. Nu credeam că va mai fi ceva. Și 
totuși, ne-am oprit, pentru că... un tractor cînta în 
noapte...

Adrian MITU

LA INTERSECȚIA 
INFRACȚIUNII

în seara senină a zilei de 7 iulie, automobiliștii își ro
teau curioși privirile pentru a putea înțelege ce se în- 
tîmplă la postul de control aflat la intersecția drumului 
de Călărași cu cel de Cernica. Dacă miliția îi oprea, se 
lămureau. Dacă nu, treceau probabil cu un vag regret, 
încet-încet, mai departe.

Puțini au fost însă cei care nu au aflat secretul marii 
animații de la postul de control. Cei mai multi au trecut 
prin fața aparatului de verificare a intensității luminoase 
a farurilor și au putut constata cu obiectivitate cît 
de relativă poate fi starea de sănătate a mașinii pe care 
o conduc. Numai că, oprite pentru a li se verifica «faza 
lungă», mașinilor li se găseau, la un control mai atent, 
tot felul de alte defecțiuni: nu avea frînă de mînă, lumină 
la număr, iar frîna de serviciu era prost reglată (2-B- 
9259); sistemul defrînare nu funcționa corect (1-IF-3965); 
nu avea bec deloc la lumina de poziție (21-IF-578); 
sistemul de frînare incorect reglat (1-IF-3965). Negli
jențe amendate pe loc, care însă ar trebui să determine 
mai multă atenție din partea conducătorilor auto. «Din 
cauza lor, noi nu sîntem în siguranță! Ieri, în fața insti
tutului, două fete au fost ucise de un camion care nu 
a putut opri din cauză că nu-i funcționau frînele» — 

.ne relatează tînăra ingineră Mihaela U.
Să vorbim acum despre modul cum unii conducători 

pornesc sîmbăta seara la drum fără a-și fi verificat 
corect luminile. Operativ, locotenentul ing. Titus Untaru 
comandă fiecărei mașini oprite: «Fază lungă! Scurtă! 
Stînga! Dreapta!» și aceste scurte comenzi dezvăluie 
tot felul de lipsuri: fază scurtă, dreapta, arsă (21-IL- 
2329) — «uite așa crede omul că ești motocicletă și 
intră în dumneata!» comentează lucrătorul de miliție; 
taza scurtă din dreapta este tot una cu taza lungă dreap
ta și funcționează numai prin lovituri de pumn (21-IL- 
3089); lumina de poziție din dreapta nu funcționează 
(7-B-4473); nu are fază scurtă în dreapta (7-B-9816) la 
fel și camionul 31-B-6280). Am întîlnit destule cazuri în 
care, anunțat că nu-i funcționează cutare sau cutare 
lumină, conducătorul ridică vocea consternat: «Cum? 
Mie? Nu se poate!» Invitat politicos să coboare, să con
temple cu propriii ochi realitatea, tonul incriminatului 
se schimba brusc. «Da, da! mi s-a ars siguranța!» 
«Cînd dracu' dom'le, că mergea bine cînd am plecat!», 
«la uitati-vă că merge» și pac, pumnul intră în funcțiune.

Numai că legea e lege, iar oamenii puși s-o aplice 
știu prea bine acest lucru, fără a fi cîtuși de puțin absurzi. 
Astfel, dacă era vorba de o mică defecțiune, care putea 
fi remediată pe loc, vinovatul era invitat să tragă pe 
dreapta pentru a și-o putea pune la punct. Chiar dacă 
a durat 3 ore (8-B-2784) sau cîteva minute (32-B-3257 
și 21-B-4644) oamenii au profitat de această nesperată 
șansă de a-și recupera talonul.

Din fericire, sîmbătă seara nu am asistat la nici un 
caz limită; toate cele semnalate intră însă foarte bine 
în categoria neglijențelor aparent neînsemnate, dar 
care pot determina grave accidente de circulație. Ca 
să avem un tablou complet,să amintim că șoferul de pe 
autobuzul de călători 32-B-2804 conducea sub influenta 
alcoolului, iar pe linia autobuzelor de călători 46 și 47 
s-a constatat lipsa totală de verificare tehnică. Skoda 
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cu nr. 31-B-7827 era fără lumini, fără frînă, iar șoferul a 
exclamat;«Foarte bine că-mi luați talonul. Două zile a 
stat la verificare la garaj și nimic nu i-au făcut! De ce 
nu veniți la garaj la Ferentari să vedeți cum se face veri
ficarea tehnică?» De aceeași părere este și șoferul de 
pe 31-B-7490, care remarcă la fel de caustic lipsa de 
interes a tehnicianului de la garaj.

S-ar putea să facem într-o bună zi și o anchetă la 
garajele I.T.B. pentru a verifica verificarea tehnică. 
Pînă atunci însă nu ne rămîne decît să constatăm for
mele incipiente ale unor abateri de la legile circulației, 
care nu aduc bine nimănui. Nu se poate oare să fim 
mai atenti cu vehiculele cărora le încredințăm nu numai 
dorința noastră de a străbate spațiul mai iute, dar și 
propria noastră viată?

Rodica POP

CONTRAVENȚII 
DE BUN SIMȚ

Starea tehnică a mașinii este o condiție de importanță 
vitală. Atît pentru conducătorul unui autovehicul, cît 
și pentru cei din preajma sa. Starea fizică a conducăto
rului este o condiție la fel de importantă.

— «Duc cartofi de la Zimnicea către Suceava. Cred 
că o să conduc toată noaptea fiindcă am pierdut două 
zile bune cu încărcatul. Trebuie să ajung repede, altfel 
se strică marfa. O să merg pînă mi se închid ochii. 
Văd că tot scriți acolo în carnet, sînteți de la «reflector»? 
Dom'le, zău, mai bine plătesc o amendă decît să mă 
dați la ziar sau la televizor să rîdă toată lumea de mine». 
(Șofer Grigore loan, camion: 21-SV-1052, proprietate 
I.L.F.-Suceava.)

— «Am tras aici pe dreapta că mă luase somnul. 
Dorm o oră-două și plec, mă grăbesc. Sînt încărcat 
cu 20 de porci. Pretențioși ai naibii. Numai noaptea 
pot să meargă, ziua nu le priește, e cald și mor ei, porcii. 
De cînd n-am mai dormit? Păi, m-am sculat azi di
mineață la cinci (acum este ora 23,30 n.n.), de atunci 
n-am mai dat geană pe geană.» (Șoferul mașinii 
21-TR-2879 proprietate I.A.S.C.I.P.-Zimnicea.)

Pusă în practică, ne spune tovarășul căpitan inginer 
Iona Mircea, expresia «merg pînă mi se închid ochii» 
are uneori efecte echivalente cu ruperea barei de direc
ție sau îngurgitarea de către șofer a două-trei coniacuri 
mari. Lucru grav, dată fiind imposibilitatea noastră, a 
organelor de control, de a verifica starea fizică a șofe
rului, uneori orbit pînă la fatalitate de importanța com
petiției cu timpul de transport. Chiar dacă asemenea 
cazuri sînt în proporție de unu la mie, situația rămîne 
îngrijorătoare raportată la numărul mereu crescînd al 
conducătorilor auto din țara noastră. Un alt caz frecvent, 
continuă căpitanul Șerban llie, neprevăzut în legile 
circulației, este «orbirea prin oglindă». Mulți șoferi, 
fără să țină cont de faptul că au drumul luminat de ma
șina din față, aprind faza mare care din oglindă se re
flectă direct în ochii conducătorului acestuia. Din pă
cate, acțiunea nu este contravențională, reducîndu-se 
doar la o chestiune de bun-simț, de fair-play, dacă vreți.

George STANCA

SI AICI, JOS, 
CINEVA TE IUBEȘTE

Raidurile efectuate de miliție în noaptea de sîmbătă, 
«filtre totale», cum le numesc zeloșii îngeri păzitori cu 
șepci albe, nu sînt cîtuși de puțin întîmplătoare. Ele 
fac parte dintr-o întreagă campanie care nu-și propune 
«drept scop principal — după cum îmi declara tînărul 
locotenent Petre Burcea — sancțiunea în sine, într-un 
fel nici nouă nu ne place, ci trezirea unei conștiințe 
specifice pe potriva specificei îndeletniciri care este 
șoferia». Eu aveam să mă conving că acțiunea comună 
programată pentru orele 20,000 nu e specială mult mai 
devreme, încă din după amiaza aceleiași sîmbete cînd, 
la doi pași de redacție, am descoperit un șir de taxi
metre, autoturisme și camioane parcate la intrarea în 
Parcul Herăstrău.

Trei plutonieri de la circulație, Badea Ion, llie Ale
xandru și Stoian Vasile (I.M.M.B., sediul din str. Logofăt 
Udriște) erau în fierbere. Undeva, pe șoseaua Kiseleff, 
între restaurantul «Miorița» și Arcul de triumf, o Dacie 
era foarte pașnic parcată pe dreapta. Cei din mașinile 
care o depășeau n-aveau de unde să știe că în fața 
acesteia fusese plasat un aparat ce funcționa cam 
bizar: cu de la sine putere, una, două se declanșa auto
mat cînd un turism depășea 80 kilometri pe oră, Jar un 
camion 60 kilometri pe oră. Pentru cei care cunosc re
gulile de circulație în oraș e lesne de observat că miliția 
acordase o toleranță de 20 kilometri pe oră. Și cu toate 
acestea contravenienții nu erau deloc prea rari. Cam 
la 3-5 minute, aparatul de recepție din Piața Scînteii 
prindea glas și o nouă mașină (numărul, marca și cu
loarea) era indicată spre a fi oprită.

Motivele sînt din cele mai diverse și hazlii, motive 
de nezdruncinat fiecare în parte pentru cel ce-l invocă. 
«A intrat dracu-n mine». «Am apăsat pe accelerator 
fără să-mi dau seama». «Șoseaua asta te-ndeamnă la 
zbor» etc., etc. Iar Stanciu Constantin, taximetrist de 
la Autobaza 2 «Galați», îmi spune că avînd doi turiști 
americani, grăbiți să ajungă în Afganistan, n-a avut ce 
face. Bineînțeles că n-a avut ce face și a plătit o amen
dă de 250 lei.

Beția vitezei scurtează drumul dintre viață și moarte!

PREA MULTĂ LUMINĂ STRICĂ
«Prea multă minte strică» — sună titlul unei vestite 

comedii clasice. Noaptea, pe șoseaua București-Buftea, 
la kilometrul 37, oricît ar părea de paradoxal, și prea 
multă lumină strică. De postul de control ad-hoc se 
apropie o adevărată constelație pe roți. în orele libere, 
constelația este un tractor aparținînd fermei nr. 8 Cre- 
vedia. Noaptea, ea trece pe post de constelație zbură
toare, neînmatriculată nici în catalogul galaxiilor, nici 
la organele de circulație, in schimb orbește pietonii 
și vehiculele care circulă în sens invers pe șosea.

Dealtfel, tractoristul Nae D. Ion nici n-are permis de 
circulație, în schimb posedă ordinul de serviciu 8/45 
semnat de economistul fermei, Marin Chiriac, atestînd 
că se duce la Cornești pentru a aduce muncitori.

Căpitanul Andrei Gătina, care ne însoțește, comen
tează: «Adevărul este că adesea adevărații vinovati de 
accidente sînt cei care îl trimit în cursă pe un conducă
tor care n-are calificarea, n-are permisul necesar. 
Pentru ei e mai simplu să facă un ordin de serviciu și 
să zică: „dă-i bătaie"».

De postul de control se apropie autobuzul 32-B-4351, 
care circulă pe linia București-Crevedia. Cu mașina 
aceasta s-a întîmplat ca la școală: elevul o încurcă la 
tablă, dar îl asigură pe profesor că de fapt chiar în di
mineața aceea a învățat lecția pe de rost.

Ofițerul de miliție îl roagă pe șoferul Nicolae Nicolae 
să aprindă succesiv diferitele faruri ale mașinii, pentru 
verificare.

— Faza scurtă... Bun... Acum faza lungă...
— Tii, nu mai merge!
— Să încercăm încă o dată.
— Nu vrea, și pace. M-a dat de rușine. Și chiar azi am 

făcut luminile!
— Dumneata singur le-ai făcut?
— Nu, electricianul de la depoul D.R.T.A.-3.
— Cum îl cheamă?
— Costel.
— Costel și mai cum?
— Nu știu. Așa-i zice toată lumea. Costel.
— Dar pe șeful de coloană care te-a lăsat să pleci 

așa cum îl cheamă?
— Eugen Dragomirescu.
în timp ce «elevul» Nicolae Nicolae a cam băgat-o 

pe mînecă în fata examinatorului, ne bucură faptul că 
putem consemna și «elevi silitori», care nu umblă cu 
scuze, cu ofuri și bîlbîieli. Bunăoară conducătorul 
auto Mircea Bîcă, de la Consiliul popular al sectorului 
VIII din Capitală, transportînd muncitori, are mașina

l-am lăsat pe cei trei plutonieri să-și vadă de treabă, 
o treabă bună și recomandabil a fi făcută mai des, și 
m-am grăbit spre punctul de întîlnire stabilit. Urma o 
noapte plină de inedit și peripeții de tot felul, afară din 
Capitală, pe șosele și drumuri bîntuite de acești oameni 
amendati în mașinile lor zburătoare.

Toma MICHINICI

în perfectă stare de funcționare.
Dar iată că de noi se apropie vertiginos o nălucă, 

făcînd «opturi» periculoase. Nici o lumină, nimic. Mai 
aproape de noi, autorul «opturilor» se dovedește a fi 
pămîntean, un biciclist fără far.

— Ați băut?
— Ei, așa puțin.
— Dar farul?

— Tovarășe locotenent-major, adă fiola.
* — Nu e nevoie. Doar v-am spus că am băut. Un vermut.

— Numai unul?
— Oricum, nu destul ca să fiu mort.
— De unde știi ce se poate întîmpla pe o șosea aglo

merată, noaptea, cînd circuli fără far și cu chef?! Cine 
ești dumneata?

Năluca bolborosește ceva din care nu se distinge 
decît cuvîntul «boroboață».

— Nu te întreb ce-ai făcut, ci care este numele du- 
mitale.

— Păi asta e: Boroboață Dumitru, să trăiti. Boroboață 
de la Combinatul avicol Crevedia.

...Și iată așa s-au depănat discuțiile la kilometrul 37. 
Unele soldate cu amenzi, altele cu avertismente date 
cu solicitudine de lucrătorii de miliție, altele cu un cu- 
vînt de laudă, pentru cei cu «zece». .

Dar pentru mine discuția cea mai plină de miez a fost 
aceea pe care am purtat-o la înapoiere cu maiorul Gh. 
Diniță, care mi-a spus:

— După părerea mea «faza lungă» pe șosea — atunci 
cînd trebuie să mergi cu «faza scurtă» — nu reprezintă 
o simplă contravenție tehnică. E vorba de ceva mai 
profund: este o problemă de educație. Eu cred că la 
volan te comporți ca în viață. Mi-aduc aminte de un caz 
petrecut la Bacău. Un scandalagiu făcuse un accident 
fiindcă nu admitea să fie depășit Soția sa mi-a spus: 
«Așa e și acasă, nu acceptă să fie depășit, vreau să 
spun că el trebuie să comande». Da, cel care merge 
tot timpul cu faza lungă vrea să domine. E un egoist 
pe care nu-l interesează decît persoana lui. Bagă șapte 
faruri și s-a topit în noapte. Ce se întîmplă după el 
nu-i treaba lui. Chiar dacă face moarte de om».

Noroc — mi-am spus în gînd — că se găsește cine 
trebuie care să-i strige, din cînd în cînd: «Mai pune 
faza scurtă, stimabile».

Lionel NIȚESCU





ARTE
Dacă am spune că nu ne place pictura pe sticlă, dar că 

opera Simonei Nistor pe acest material ne incintă, 
n-am exprima decît parțial gîndul nostru veritabil.

Simona Nistor este în plus — și simultan — bibliograf 
principal la Biblioteca Academiei, critic de artă și poet 
remarcabil (în românește și în franțuzește).

Toate aceste daruri înmănuncheate— și ceva pe deasupra 
— izbutesc să definească o personalitate, adică una veri
tabilă. nu calificată astfel doar de tarifele diverselor FON
DURI (literare, plastice etc.)

...Daca am început cu pictura, este fiindcă pe această 
cale am avut prilejul să o cunoaștem.

Ne-a izbit din prima clipă, în tot ceea ce zugrăvește 
Simona Nistor, emoția și mișcarea. Nimic decorativ în 
arta ei — totul vine dinăuntru, văzut de acei ochi ai minții 
care pătrund și care transformă, ca să exprime. Culoarea 
ei ascultă de jocurile cele mai neașteptate ale luminii — 
linia fură de la flori sinuozități, frăgezimi și sugestii.

Simona Nistor pictează enorm. Interiorul ei este asaltat 
de opere care, după ce au acoperit zidurile, se aștem pe 
lingă :caune sau se ascund prin dulapuri. Această fecun
ditate nu are nici un fel de înrudire cu facilitatea. Este 
o eliberare și o dăruire în tot ceea ce trece în sticlă. Spre 
deosebire de mulți artiști, ea nu are secrete de atelier; 
tehnica ei — extraordinară totuși — nu prezintă impor
tanță în comparație cu flacăra interioară.

Toate aceste date care sar în ochi ne-au îndemnat să 
întrebăm. *

Și răspunsurile au fost de așa natură, încît se cer dez
văluite.

Trăim unii lîngă alții, și nu ne cunoaștem. Conștiința 
critică ne îndeamnă totuși să luăm cuvîntul — pentru 
a spune sau pentru a proclama. (Cînd este, firește, 
cazul.)

Știm că Simona Nistor a făcut pînă acum două expoziții 
în Capitală, știm că are un volum monografic despre Milița 
Petrașou sub presa, ca are gata un volum de versuri ine
dite și altul risipit prin diverse tipărituri. Dar ignoranța 
noastră de pînă zilele trecute ar putea fi și a dumnea
voastră astăzi!

în dorința de a scoate făclia de sub obroc, de a lumina 
încăperile inimii, de a afla secretele gîndului, întrebăm. 
Fiecare răspuns este o surpriză și o invitație.

— Care este vocația dumitale primordiali? Pic
tura, poezia, știința cărților?

— Vocația mea este expresia. Schimb mijloacele în 
funcție de temă, de condiția mea sufletească și de un 
imponderabil. Arta, în fond, este ceea ce rămîne — din 
foarte multe, aparent părăsite pe dram.

în timp am început prin a desena. Apoi am făcut poezii. 
Mult mai tîrziu, am abordat critica. Pictura mea de astăzi 
se leagă foarte puțin de ceea ce desenam în copilărie; am 
început să zugrăvesc după ce am văzut multe muzee, 
multe expoziții și după ce am frecventai atelierele artiș
tilor.

Am impresia permanentă că tot ce realizez în pictură 
este un exercițiu, un experiment. Asta, în ciuda opiniei 
multora dintre privitori.

Din acest motiv, schimb neîncetat — chiar pe sticlă — 
tehnicile și tematicile. Vîrtejul plastic în care mă aflu a 
împlinit trei ani. Ceea ce mi-a permis să realizez pînă 
acum cîteva sute de lucrări, dintre care jumătate cel 
puțin au plecat de acasă.

— Ce formație aveți?
— Am urmat cursuri de bibliologie și am predat la 

universitate ceea ce învățasem. Apoi, și în parte paralel, 
am luat licența în istoria și teoria artelor, pentru a deveni 
critic. Pînă astăzi, am tipărit circa 70 de studii în ambele 
direcții. Dar toate acestea fac parte dintr-un domeniu 
pe care numai cînd pictez mă străduiesc să-l acopăr.

Formația este, deci, universitară — dar cu aspecte 
științifice, literare, artistice. Aș spune că c polivalentă, 
dacă operele pînă acum rezultate mi-ar permite.

— Cum pictați, și de oe pe sticlă?
— Pictez cu degetele. Adică, între mine și sticlă nu 

există element intermediar. Pasta o iau direct din tub 
și o depun pe suprafața plană în funcție de imaginea pe 
care urmează să o creez și care, bineînțeles, este mentală 
și răsturnată. Pictez ca și cînd ar fi într-o oglindă Cînd 

trec la modelarea propriu-zisă degetele acțibnează si
multan și paralel depunînd culorile de asemenea într-o 
ordine inversă celei din pictura obișnuită Dimensiunile 
«tablourilor» mele variază, ajungînd ia suprafața de apro
ximativ un metru pătrat Operațiunea o îndeplinesc fără 
șevalet fără paletă fără pensulă și fără atelier.

— Cum, atunci?
— Șevaletul sînt eu. Sticla o țin în brațe și o mișc în 

raport cu ceea ce trebuie să cînte pe ea degetele. Uneori 
este harfă alteori pian. Cît privește atelierul nu l-am 
avut pînă astăzi și tehnicile mele n-au impus cu strin
gență acest cadru.

— Dar de ce pe sticlă?
— Am văzut o expoziție de pictură pe sticlă; un tablou 

m-a entuziasmat El mi-a servit drept stimulent, drept 
punct de plecare. De atunci și pînă astăzi, am făcut un 
«drum lung». Nu mai seamănă în nici un fel ceea ce fac 
astăzi cu ceea ce am privit atunci. Dar de acolo a pornit.

— Veți părăsi vreodată acest material: sticla?
— Da Atunci cînd îmi va ieși în cale altul, care să ducă 

lumina spre cer.
— Care vă sînt maeștrii?
— N-am avut în realitate maeștri. Dar am avut cîțiva 

profesori, unii în liceu (Elena și, Maria Chelsoi), alții mai 
tîrziu, printre care H. Maxy. în studiile de critică în 
schimb, am fost orientată de profesoral meu Eugen Schi- 
leru; el mi-a transmis nu doar cunoștințele teoretice și 
interesul pentru artă ci, mai ales, principiile etice prin 
care arta veritabilă se lasă filtrată acordînd prioritate 
artei comunicabile larg umaniste. Urmărind creația Mi- 
liței Petrașcu și atmosfera atelierului ei artistic, am cîș- 
tigat sentimentul altor drumuri posibile. Cartea pe care 
am scris-o despre ea și care se află sub tipar va vorbi de
altfel, în acest sens, mai mult decît o pot spune acum 
cîteva cuvinte.

Și pentru mine, natura rămîne cel mai bun profesor. 
Rămîne de explicat ce este pentru mine natura. Fiindcă, 
pentru fiecare ea este altceva.

— Dar, in fond, ce pictați?
— La început au fost florile. Am lărgit apoi temele, 

trecînd la peisaj, la figuri animaliere — fără să părăsesc 
vreodată florile. Am lucrat și cîteva portrete. Puține.

Recent — în sensul lărgirii de care vă vorbeam — am 
trecut în cosmos. Compozițiile mele siderale nu sînt 
imediat de actualitate — dar nici n-ar fi fost poate po
sibile acum o sută de ani. De fapt, este vorba de o nouă 
formă a peisajului.

— Ne-ați spus cum pictați Am vrea să știm 
cum scrieți.

— De scris, cred că scriu «normal» — ca toată lumea. 
Pe scaun, și la birou, și cu stiloul.

— V-am citit versurile — în parte, cel puțin. 
De ce scrieți în două limbi?

— Scriu așa cum îmi vine. Prefer să scriu românește, 
bineînțeles, și ponderea producției mele este prea puțin 
franțuzească Sper să-mi văd poeziile în volum — cu ilus
trațiile promise de Milița Petrașcu. Atunci vom discuta 
și despre valoarea versurilor mele. Fiindcă despre un 
poet nu se poate vorbi numai din cîteva poeme publicate 
la întîmplare.

— Ce pasiuni (avuabile) vă frămîntă? Și ce nos
talgii?

— Aș vrea să zbor. Dar nu în vis. Un zbor care să nu-mi 
interzică nici posibilitatea de a vedea, nici aceea de a cu
noaște, nici aceea de a mă opri.

— Nostalgii?
— Munții noștri. Urcușurile printre brazi — cu deschi

deri pline de neprevăzut și cu floră alpină.

N. CARANDINO



DIVERSE

viata modernă
c vremea 
geneticienilor

turism 73

cu vaporul
de la viena la hîrsova9

Mi-amintesc de vremea cînd genetica 
era damnată. De vremea cînd viitorii bio
logi învățau că ea este o pseudoștiință. Ce 
puțin a trecut de atunci și ce putere uriașă 
a dobîndit genetica în numai trei decenii! 
Știința modernă a eredității răspîndește 
fascinație și teamă. Puterea geneticii a de
venit atît de mare încît simt frică pînă și 
unii dintre reprezentanții ei. O serie de 
geneticieni și-au dat demisia din universi
tăți, nu vor să mai fie geneticieni, nu vor 
să mai cerceteze și nu vor să mai comunice 
profanilor cîte știu și cîte pot. Genetica a 
ajuns să cunoască enorm de mult despre 
materia vie, despre mecanismele și struc
turile ei fundamentale, despre arhitectura 
ei moleculară, despre lumea intracelulară, 
despre evoluția, reproducerea și diversi
ficarea materiei vii, despre dansul spe
ciilor, despre apariția, impunerea sau dis
pariția speciilor, despre gene, cromozomi 
și acizi nucleici ca material ereditar de trans
misie. Multă vreme ignorați sau huliți, 
geneticienii simt acum voluptatea puterii. 
Voluptatea încercării puterii. Au pătruns 
în împărăția acizilor aminați și descoperă 
acolo fel de fel de lucruri senzaționale. 
Inventează manevre geniale, fac, dreg, mută, 
schimbă, despart, au ajuns să unească ce
lule aparținînd unor specii diferite, să evi
dențieze devierile cromozomiale produ
cătoare de boli (vreo 1 500 cunoscute pînă 
acum), au ajuns să amestece embrioni, 
adică să obțină indivizi hibrizi provenind 
din patru părinți, precum și alte asemenea 
minuni. E vremea geneticienilor, așa pre
cum a existat și o vreme a fizicienilor, de 
aceea oamenii înțelepți spun că ar fi cu
minte să ne alarmăm, genetica a devenit 
în stare de orice, și mai spun înțelepții că 
nu e bine ca o știință să adune mai multă 
putere decît stă bine să aibă unei singure 
științe. Genetica a luat-o ea mai pe ocolite, 
cu plante și cu animale de laborator, in
tenționează să le remodeleze superior, se 
înțelege, dar visul, ambițiile și orgoliul o 
mînă spre om. Pe el urmărește genetica, 
în ultimă instanță, să-l zidească altfel decît 
e. Să-i schimbe ceva din piese și din trăsă
turi. Să-l construiască după planuri noi, 
să-i amestece cromozomii cu cei de alte 
specii și să vadă ce va ieși, lată cîteva dintre 
lucrurile exceoționale pe care le-ar putea 
face genetica, după cum afirmă dr. Jean de 
Grouchy, director la Consiliul național pen
tru cercetări științifice am rranța, șeful 
unui laborator de citogenetică. Fuziunea 
unui ou provenind de la părinți de rase 
diferite cu un alt ou provenit, de asemeni, 
de la părinți de rase diferite. Ar rezulta 
un copil cu pielea zebrată, ooata ce părinții 
săi au avut pielea albă, neagră, galbenă și 
roșie. Realizarea unor indivizi cu trăsă
turi genetice noi, a unor indivizi unicat, 
fără corespondenți în natură. Obținerea 
unor organisme prin reproducere asexuată, 
adică nu pornind de la ou, ci de la o celulă 
din piele, din mușchi sau din ficat. înfiin
țarea unor bănci de embrioni (congelați, 
conservați, etichetați, inventariați. evaluați 
și puși spre vînzare pe piață), provenind 
de la mame frumoase, virtuoase, inteli
gente, acaparante, și din tați deștepți, în- 
vățați, talentați, robuști, vitali, întreprin
zători. Asemenea embrioni, închizînd în 
ei viitori copii-minune hărăziți cu toate 
darurile, ar putea fi implantați unor fe
cioare care vor să' aibă copii fără alte com
plicații ori femeilor din cupluri sterile. 
Toate astea le-ar putea face geneticienii 
încă de pe acum sau ceva mai tîrziu. îi mai 
opresc doar simple comandamente mo
rale. Dar ce va fi cînd se vor găsi argumente 
pentru dinamitarea acestora? Fiindcă nu 
cred să mai existe comandament moral 
care să nu fi fost dislocat cu alt comanda
ment, de asemeni, moral.

Romulus BALABAN

Ne aflăm în plin sezon turistic. Oaspeți de peste hotare 
sosesc din toate părțile: cu avionul, cu trenul, cu automobilul. 
Drumurile lor converg spre București, spre litoral, spre sta
țiuni balneoclimaterice cu reputație mondială. Mii de turiști 
din Europa centrală au în momentul de față prilejul de a-și 
petrece vacanța în România, ca oaspeți ai O.N.T., intr-un 
chip cu totul deosebit: cu vaporul pe Dunăre. Călătoria începe 
la Viena și continuă de-a lungul fluviului pînă în sudul țării 
noastre — itinerar efectuat alternativ, săptămînal, de către 
două binecunoscute vase fluviale românești de pasageri, 
«Carpați» și «Oltenița». Ce oferim oaspeților după ce au 
trecut de Buziaș? Priveliști minunate ale întregii zone a 
Porților de Fier, traversarea marelui lac de acumulare, a 
ecluzei. Primo escală: portul Drobeta Turnu-Severin. Este 
vizitat în autocare orașul, stațiunea Băile Herculane, iar 
seara are loc — și aceasta în fiecare miercuri — o serbare 
h cinstea oaspeților la Pădurea Crihale, la o cabană vînă- 
orească. Intr-un cadru fermecător li se oferă spectacole 
dlclorice și o masă cu bucate sbecific oltenești.

Escala următoare: portul Giurgiu. Se vizitează orașul, 
mprejurimile, obiectivele turistice interesante. Turiștii care 
ioresc să viziteze Capitala sînt conduși cu autocarele la 
iucurești. Vaporul își ridică apoi din nou ancora. Călătoria 
pe Dunăre continuă. Ultima escală: Hirșova. De aici, pe dru
mul cel mai scurt spre admirabilele stațiuni maritime de pe 
litoral, unde turiștii sînt în continuare oaspeții Oficiului Na
țional de Turism. Cîteva zile mai tîrziu vaporul reface itine
rarul pe Dunăre — de data aceasta invers: de la Hirșova la 
Viena. Și aceasta de-a lungul întregului sezon turistic.

suvenir din neolitic
lată o admirabilă piesă de artă ieșită din miinile unui meșter 

de mult dispărut. A trăit cu aproximativ 5 000 de ani în urmă. 
Este vorba de un riton confecționat din argilă arsă în forma 
unui corn de animal. A fost descoperit împreună cu alte obiecte 
de cult într-o așezare neolitică de tip Gumelnița (mileniul 
III î.e.n.) scoasă la lumină în sudul județului Ilfov, lingă Ol
tenița. Acum piesa se găsește expusă la Muzeul de istorie al 
R.S.R. Este interesant de remarcat faptul că ritonul respectiv 
constituie una dintre cele mai vechi manifestări de artă ale 
neoliticului pe teritoriul țării noastre. Moda ritoanelor, adică 
a potirelor în formă de corn de animal, a continuat și după 
aceea, în special în epoca metalelor. în același muzeu mai 
există un singur riton, confecționat din argint aurit cu apro
ximativ trei milenii mai tîrziu, adică la începutul erei noastre. 
A fost descoperit întîmplător la Poroina Mare (jud. Mehe
dinți) și, după părerea arheologilor, făcuse parte dintr-unul 
din tezaurele dacilor.

Text și foto F. URSEANU

ORIZONTAL: 1) Cîine de vînătoare — 
Cîine cu blană de... astrahan ! 2) Plantă sălbatică 
cu flori roșii sau albe, numită și limba cîinelui — 
Inimă de cățel! 3) Publicist și scriitor român 
din veacul al XlX-lea, autor al fabulei «Clinele 
ajuns ministru» — Apelativ pentru un cățel. 
4) Cîini de talie mică— în veci! 5) Plantă textilă 
— Trece impasibilă pe lîngă cîinii care o latră. 
6) Radical organic monovalent — Cap de copoi! 
7) Nord-nord-est — în vest! — Theodor. 
8) De «talia» unui ogar (dim.). 9) Ciobănesc, 
pechinez, dog, toxterier etc. (sing ) Scriitor 
umorist englez, autorul celebrei suite de întîrn- 
piari, intitulată «Trei într-o barcă, fără a mai 
socoti și cîinele». 10) Cîini neîntrecuți la fugă 
— Privitor la cîini. 11) Cîine cu părul scurt, 
avînd o constituție foarte robustă — Piciorul 
cîinelui.

VERTICAL: 1) Poetă română contemporană, 
autoare a poeziei intitulate «Cîinele» — Cu 
viață de cîine (od.). 2) Constelație aflată în veci
nătatea Cîinelui mic— Prozator contemporan, 
autorul povestirii «Luna ca o limbă de cîine». 
3) Țăran care locuiește la oraș (reg.) — începe 
meciul! — Fular. 4) Orologii — Din Sardinia. 

5) Bluze rustice— Cîine de vîrstă sau talie mică. 
— Cu bățul și cercul! 6) Spaima clinilor. 7) 
Din unul face mai mulți — Sursă de lumină. 
8) Cusătură marginală— Sătesc. 9) Navă arabă 
cu pînze — Coadă de brac! — 1000 kilograme. 
10) La etaj! — Specie de cîine sălbatic din Deltă 
— Oază în Sudan. 11) Scriitor român (1873-1920), 
autorul dramei intitulate «Cîinii» — Mamifer 
din Africa și Asia, asemănător cu cîinele.

Giuseppe NAVARRA
Dicționar: PAOR, DAU, MIB.
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principii și năravuri
bătrînul șef de trib va mai trăi două serii

un leu și un milion

Colea Răutu — întîlnit de noi la Brașov — turnează prin
tre stînci, în seria a ll-a a «Apașilor» (producție DEFA), ro
lul bătrînului șef de trib și căutător de urme Nana. Deși 
eroul trebuia să moară încă de anul trecut, din prima serie 
a acestui film, regizorul Kolditz nu s-a îndurat să-l sacrifice

(să renunțe la colaborarea cu actorul nostru) și s-a hotărît 
să-i dăruiască viața pe tot timpul duratei «Apașilor». 
Adică, preț de încă două serii.

Sanda FAUR

«Scump la tărîțe și ieftin la făină». Așadar, poți risipi chiar 
sub masca... economiei.

De ani și ani de zile se tot discută chestiunea pasajelor de 
nivel ABSENTE în jurul Bucureștiului. Milioane și milioane 
de lei sînt risipite cu picătura, leuț cu leuț, la coada din fața 
temutelor bariere stai și stai, timpul trece, leafa merge — 
cum spune celălalt «folclor», cotidian, de sorginte mai recentă. 
S-au întocmit studii minuțioase, mi se pare că și planurile 
constructive sînt gata, însă deocamdată facem economie — 
pare-se un singur pasaj de nivel costă două milioane de lei. 
Sumă, nu glumă! Cine calculează însă cît au costat buzunarul 
public staționările de la (un singur exemplu) bariera Chitila II 
în ultimii ani, de cînd ființează aici o puternică platformă 
industrială? Am împărtășit soarta a zed și zeci de autocamioane, 
pline de materii prime, sau de basculante, macarale ș.a.m.d., 
fiind blocați la bariera amintită (admirabil trafic feroviar — 
îmi ziceam — trenuri de persoane, trenuri de marfa, merge 
treaba, merge, pe liniile ferate, și uite cum stă dincoace, la 
un pas, pe căile rutiere, ce strașnic «Față-n față» al eficienței 
și risipei!!!) Am stat... o oră șiS5 minute (de la 6,25 la 7,50 
dimineața și 11,10—11,40) în 31 mai a.c., dar mi s-a spus, de 
către «localnici», că așa-i zilnic (și auzisem c-ar exista o dispo
ziție limitînd închiderea unei bariere la 6 minute?!). A cal
culat vreodată cineva — în special cine stabilește să se eco
nomisească, fie și deocamdată, suma necesară construirii DE 
URGENȚĂ a tuturor pasajelor de nivel necesare Bucureștiului, 
acestui plămîn vital al economiei românești — cît costă ÎN 
SCHIMB, tot deocamdată, absența lor? Cît costă întîrzierea 
materialelor necesare proceselor productive (să întrebe numai 
la Fabrica de oxigen a «Griviței roșii», aflată pe platforma li
teralmente sufocată de prezența barierei, cît zăbovesc acolo 
autocamioanele pline cu tuburi de oxigen, ce perturbări și 
ce serioase pagube sînt acumulate, ce-i drept lent, pe nevă
zute)? Cît costă orele și orele salarizate și irosite la involun
tarele staționări? Desigur, nicăieri pe hîrtie nu apare că s-ar 
fi cheltuit pentru construirea pasajelor de nivel, dar nu apare 
nici suma (mult superioară) a pierderilor materiale suferite 
cu picătura («Picătură cu picătură se umple putina» — de 
asemenea vorbe înțelepte din popor).

Cu două decenii în urmă unul dintre constructorii Hune
doarei moderne îmi povestea ce s-a întîmplat atunci, acolo: 
din motive de «economie» nu s-au asfaltat de la bun început 
căile de acces, deoarece în devizul întocmit cheltuiala ar fi 
apărut ca fiind prea însemnată, și cum era cazul ca ani în șir 
mașini grele să circule pe aceste drumuri, stricîndu-le, mai 
bine — s-a crezut — să fie lăsată «problema» pentru sfîrșit, 
după terminarea obiectivelor industriale... Din pricina stării 
foarte proaste a drumurilor, mașinile s-au uzat de 3 (trei) 
ori mai repede (atenție! sute și sute de mașini), consumul 
de benzină infinit mai ridicat, ritmul de circulație (vezi și ca
priciile meteo) inegal, serios încetinit etc. Concluzia: chel
tuiala «oi picătura» costă mai scump decît cealaltă. în fond, 
nici o sumă investită nu poate fi apreciată în sine, ca fiind mare 
sau mică, fără a o raporta la eficiența investiției, singura care-ți 
dă măsura exactă a valorii REALE.

lată de ce la debutul Combinatului siderurgic gălățean 
s-au trasat și tăiat numaidecît căile de acces ale șantierului, 
trainic asfaltate, cu rezultate economice absolute.

A fi econom! Ce înseamnă «în bani mărunți?» Egal: a fi 
eficient, ordonat, excelent organizat, cu simț de prevedere, 
prețuitor al timpului (minute, secunde), deci să mai facem și 
ceva economie de vorbe, acționtnd concret și prompt pentru 
înlăturarea tuturor fisurilor din buzunarul public. Un singur 
leu economisit e mai valoros decît un milion întreg irosit!

Mihai STOIAN

«Moment de relaxare»... sau mostră de bun-gust brașo
vean !

grafică la botul calului
«Bodega Povernei—Tismana», str. Clopotarii Vechi — 

cîțiva metri pătrați întunecoși și proprii unui scop; se bea 
— în picioare — vin de Corcova (de foarte bună calitate) 
și există ore de vîrf în care consumatorii se revarsă-n stradă. 
In acest decor afli, pînă și pe tavan, acuarele, desene, schițe 
și chiar tablouri semnate: Iser, Pallady, Țuculescu, precum

și nume din actuala generație; Pacea, Apostu ș.a. Din pă
cate, forurile răspunzătoare n-au înțeles în lungul anilor 
că aici,prin extinderea spațiului, sau în altă parte ar putea 
reedita buna tradiție a cafenelelor literare și artistice bucu- 
restene

A. CAHANE ți R. CONSTANTINESCU
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opinia unui alegător cronica satirică

între ziare
Ei bine, dilema aceasta nu este deloc, 

cum poate cineva ar fi înclinat să creadă, 
o falsă dilemă, ea nu este o dilemă 
inventată pentru pitorescul titlului, ea 
există de sine stătătoare și plutește 
deasupra nisipurilor fierbinți ale litora
lului. Vreau să spun că puzderia de 
«închinători ai soarelui»,supuși, acum, 
de bunăvoie, razelor sale binefăcătoare 
pe malul Mării Negre care continuă să 
fie albastră, ba chiar de un albastru 
foarte deschis, puzderia respectivă este 
supusă, de asemenea, dar de cineva 
din afara voinței ei, un organizator 
comercial involuntar bănuiesc, dilemei 
în discuție și trebuie să-i facă față, deși 
se pare că ieșire nu există. Nu există 
ieșire în favoarea ziarelor, pentru că 
gogoșile au, la ora de față, un net cîștig 
de cauză. De cauză, repet, nu comercial. 
Dar să privim realitatea în față și să ne 
supunem și noi dilemei. Ce vom constata? 
Că de-a lungul litoralului, un resort 
comercial nu se știe de cine declanșat 
a pus în mișcare mai mulți angajați 
care, în niște halate vag albe și cu un 
fel de găleată de plastic cînd într-o mînă 
cînd în alta, cutreieră ca niște apostoli 
ai unei credințe curioase printre tru
purile arse de soare strigînd sugrumați 
de emoție: Gogoși! Luați gogoși!!

Firește, nu pun în discuție calitatea 
gogoșilor pe care, evident, razele soare
lui nu le mai pot încălzi, ele părînd a 
avea menirea secretă să ne sugereze, 
amenințător, cum va arăta bietul nostru 
pămînt după răcirea lui totală.

Dar, cum ziceam, nu gogoșile ne 
interesează, existența lor fiind, de bine, 
de rău, pusă la adăpost, ne interesează 
faptul că apostolii acestor gogoși, cu o

centura de siguranță—„centura vieții“

Mii, zeci de mii de vieți omenești au 
putut fi salvate grație centurii de siguranță.

Moartea unor persoane în accidente — 
în pofida faptului că purtau centuri de sigu
ranță — se datorește nu imperfecțiunii cen
turilor, ci coliziunilor deosebit de puter
nice, ca urmare a deplasării cu viteze de 
circulație foarte ridicate.

Cu toate avantajele evidente, portul cen
turii este încă foarte controversat. O primă 
problemă care o ridică mulți automobiliști 
este următoarea: In caz de accident centura 
de siguranță nu transformă ocupanții în niște 
prizonieri neputincioși?

Este cunoscut că în momentul coliziunii 
corpul șoferului și corpurile pasagerilor sînt 
împinse cu o forță de mai multe tone. Este 
imposibil să te opui acestei forțe cu simpla 
rezistență musculară. Este adevărat că prin
derea cu putere de volan a salvat mulți 
conducători auto de la moarte, dar nu i-a 
ferit de vătămări foarte grave ale integrității 
corporale. La 20 km pe oră forțele în joc 
sînt considerabile și aproximativ egale cu 
de 6 sau 7 ori greutatea corpului, adică 
350—450 kg. Șoferul poate opune acestei 
presiuni o forță musculară de 50 kg pentru 
brațe și 100 kg pentru picioare și nu uitați 
aceasta se întîmplă la numai 20 km pe oră!

Centura de siguranță realizează menține
rea corpului pe loc,evitîndu-se astfel răni
rile grave provocate de lovirea corpului și 
a pieptului de bordul și parbrizul auto
vehiculului. Ceea ce este însă deosebit de 
important constă în evitarea ejectărilor 
prin parbriz, cel mai adesea mortale.

Un studiu al organismului național de

și gogoși
bunăvoință specific apostolicească, unii 
dintre ei firește, iar eu îl laud pe cel de la 
Olimp, ne țin la curent cu singurele 
informații pe care și ei le cunosc, cele 
sportive și, mai exact, fotbalistice.

— Luați gogoși că aseară a bătut 
Chimia Rîmnicu Vîlcea! — de pildă.

Chiar dacă nu iei gogoși, informația 
poți s-o reții.

Gluma are în ea ceva grotesc, dar 
este o glumă a realității noastre comer
ciale pe litoral.

Nimeni, se pare, nu s-a gîndit, în 
aceeași măsură de serios, și la soarta 
ziarelor pe litoral, nimănui se pare că 
nu i-a trecut prin cap că ziarele pot fi 
vîndute și pe plajă, nimănui nu i-a trecut 
prin cap că ziarele pot fi vîndute și pe 
străzile stațiunilor de pe litoral, că pot fi 
instalate chioșcuri pe străzile extraor
dinarului nostru litoral. Luați drept 
exemplu întreaga Mangalie, fabuloasa 
Mangalie arhitecturală. Nimănui se pare 
că nu i-a trecut prin cap că pe litoral 
lumea poate citi cărți de literatură, de 
artă, de știință. Altfel, litoralul ar fi 
plin de tonete cu cărți așa cum este 
Calea Victoriei. Nimănui nu i-a trecut 
prin cap că ziarele, revistele, cărțile pot 
face parte din peisajul litoralului și că nu 
numai gogoșile au nevoie de apostoli 
desculți pe nisipul fierbinte.

Să sperăm că cineva «acolo sus», la 
comerț, va citi și rubrica aceasta. Altfel 
ar însemna să fac eu rost de o găleată cu 
gogoși și să cutreier coridoarele pe care 
se înșiră birourile celor de la comerț 
și să-i informez cu privire la lipsa de 
informații de pe plajă.

Dinu SĂRARU

securitate rutieră din Franța a ajuns la 
concluzia că: 1) riscul morții este de două 
ori mai mare în cazul proiectărilor din ma
șină, 2) numărul răniților grav este mult mai 
mare în cazul ejectărilor (25%) în compara
ție cu cei care au rămas în mașini (17%).

Frica de a rămîne prizonieri nu este fon
dată,deoarece portul centurii de siguranță 
ferind pe ocupanți de răniri grave îi îm
piedică să-și piardă cunoștința și astfel ei au 
luciditatea necesară pentru a se degaja de 
autovehicul.

Foarte mulți automobiliști consideră că 
portul centurii de siguranță nu este necesar 
în timpul deplasării în orașe, ceea ce este 
absolut greșit deoarece: a) în orașe se 
produc circa 60% din accidentele corporale, 
b) 74% din accidente pot determina vătă
mări corporale la viteze inferioare de 70 
km/oră Nu trebuie să se uite că o coliziune 
la 60 km/oră echivalează cu o cădere de la 
etajul 5. Chiar la 20 km pe oră un șoc poate 
provoca răniri mortale în cazul cînd este 
afectat capul sau coloana vertebrală.

Există și părerea după care, în caz de 
coliziuni, centura ar provoca răni. Din 
studiile efectuate rezultă că centurile de 
siguranță corect prinse și bine strînse nu 
provoacă răni. în cazul unor coliziuni mai 
puternice vătămările provocate cu centuri 
sînt minime în comparație cu cele provocate 
în absența centurii.

Un număr mare de accidente continuă 
să se înregistreze din pricina dispunerii 
greșite a copiilor în autovehicule în timpul 
deplasărilor. în această privință e bine să 
se rețină cîteva reguli de bază: 

în bucurești, 
pe dreapta...

Expresia asta atît de dezolantă și atît de 
cunoscută din experiența noastră, a tuturor, 
demonstrează plastic cum confuzia se poate 
transforma în aroganță Ai nevoie de o 
lămurire simplă clară și omul de lîngă tine, 
uneori și salariat pentru această treabă, 
mormăie și molfăie și tu nu pricepi nimic. 
Aroganța în cazul cel mai bun se preschimbă 
în încrederea totală și plictisită cu care 
te înconjoară... Decît să miște un deget, 
lefegiu l-mitocan preferă să aibă încredere 
în tine.

— Te descurci dumneata, te văd băiat 
inteligent...

Lenea e un fel de animal preistoric, cu 
mii de tentacule, cu pielea veșnic schimbă
toare, cu solzi de o infinită diversitate, 
ea își schimbă solzii și convingerile după 
criteriul comodității.

— Ei lasă, te orientezi la fața locului...
Și mormăind această indicație clară diha- 

nia caută nămolul prielnic somnului.
Această lipsă de răbdare se manifestă și 

în domenii unde răbdarea și claritatea sînt 
absolut indispensabile, obligatorii. Dacă în 
poezie o sugestie vagă își are farmecul ei. 
în materie de mersul trenurilor, de trata
mente medicale, de acte, chitanțe, dovezi 
etc., indicația vagă te poate băga în mari 
încurcături. Cei desemnați să dea cetățea
nului asemenea indicații au impresia că-ți 
fac un magnific hatîr dacă binevoiesc să 
deschidă gura lor atotștiutoare. De aceea 
o deschid foarte rar... Și din grijă pentru 
prețioasa for sănătate, cînd o deschid o 
deschid numai pe jumătate. Nu vorbesc, 
ci numai molfăie cuvintele și le aruncă 
grăbiți, lăsîndu-te pe tine să descoperi ce 
anume au vrut să spună. Ceea ce trebuia să 
fie clar ca bună-ziua începe să semene cu 
marile enigme ale lumii... Limba aduce a 
cifru secret...

Și cînd te gîndești că pentru această 
mormăială mai primesc și leafă, și ajutor 
de boală, și bani de concediu. Măcar să fie 
idioți pe banii lor.

Teodor MAZILU

1) Copiii trebuie să stea pe bancheta din 
spate a autovehiculului. 2) în nici un caz 
copiii nu trebuie ținuți pe genunchi — în 
special pe locurile din față 3) Copiii sub 
un an trebuie transportați culcați într-un 
pătuc sau paner special confecționat, atașat 
la scaunul din spate,sau într-un hamac de 
plasă

Începînd de la 14 ani, cînd copiii ating 
taliile adulților, ei pot purta centuri de 
siguranță pentru adulți.

în fine, ultima problemă. Centurile de 
siguranță dau un sentiment de securitate 
sau dimpotrivă,incită la deplasarea cu viteză 
excesivă? Studii sociologice au stabilit că 
prinzîndu-și centura, șoferul devine mai 
conștient de pericol, acest fapt determinîn- 
du-l la un plus de prudență în plus, avînd 
centura fixată șoferul este mai «stabil» pe 
scaunul său, aceasta ajutîndu-l să «ia» mai 
corect virajele. De fapt,cea mai bună con
firmare a acestor argumente o aduc piloții 
de raliu,pentru care centura a devenit o a 
doua «natură».

Este necesar ca centurile de siguranță 
să fie pe scară mai largă produse și comer
cializate în țara noastră paralel cu o cam
panie de amplă prezentare a avantajelor 
acestor dispozitive în presă radio, tele
viziune.

De asemenea, consider că trebuie per
fecționată și diversificată fabricarea centu
rilor. Deși solide, ele sînt încă greoaie, rudi
mentare. Se produc deocamdată numai cen
turi destinate a fi fixate în două puncte, 
nu se produc centuri pentru copii între 
1 an și 6 ani etc. Portul centurii de către 
ocupanții locurilor din față aîe autovehicu
lelor ar determina reducerea numărului ca
zurilor mortale'cu cel puțin 15%!

Colonel
Victor BEDA

ce profețim, 
ce profesăm

carnea
și sîngele epocii

Elogiul pe care-l făceam într-o tabletă 
precedentă personalității impunătoarea unui 
fost muncitor devenit intelectual și activist 
cu importante răspunderi pe linie de partid 
și de stat a suscitat observația îndreptățită 
a unor cititori și confrați de breaslă anume 
că noi, martorii oculari ai unor revoluțio
nare schimbări în viața economico-socială 
și în fondul de aur uman,arătăm obștii prea 
puțin chipurile luminoase ale unor iluștri 
contemporani, adevărate modele morale 
demne de urmat. într-adevăr, dacă m-aș 
referi fie și la numai cîțiva dintre oamenii 
pe care i-am cunoscut de-a lungul anilor și 
încă aș avea motive să afirm că,din păcate, 
scoatem prea puțin în evidență ceea ce re
prezintă sîngele și carnea acestei epoci — 
adică minunății oameni pe care i-a creat 
după chipul și asemănarea sa. Aproape 
copii, unii dintne ei adevărați Gavroși pe 
baricade, acum au ajuns oameni de noto
rietate publică: unul e Erou al Muncii Socia
liste ca maestru al plămădirii oțelului, altul 
fascinează sălile de concert de pe toate 
meridianele cu miraculoasa artă a perfec
țiunii sale muzicale, opera unuia e studiată 
în școală la o vîrstă cînd mulți abia își finali
zează studiile, în timp ce tomuri academice, 
în limbi de largă circulație, nu se sfiesc să 
consemneze contribuțiile științifice ale unui 
tînăr om de știință care în neamul lui schimbă 
«îhtîia oară sapa-n condei și brazda-n căli
mară», cum ar spune poetul.

Enunțate numai, toate aceste lucruri nu 
prezintă poate nici un interes, dată fiind 
cunoașterea lor de către toată lumea. Tocmai 
această impresie,că le cunoaștem prea bine, 
că o pătrundere în intimitatea lor nu ne-ar 
mai spune nimic,ne lipsește de infuzia lor 
tonică de cataliza entuziasmului pe care 
ni-l comunică de desăvîrșita etică a muncii 
tenace pe care o atestă

Epoca este și a fost cu adevărat prodigi
oasă dar dimensiunile ei nu pot fi pe deplin 
deduse numai din statistici, procente, com
parații, realizarea sa cea mai de seamă repre- 
zentînd-o, spre strălucirea sa nepieritoare. 
OMUL, care făurind noua societate s-a 
făurit pe sine. Cînd acest om poartă numele 
de Ștefan Tripșa, Marin Constantin, Titus 
Popovici, Roman Vlaicu,și cînd l-ai și cunos
cut îndeaproape, cum să nu te entuziasmezi 
în fața personalității sale, să nu-i proliferezi 
pilda de spirit laborios, de atingere tenace 
a idealului.

Dincolo de entuziasm însă ți se impune 
concluzia — extrem de importantă pentru 
generațiile mai tinere — că toți acești 
oameni au aproape o biografie comună că 
fiecare a avut marea șansă de a coincide 
destinul său cu cel al socialismului, dar că 
adevărata, exemplara istorie a vieții lor 
începe abia din acest ounct și ea înseamnă 
dăruire aproape eroică pentru meseria pe 
care și-au ales-o ca modalitate concretă de a 
sluji idealurile acestei epoci. De peste două 
decenii, într-adevăr. Ștefan Tripșa toarnă 
oțel, Marti Constantin modelează sunetele, 
Titus Popovici conferă paginii puterea și 
adevărul epocii, iar profesorul medic Roman 
Vlaicu veghează cu perspicacitate și înalt 
umanism bătaia inimii omului. Toți își fac 
datoria în mod strălucit,dar cu prețul unei 
munci titanice, al unei permanente confrun
tări cu exigențele epocii pe care o repre
zintă. Omul unui mare destin nici nu poate 
fi altul decît omul epocii. A cunoaște și a 
înțelege o epocă și cu atît mai mult cea 
a socialismului, prin oamenii ei — iată un 
minunat act de fortificare a convingerilor și 
sentimentelor noastre cele mai alese, acelea 
care ne definesc ca fii ai acestui timp de 
formidabilă înflorire a virtuților poporului 
român.

Niculae STOIAN
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zaharia stancu

Născut la 5 octombrie 1902, în comuna 
Salcia, județul Teleorman, ca fiu al lui 
Tudor Stancu și al Măriei Tudor Stancu. 
Școala primară,în satul natal. Terminînd-o 
în 1915, intră ucenic la o tăbăcărie din 
Roșiori de Vede. în vara anului 1917 îl 
aflăm, după propria mărturisire a scriito
rului, «argat pe o moșie boierească». In
tre anii 1918 și 1920 e ajutor de arhivar la 
judecătoria de ocol din Tumu Măgurele, 
în anul 1920 începe să urmeze cursurile 
secundare la liceul din Roșiori de Vede. 
Bacalaureatul, în anul 1928 la Pitești. între 
timp, își face stagiul militar la un regiment 
din Bălți (1925—1926). Licențiat în 'anul 
1932 al Facultății de litere și filozofie din 
București. între anii 1928 și 1931 e funcțio
nar la Ministerul Agriculturii și Domeniilor 
Educația poporului, direcția presei din Mi
nisterul Afacerilor Externe. Intr-o «cro
nologie» stabilită cu minuțiozitate de loan 
Comșa și Corneliu Popescu, se stabilește 
debutul în ziaristică al lui Zaharia Stancu 
în anul 1920, în ziarul «Victoria» cu ar
ticolul Mai puțină ingratitudine, în care se 
«protestează cu vehemență împotriva Par
lamentului care acordase văduvei poetului 
George Coșbuc o pensie lunară de numai 
optzeci de lei». Debutul literar cu poezie 
în «Adevărul literar și artistic». Debutul edi
torial cu Poeme simple în anul 1927. Pre
zent mereu în actualitatea publicistică, scri
itorul a editat și a colaborat la numeroase 
publicații. în anul 1932 face să apară lunarul 
«Azi». în 1937 scoate ziarul «Lumea româ
nească». în 1939, săptămînalul «Azi»,desfiin
țat în 1940 de regimul antonescian. în 1941, 
«Revista română». In iarna lui 1943 este in
ternat ca deținut politic în lagărul de la 
Tîrgu Jiu. După eliberare, își reia cu intensita
te activitatea oublicistică și de creație lite
rară. Din 1954 pînă în 1964 răspunde de săp
tămînalul «Gazeta literară». îi întîlnim frec
vent semnătura în ziare și reviste. Membru 
al C.C. al P.C.R. Deputat al Marii Adunări 
Naționale, membru al Academiei R.S.R., 
Erou al Muncii Socialiste, președinte al 
Uniunii scriitorilor. Fost director al Tea
trului Național din București. în 1971 i 
se decernă premiul internațional Gottfried 
von Herder.

Opere. Din fecunda sa activitate scriito
ricească notăm. Poezie: Poeme simple (1927); 
Albe (1937); Clopotul de aur (1939); Pomul 
roșu (1940); Iarba fiarelor (1941); Anii de 
fum (1944); Cîntec șoptit (1970); Scrieri- 
Poezii (1971); Sabia timpului (1972). Proză: 
Desculț (1948); Dulăii (1952); Rădăcinile 
sint amare (1958—1959), Clopote și struguri, 
Printre stele, Carul de foc (1960); Jocul cu

scriitori de azi cronica literară

moartea (1962); Pădurea nebună (1963); 
Ce mult te-am iubit (1968); Șatra (1968); 
Vîntul și ploaia (1969); Povestiri de dragoste 
(1970). Publicistică: Zile de lagăr (1946); 
Secolul omului de jos (1946); Călătorind prin 
U.R.S.S. (1950); Sarea e dulce (1955); Cefe 
de taur (1956); Pentru oamenii acestui pă- 
mint (1971)' Tălmăciri din Serghei Esenin, 
Antologia poeților tineri (1934). Opera lui 
Zaharia Stancu cunoaște o mare răspîndire 
peste hotare. Conștiinciosul bibliograf al 
operei lui Zaharia Stancu și al traducerii 
acesteia ne informează că «astăzi apari
țiile în limbi străine din opera sa au ajuns 
la 145 traduceri, tipărite pe patru conti
nente, în 35 țări... Dintre acestea 98 au 
apărut în volume separate și 47 în antologii».

«Să nu uiți nici o clipă: străbunii au fost 
șerbi/Primiră-n veacuri aspre sudălmi și bi- 
ce-n spate/Să nu uiți nici o clipă: se odihnesc 
sub ierbi/ Dar țărna lor mai strigă și acum 
după dreptate». («Să nu uiți nici o clipă», 
1939). «In poemele mele inchid/Viața in flăcări, 
in cuvinte,/In aceleași cuvinte lăsate/De cei 
topiți in morminte» («Cîntec», 1941).

E în aceste strofe din două poezii diferite, 
și din ani diferiți, declarată o ars poetica, 
ale cărei comandamente definesc o operă 
vastă, multidimensională. Mai întîi, ca ex
presie. Literatura lui Zaharia Stancu e 
constituită dintr-o uimitoare simplitate a 
mijloacelor de exprimare. Cu vorbele noas
tre de toate zilele, cu umilele cuvinte ascul
tătoare, supuse rosturilor noastre de fie
care zi, tocite ca banii de întrebuințare, 
Zaharia Stancu creează o artă mereu proas
pătă, de mari dar neostentative rafinamen
te. Fără a-și pierde din umilitate sau, 
mai bine-zis, fără a deveni «poetic», cuvîn- 
tul la Zaharia Stancu e cu atît mai expresiv 
cu cît își păstrează conturul lui simplu 
Cu acest cuvînt «nelucrat», «neelaborat», 
poemele lui Zaharia Stancu transmit cele 
mai varii sentimente. Prin acest cuvînt 
poetul e, rînd pe rînd, grațios sau aspru, 
blind sau revoltat, «focos», cum spune 
G. Călinescu, sau meditativ. Poezia lui 
Zaharia Stancu — de la coloritul și exube
ranța începuturilor pînă la grava și tulbu
rătoarea meditație din faza senectuții — 
e caracterizată de aceeași nuditate a expre
siei. La fel și proza sa, ritmic obsesivă, de 
proporții și fraze repetate, adîncindu-se prin 
aceasta viziunea și stările de suflet, e slu
jită de același cuvînt simplu și direct.

«Să nu uiți nici o clipă», acest deziderat 
devine în întreaga operă a lui Zaharia 
Stancu condiția ei esențială de existență. 
Poezia, proza (nu numai cea memorialistică) 
sînt păstrătoarele unei «memorii fabuloa
se», cum o definea un critic de azi. De 
la firul de iarbă din verile copilăriei pe 
cîmpia dunăreană pînă la evenimentele de 
cotitură istorică, totul e reținut de retina 
unor ochi mereu deschiși asupra lumii. 
De aici autenticitatea artei lui Zaharia 
Stancu. Dar memoria scriitorului nu e un 
rece și un neutral depozit, ci ea păstrează 
efervescența momentului înregistrării. Spu
ne scriitorul: «în neuitatul an 1907 aveam 
cinci ani. Toate, chiar și culoarea norilor, 
toate mi s-au imprimat pentru totdeauna 
pe retină și în minte». De aici, fierbintele 
suflu al artei atît de participative a lui 
Zaharia Stancu. Un sector al activității sale 
care-i întregește personalitatea e acel al 
publicisticii, vehementă cu retrograzii is
toriei, pasionată în mărturisirea dragostei 
pentru constructorii vieții noi, socialiste, 
în țara noastră, «pentru oamenii acestui 
pămînt». Desculț, Jocul cu moartea, Pădurea 
nebună, Ce mult te-am iubit, Cintec șoptit 
sînt doar cîteva titluri care circumscriu 
o proeminentă personalitate a literaturii 
noastre.

Traian STOICA

«scribi, actibilduri, 
sterilitate...»
Sașa Pană este la ora actuală patriarhul 

mișcărilor de avangardă românești, o 
«arhivă» inestimabilă ce păstrează cu sfin
țenie cele mai neînsemnate relicve de 

iconoclastic literară dintre cele două 
războaie. Mai puțin însemnat ca poet, 
autorul recentului volum apărut la Mi
nerva*  a fost un animator notabil, reușind 
să editeze timp de mai mu Iți ani revista 
unu, cu sacrificii evocate pe larg în Născut 
în ’02. Persoană decentă, cu temperament 
comun, e de mirare că medicul militar, 
ajuns pînă ia gradul de colonei, a practi
cat cu atîta asiduitate o artă negatoare 
și lipsa de respect față de orice convenție. 
Trebuie să-i recunoaștem meritul fideli
tății, ai obstinației sale în credința cea 
dintîi, pe care a slujit-o cu mijloacele 
grefierului, mai puțin inspirat, dar mai 
exact și mai pedant chiar decît un prota
gonist de primă mînă.

*Nășcul in '02.

eficiența măsurilor concrete.

Vestea că Sașa Pană își publică memo
riile trebuia salutată, desigur, ținînd sea
ma de participarea autorului ia insurec
țiile artistice ale epocii și de posibilitatea 
iui de a aduce date noi cu privire la cărțile 
și ia autorii nedreptățiți parțial de con
știința literară românească. Am fost și 
sîntem de părere că ia noi s-a făcut un 
însemnat efort de înnoire literară, cu 
importante repercusiuni, după cel de-ai 
doilea război mondial, cînd suprarealis- 
mui și-a avut cea mai semnificativă expre
sie prin cele două grupări de la București 
(reprezentate de autorii manifestelor Dia- 
lectique de !a dialectique și Critica criticii). 
Din păcate, textele nu se află încă ia înde- 
mîna unui public mai larg, iar critica s-a 
ocupat relativ puțin de ele, ignorînd sem
nificațiile deosebite ale tentativei. în con
textul generai european. Un efort «di
năuntru», menit a lumina sensurile pro
cesului început din deceniul ai treiiea, 
este demn de cel mai înait interes pentru 
istoricul literar și pentru pubiicui con
știent că literatura română a cunoscut și 
ea o restructurare a conceptului de poezie. 
De aceea, cartea cunoscutului autor de 
prozopoeme era așteptată și ar fi putut 
să solicite atenția și să determine o mai 
acută sensibilitate față de un capitoi im
portant de istorie literară. Din păcate, 
autorul nu a găsit patosul necesar și nici 
strălucirea mijloacelor pentru o evocare 
pe măsura celorlalți «eroi» ai avangardei, 
după cum îi lipsește în întregime înțele
gerea teoretică și conștiința adevăratelor 
dimensiuni ale evenimentelor. Este greu 
să afli din cele aproape șapte sute de 
pagini ale primului volum de memorii 
mai mult decît banalități și istorioare cu 
privire la autor și la familia sa.

Se ridică dealtfel o problemă cu sem
nificație generală, privind avalanșa de 
jurnale și de evocări din ultima vreme. 
Cred că este bine să ne gîndim ^acă sta
tura intelectuală și preocupările unui au
tor îl fac apt să reflecte o epocă și să o 
redea mai viu cititorului de peste ani. 
în cazul lui Sașa Pană va trebui să spunem 
că însăși contribuția documentară este 
minimă, referindu-se 1a nume periferice. 
Ar fi teribilă încercarea de a reconstitui 
din paginile sale mișcarea vie, pulsul in
telectual al epocii, chiar dacă ne-am limi
ta la poeții jnvocați de Născut în 02. Medî- 

vorbiti si scrieți românește ___ > 9______ 9________ 9
de ce învățăm gramatica? (VI)

Mi se pare evident că modernizarea predării gramaticii sau, mai bine zis, a disciplinelor lingvistice în învăță- 
mîntul mediu nu se poate realiza prin simpla «includere» a teoriilor și rezultatelor caracteristice pentru stadiul 
actual al cercetării în manualele școlare. Acest lucru trebuie să fie clar pentru toți cei care își vor fi imaginat că 
modernizarea învățării limbii ar putea să însemne lecții de gramatică transformațională sau de teorie a sistemelor 
formale. r

Este vorba de ceva, după părerea mea, mult mai greu, anume de o adaptare a cunoștințelor actuale din domeniul 
lingvisticii la nivelul de înțelegere al elevilor de diferite vîrste; de o fundamentare modernă a concepției noastre 
asupra învățămîntului lingvistic în școala medie. Ce înseamnă exact aceste lucruri este, din nefericire, foarte greu 
(dacă nu chiar imposibil) de spus în momentul de față. Este greu deoarece răspunsul la această întrebare nu poate 
fi dat decît în urma unor cercetări prealabile. Or, aceste cercetări nu s-au întreprins în mod sistematic și susținut 
pînă în momentul de față.

Dar cine anume sînt cei mai indicați să întreprindă aceste cercetări? Evident că numai cei care, în mod normal, 
ar trebui să îmbine experiența practică a predării cu o solidă cultură lingvistică modernă, adică înșiși profesorii. 
Ar trebui să le întreprindă, de asemenea, cei care se ocupă de «lingvistica aplicată», pentru că, în momentul de 
față, predarea disciplinelor lingvistice reprezintă un domeniu de aplicație al lingvisticii. Mă întreb însă încă o dată: 
cum putem spera la rezultate concrete în procesul de modernizare cînd printre noi stăruie încă ideea că facultățile 
de profil filologic trebuie să «producă» profesori a căror cultură lingvistică trebuie să se reducă la capacitatea de 
a face o analiză gramaticală și că tot restul lingvisticii reprezintă pentru aceștia un balast? Cum ne putem imagina 
că am putea avea profesori cu o cultură lingvistică modernă, cînd această cultură nu li se formează în mod sistematic 
încă din facultate, cînd abordarea aspectelor moderne ale lingvisticii continuă să aibă în programele și planurile 
de învățămînt un statut facultativ, în ciuda faptului că «modernizarea» învățămîntului a devenit de mult o necesitate 
obiectivă?

Cred că măcar acum, după recenta plenară a Comitetului Central,ar trebui să reflectăm cu mai multă seriozi
tate și spirit de răspundere la aceste chestiuni. Căci de această seriozitate și de acest spirit de răspundere depinde

cul-scriitor povestește tot timpul că se 
întîlnea cu Stephan Roll, cu Geo Bogza, 
cu liarie Voronca și cu alții, că dezbăteau 
temele cele mai arzătoare ale actualității 
literare, dar nu ne spune o clipă care erau 
acele teme, pe ce cale se ajungea ia ele, 
în ce măsură făceau parte din obsesiile 
epocii etc. Radicalismul lui Bogza sau 
protestul, paroxistic uneori, al aigiștiior 
erau expresia unui daimon și reflectau o 
trăire intensă a climatului cultural și 
politic, o exasperare în fața sleirii mijloa
celor tradiționale, tradusă în manifestul 
lui Sașa Pană din unu: «Cetitor, deparazi- 
teaza-ți creerul/ strigăt în timpan/ a- 
vion/ t.f.f.-radio/ televiziune etc.», deși 
cam simplist. Nu se dezbat deloc formu
lările mai importante ale principalelor 
curente, nu se arată «istoria» lor, deter
minările doctrinare, nu se urmărește ni
mic din ceea ce constituie substanța obiș
nuită a unei asemenea cărți. Pentru Sașa 
Pană și pentru cititorul care l-ar urma, 
suprarealismul este tot una cu moder
nismul ceva mai radical profesat la 75 H.P. 
sau ia unu, iar un Virgil Carianopol sau un 
Claude Sernet devin niște «inovatori». 
Autorul nu are prea limpede, în propria 
conștiință, nu a disociat încă realitățile 
artistice și ideologice ale diferitelor orien
tări interbelice, și cu atît mai mult nu 
poate să ofere cititorului imagini coeren
te ale unor ani atît de convulsivi. îmi aduc 
aminte pasajul aflat în Critica mizeriei, 
semnată de Geliu Naum, Paul Păun și 
Virgil Teodorescu, foarte potrivit, din 
acest punct de vedere, și pentru Născut 
în ’02, precizînd raporturile reale din 
cadrul vastei mișcări de avangardă: «în
delunga activitate confuzionistă de la UNUj 
perseverența pestilențială cu care a fost 
dusă, formidabila lipsă voită de informație, 
falsurile, felul echivoc de a prezenta lu
crurile... (...) E destui să ne referim ia 
cartea intitulată «Sadismul adevărului» 
în care cu o îngrozitoare lipsă de discer- 
nămînt sunt puși aiaturi: Jarry, Lautrea- 
mont, Virgil Montaureanu, Rimbaud, co
piii lui Costa-Foru, Vache, suprarealismul 
iui Ștefan Petică, poetul polițist Matei 
Aiexandrescu, șoricelul Mickey etc.» Sigur 
că violența de limbaj este regretabilă și 
se explică prin necesitățile impuse de 
polemică, dar imputarea de aglomerare 
lipsită de criteriu este perfect justificată 
pînă astăzi în legătură cu ceea ce scrie 
Sașa Pană.

Ce rămîne deci din Născut în ’02? Nota 
unei sensibilități delicate, de sorginte mic 
burgheză, tulburată din cînd în cînd de 
puseuri infantile. Mă întreb ce ar spune 
Breton de o carte unde autorul își laudă 
tatăl, medic ia Dorohoi (persoană mai 
mult decît respectabilă și bine conturată 
de autor), spunînd că: «Oamenii îi sărutau 
mîna și dacă nu i-ar fi lăsat, s-ar fi simțit 
jigniți»? Jenantă este apoi lipsa de registru 
afectiv pentru stările mai profunde. Fă- 
cînd o vizită mamei iui Urmuz, simte «o 
bară transversală peste coșul pieptului», 
pentru ca să se îndrepte apoi spre casa 
părinților iui Zaremba «cu o bară trans
versală pe inimă». Multe episoade se re
petă, cam în aceleași cuvinte, creînd o 
senzație de haos, de material lipsit de 
organizare (de exemplu, împrejurarea 
concedierii lui Voronca de ia Consiliul 
de Miniștri de către lorga, sau povestea 
revistei Frize și altele). Mai supărătoare 
sînt insistențele pe labilitatea de caracter 
a corifeilor avangardei și pe certurile 
mărunte, creînd impresia unei adevărate 
paranoia la cei mai mulți dintre ei.

Aurel- Dragoș MUNTEANU

Emanuel VASILIU
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ce este un artist ?
O echipă de specialiști instituită pe lingă 

Asociația internațională a artelor plastice 
a lucrat, timp de trei ani la rînd, între 1954 și 
1957, la întocmirea unei «definiții» a artis
tului. Au fost extrase din dicționare textele 
cele mai concludente, s-a apelat la profe
siunile de credință și la mărturisirile celor 
care, fiind recunoscuți ca artiști, au încercat 
să formuleze reflecții în legătură cu propria 
lor condiție. Concluziile la care, după trei 
ani de zile, comisia instituită pe lîngă A.I.A.P. 
a ajuns, puteau fi rezumate astfel: a) artist 
este un om care intervine asupra lucrurilor 
și le dă o formă estetică, b) artist este omul 
care exersează cu competență una din 
artele frumoase și își face din aceasta un 
mijloc de existență.

E inutil să mai arătăm cîte obiecții a 
comportat și comportă definiția de mai sus 
a artistului, concentrată în două texte care 
nu au nimic comun între ele. Va trebui, 
poate, să avem în vedere că noi investim, 
întotdeauna, cu titlul de artist persoana 
capabilă să realizeze obiecte care, înainte 
de a avea vreo utilitate sau indiferent de 
utilitatea lor, reprezentau o noutate în 
ordinea existentului — obiecte care sînt 
în măsură să provoace întrebări și să incite 
la răspunsuri pe marginea acestor întrebări. 
Se întîmplă însă că, în condițiile contactului 
cu un asemenea obiect, sentimentul pe 
care noi îl încercăm nu este numai acela de 
neliniște, îngrijorare, preocupare, dar și 
de bucurie. Apare problema unui tip de 
plăcere aparte, ce nu poate fi confundată 
cu plăcerea încercată în contactul cu lucru
rile pe care le consumăm ori utilizăm. E 
plăcerea contemplației unui lucru făcut de 
către om și menit să evoce, veșnic, condiția 
umană. Ce calități, în afară de noutatea 
lui, inerentă, posedă un asemenea obiect, 
capabil să ne placă la simpla sa contemplație, 
capabil să ne placă fără a fi utilizat sau con
sumat? Immanuel Kant, cu aproape două 
secole în urmă, atrăgea atenția asupra unei 
particularități pe care o prezintă munca 
artistului. Spre deosebire de persoana ce 
nu poate fi învestită cu un atare titlu, artistul 
s-ar defini — după el — drept insul capabil 
să realizeze obiecte inedite, originale, în 
fața cărora senzația artificialității e redusă 
la minimum. Tocmai în legătură cu această 
capacitate a artistului de a fauri lucruri arti
ficiale, posedînd același grad de naturalețe 
ca și cele ce nu apar ca făurite de om, se 
cere astăzi insistat în mod deosebit. Pentru 
că în condițiile unor manifestări artistice 
de avangardă, coeficientul de artificial a spo
rit într-un asemenea mod încît arta ajunge 
să se detașeze de condiția firescului pînă la 
a nu mai fi recunoscută ca atare.

Un sculptor de avangardă celebru — 
Cdsar — a inaugurat, nu demult, o expo
ziție cu sculpturi realizate din pîine caldă, 
din care participanții au fost invitați să se 
servească Christo, un alt reprezentant al 
noilor tendințe avangardiste, și-a propus, 
nici mai mult nici mai puțin, decît să împa
cheteze în material plastic o porțiune din 
litoralul australian, care constituia pînă a- 
tunci o frumoasă plajă. Efectul produs a 
fost, după cum mărturisesc cei care au asis
tat la desfășurarea experienței, sentimentul 
unui peisaj straniu, extrapămîntesc. A în
țelege, în aceste condiții, « ce este un artist» 
devine extrem de dificil. Gîndirea clasică 
ne-a învățat că artistul creează întotdeauna 
obiecte stînd sub semnul perfecțiunii și 
firescului, nemulțumit fiind de imperfec
țiunea și nefirescul pe care îl întîlnește în 
lume. Problema umanismului izvorăște toc
mai de aici, întrucît, prin ceea ce el face, 
prin obiectele pe care le făurește, artistul 
protestează împotriva imperfecțiunii, injus
tiției, nefirescului, lată însă că, în condițiile 
artei actuale de avangardă întîlnim artiști 
care mizează tocmai pe impresia de «nefi
resc», de artificial,-ce- urmează să o pro
ducă fiecare operă expusă, asupra publicului.

Controversele ivite adesea în sălile de 
expoziție ne apar astfel cum nu se poate 
mai firești.

Gheorghe ACHIȚEI

GHEORGHE DUMITRESCU:

NU SÎNT DISPUS 
SA MA

METAMORFOZEZ _  __  SU_____ _
— Nu v-a incomodat niciodată faptul 

că cel mai adesea s-a spus despre dum
neavoastră că sînteți cu predilecție 
autor al unor oratorii, al unor opere, că 
aveți o înclinație rectilinie spre epic și 
monumental ?...

— Nu-mi plac privirile peste ograda mea 
care hotărăsc din mers ceea ce eu am făcut 
stînd îndelung și cumpănind bine. Am con
vingerea că dețin acea putere de a construi, 
cu care, firește, mă simt sănătos. Și mai ales 
nu fac altceva decît să-mi respect propriul 
temperament, propria-mi credință despre 
rostul muzicii. Nu sînt cîtuși de puțin dispus 
să mă metamorfozez; eu scriu pentru oameni 
și nu vreau să-i oblig să mă descopere în 
fiecare vîrstă. Inițial, am fost compozitor de 
muzică simfonică și de cameră. Primele mele 
lucrări sînt sonate pentru pian, vioară, violă, 
cvartete, apoi cele cinci poeme simfonice, 
trei suite simfonice, o uvertură, Simfonia 
l-a și Concertul pentru violoncel și orches
tră. Se pare însă că s-au impus lucrările 
așa-zis monumentale... Pentru unele din 
lucrările amintite am obținut trei premii, 
dintre care două sînt: Premiul George Enes- 
cu și Premiul Carmen. Din 1950, cînd a 
avut loc premiera oratoriului Tudor Vla- 
dimirescu, și pînă în prezent am compus un 
număr de șase opere, cinci oratorii, multe 
cantate și coruri care m-au făcut — da- 
că-mi dați voie! — mai cunoscut decît s-a 
întîmplat cu cele patru simfonii, patru 
suite, cinci poeme simfonice etc...

— O discuție despre accesibilitate, 
mai cu seamă în muzică, este oricînd 
bine venită!

— Mi-am dat seamă că va stă cuvîntul în 
vîrful degetelor! Să luăm deci lucrurile cum 
aș lua veșmintele ce-mi vin mie bine. Muzica 
trebuie să răspundă unor cerințe imediate. 
Ca și în literatură, în alte arte, în toate, scri
em pentru contemporani și nu pentru niște 
umbre ce-ar veni în sălile de concert. Aici 
însă mai intervine și un alt aspect: difuzarea 
cu predilecție a unor genuri, a unor lucrări, 
frecvența lor...

— Ce aveți să reproșați în acest sens ?
— Nu ascund că față de anumite genuri o 

vreme s-a arătat o nepermisă tăcere, dacă 
nu aversiune; confrații, o mică parte dintre 
ei, le priveau ca pe o muzică în haine de 
sărbătoare, ceea ce nu este de fapt....

— La ce fel de muzică vă referiți ?
— La acea muzică prin care am fost 

uneori etichetat în exclusivitate.
---  Disputa este mai veche; s-ar nu

mi: modalitățile de expresie moderne 

Fotografie document: Dirijorul George Georgescu și compozitorul Gheorghe Dumitrescu, primind 
aplauzele Io Oratoriul Tudor Vladimirescu.

Părinții compozitorului

și prioritatea melodiei. în ce punct vă 
situați sau v-ați situa în cazul că această 
dispută v-ar implica în vreun fel?

— Pe teritoriul meu! Nu mă-ncurc în 
false probleme. Muzica operează într-un 
grad mai mare cu ideea de perfecțiune; 
melodia este perfecțiune. Noi deținem însă 
în egală măsură și un teritoriu matematic, 
deci sîntem mai aproape de palparea acestei 
idei decît poetul, să zicem. Modem înseamnă 
a exprima în arta ta timpul în care exiști. 
Idealurile sale, frămîntările și realizările oa
menilor, și aceasta, indiferent dacă tratezi 
un subiect din vremea ta sau din alte vremi.

— Riscantă mi se pare ultima parte 
a afirmației dumneavoastră...

— Nu e neapărat nevoie să ne înțelegem! 
Trebuie însă să știi că eu văd în istorie nu o 
aglomerare de tomuri, de mărturii și stu
dii, de întîmplări și cronologii, ci — să-mi 
ierți cuvîntul depreciat!-—o combustie 
proprie ce-mi oferă mie ca artist un sens 
și o durată. Dacă n-aș avea sentimentul isto
riei acestui neam, cred că aș fi un fel de 
surdo-mut și fără brațe. Ceva în genul unui 
monstru, inutil lui însuși și celor din preajmă. 
Atunci cînd compun o operă mă situez eu 
însumi în timp, umblu aproape la modul 
fizic prin acea lume și vin să spun ce se întîm
plă acolo; o spun în felul meu, iar puterea de 
sugestie a muzicii nu are egal...

— Ce-ați dori să știe încă iubitorii 
de muzică din anul — să zicem! — 2073 
despre compozitorul Gheorghe Dumi
trescu ?

— Dacă vor ști că a trăit, asta este egal 
cu omagiul pe care îl aducem celor ce trec în 
statui. Să știe că: nu mi-a plăcut să-mi 
amintesc de lucrurile neplăcute, și nu mi-a 
plăcut anecdotica, aceea care necinstește 
uneori cîte o biografie. Sînt cșnvins că oame
nii trăitori peste un secol se vor interesa 

de faptele și gîndurile noastre numai în 
cazul că îi vom convinge noi înșine prin 
creația noastră. Se poate ca ei să știe mult 
mai multe despre noi decît știm noi înșine. 
Nu-i așa că asta ne măgulește? Dar despre 
viitor se poate fabula la nesfîrșit. Viitorul 
înseamnă pentru mine fiecare clipă de-acum ; 
totdeauna ți se pare că n-ai destul talent ca să 
nu-ți fie teamă de viitor. Dar aș vrea să se 
știe că în tot ce fac este sufletul acestui popor, 
cu toate suferințele lui în trecut, într-o 
lungă și sinuoasă istorie, și sînt izbînzile lui 
și aspirațiile lui...

— Ce funcție atribuiți muzicii în viața 
socială azi, în 1973?

— Arta contribuie într-o măsură nebănu

ită la dezvoltarea calităților spirituale ale 
omului, este un factor de progres social. 
Nu spun lucruri noi, ci numai ceea ce cred: 
muzica transmite idei și sentimente de 
înaltă elevație, modelează omul. Astăzi, mai 
mult ca oricînd, muzica trebuie să înnobi
leze omul. Poporul nostru are nevoie de 
acea muzică în stare să-l însoțească spre 
marile idealuri, spre scopurile umaniste ce 
ne stau în față...

— V-aș ruga să nuanțați...
— Trebuie să știm că bucuriile în artă 

nu sînt divertismente, ci uneori au gravitatea 
lor ce vine din măreția lucrurilor, dar efor
tul nostru spre inițiere va fi repede răsplătit 
într-un mod fără egal de însăși influența pozi
tivă pe care o are muzica asupra noastră. 
Este, apoi, necesar ca omul să iasă de sub 
influența «artei» vulgare, care mai face 
carieră printre tineri mai ales. Vedeți, 
există și o muzică nocivă, o poluare ritmică 
și zgomotoasă, un excitant care n-are nimic 
comun cu arta...

— Am impresia că nu vreți să vă pu
neți rău cu lumea și lipsiți litera i de 
punctul ce i se cuvine!

Dumitale îți place muzica ușoară?
— Depinde!
— Avem o cantitate îngrijorătoare de 

muzică, așa zis ușoară, imposibil de ascultat, 
cu texte de două parale care pe lîngă gravele 
salturi în agramat se mai intitulează și 
creații — cel puțin așa aud în interviurile 
luate cîte unui interpret cu nițică voce de 
la natură și cu jenantă nepricepere din lipsă 
de carte muzicală. Sînt revoltat de avalanșa 
acestui gen muzical făcut prost! Să ne înțe
legem: îmi place muzica ușoară, de jazz, 
autentică, de inspirație folclorică și interpre
tată de virtuoși ai instrumentelor sau vocali. 
Ceea ce aud eu foarte des este însă pură 
cacofonie și mă gîndesc îngrozit că sute și 
mii de tineri ascultă această muzică, o cultivă 
eventual, confundă muzica — amintiți-vă de 
ideea de perfecțiune! — cu niște sărmane 
improvizații bîntuite de texte stupide...

— Ce sugerați ?
— O mai atentă și mai calificată promovare 

a acestui gen la Radio și Televiziune, oriunde 
se manifestă el. Este un gen foarte popular, 
cerut cu precădere uneori, se impune deci 
ca în limitele lui să-i oferim publicului lucrări 
frumoase,ingenioase și bine scrise. Mă doare 
sufletul cînd aud tineri mai ales fredonînd 
niște inepții!

— Vorbind despre tineri: ce credeți 
despre studenții dumneavoastră din 
Conservator? Sînteți profesorul unei 
clase de excepție? Despre care compo
zitor foarte tînăr acum vom auzi mîine ?

— Studenții mei sînt profesioniști, inspi
rați de frumosul muzical, iar eu, ca profesor 
universitar, nu am nici un motiv să fiu îngri
jorat din pricina lor. Au tot ce le trebuie, 
statul cheltuiește enorm pentru formarea 
lor. Pot spune că avem azi o generație de 
muzicieni de excepție în toate disciplinele 
acestei arte. Să vă dau un nume care peste 
ani va fi... Nu risc nici un nume: cel care va 
fi să vină, va veni negreșit...

Ion ȚUGUI
(Va urma)
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La sosirea sa în capitala Franței, Bălcescu 

a găsit emigrația română profund dezbinată 
pe chestiunea șefiei și totodată din cauza 
aprecierilor divergente făcute asupra acti
vității guvernului revoluționar și a manipu
lării unor fonduri destinate revoluției.

‘Amărăciunile legate de această situație 
nu l-au împiedicat însă să desfășoare o in
tensă activitate publicistică și diplomatică, 
«țintele» revoluției și viitorul poporului 
român preocupîndu-l necontenit. El între
ține totodată strînse legături cu reprezen
tanții emigrațiilor poloneză, maghiară și 
italiană — Adam Czartoryski, Ladislau Te
lelei, Daniel Manin — angajați și ei în aceeași 
luptă împotriva imperiilor cotropitoare și 
subjugătoare.

LA LONDRA

La sfîrșitul lunii decembrie 1849, deși 
strîmtorat în privința banilor, pleacă la 
Londra pentru a expune cauza principa
telor lordului Palmerston, ministrul de ex
terne al Marii Britanii, precum și altor 
bărbați politici englezi. Intîlnirea sa cu 
Palmerston — care avea să-l primească la 
17 ianuarie — a fost pregătită de lordul 
Dudley Stuart, căruia îi trimisese în pre
alabil un memoriu asupra dezideratelor 
românești. Palmerston, care, ca semn de 
atenție, i-a acordat audiența chiar a doua 
zi după reîntoarcerea sa la Londra după o 
absență de mai multe zile, l-a primit «tare 
bine și cu multă afabilitate», l-a lăsat să 
spere «că ocupația (principatelor) nu va 
ține mult».

Odată cu Bălcescu au pornit spre Londra 
și reprezentanții emigrației maghiare, La
dislau Teleki și luliu Andrassy, viitorul 
ministru de externe al Austro-Ungariei, cu 
ajutorul cărora și al exponenților emigra
ților polonezi, ruși, cehi, moravi și slavi 
de sud, va constitui un comitet secret re
voluționar pentru Europa răsăriteană. La 
Londra, prin intermediul doamnei Milnar- 
Gibson, intră în relații și cu aderenții lui 
Mazzini, precum și cu socialistul Louis 
Blanc.

Șederea sa în capitala Angliei a fost însă 
foarte scurtă, fiindcă la 22 ianuarie el se 
afla din nou la Paris. Motivele acestui scurt 
«sejour» au fost explicate de Bălcescu în- 
tr-o dramatică scrisoare adresată lui Ghica 
la 4 ianuarie, îndată după sosirea sa la Londra. 
«Eu — scria Bălcescu, care trecuse Canalul 
Mînecii numai cu 400 franci — mă aflu 
tare ușor de parale. De abia mai am 200 
franci, căci aici la birt plătesc 17 fr. mîn- 
carea și șederea pe zi, fiind neapărat a 
avea un apartament bun spre a putea primi 
lumea. Mîine însă voi căuta a lua un apar
tament mai modest, cu săptămîna. Toată 
speranța îmi este în 30 galbeni ce aștept 
să-mi sosească d-acasă în zilele acestea».

«D-acasă» însemna însă de la bătrîna lui 
mamă, care scosese în vînzare noi «aca
returi» pentru a-și putea ajuta fiul în 
necurmata lui luptă națională.

La 13 ianuarie lipsa banilor era mărtu
risită din nou. «Eu aci am sfîrșit banii și am 
scris la Paris ca să capăt vreo 300 fr., alt
mintrelea rămîi zălog în Londra, căci nu 
credeam că voi întîrzia mai mult de zece 
zile».

Revenit la Paris, Bălcescu se consacră cu 
neistovita sa energie și pasiune redactării 
broșurii Question economique des Prin- 
cipautes Danubiennes, continuării scrie
rii dedicate lui Mihai Viteazul, prin care 
voia să pună «piatra de temelie a unității 
naționale», și totodată pregătirii apariției 
revistei proiectate, care urma să se nu
mească România viitoare.

ÎN LUPTĂ CU MOARTEA

Spre sfîrșitul anului 1850, izbucnind noi 
divergențe între exilați, Bălcescu își măr
turisește intenția de a părăsi arena frămîn- 
tărilor politice pentru a se dărui cu exclu
sivitate istoriei lui Mihai. Eforturile creației 
și totodată starea sănătății sale îi cer însă 
și un loc de liniște, cu lanuri de grîu și 
păduri de brazi, și Bălcescu se gîndește o 
clipă să-l găsească fie în Dobrogea, unde 
amicul său Ion Ionescu de la Brad primise 
o importantă misiune agronomică, fie în 
Transilvania, în munții lui lancu. Dar cum 
nici una din aceste dorințe nu se poate 
realiza, la începutul lunii mai, constrîns și 
de situația materială precară, el se retrage

VIAȚA LUI NICOLAE BĂLCESCU(Xl)

...EU ASEMENI
AM MUNCIT

SI AM PĂTIMIT
PENTRU DREPTATE

la Viile d’Avray, în apropierea Parisului, 
unde scrie intens la opera începută. Ani
versarea zilei de 3/15 mai 1848 îl readuce 
însă la Paris pentru a rosti discursul festiv 
la serbarea organizată pentru pomenirea 
acesteia. Intitulat Mișcarea românilor din 
Ardeal la 1848, discursul lui Bălcescu, pu
blicat în revista «Junimea română», avea să 
fie cea mai emoționantă și mai viguroasă 
evocare a acestei zile memorabile a Tran
silvaniei, un adevărat imn înălțat luptelor 
pentru libertate ale transilvănenilor, ma
rilor lor cărturari și eroi naționali.

însuflețitul și luminosul său discurs de 
la 15 mai 1851 avea să fie însă și cîntecul 
său de lebădă, acesta fiind ultima sa mani
festare publică. Parcele nu-i mai hărăziseră 
decît 18 luni de viață...

Scria în schimb zi și noapte la clasica 
operă închinată lui Mihai. Epopeea marelui 
erou îi apare ca întruchiparea celor mai 
vibrante și, totodată, a celor mai semni
ficative momente din istoria poporului ro
mân pentru realizarea marelui său vis: 
unitatea națională. La 26 iulie se vedea 

însă silit să-i mărturisească lui Ghica: «Sînt

ROMÂNIA VIITOARE
La 16 noiembrie 1850 avea să apară — sub 

auspiciile «Comisiei de propagandă a ideilor 
naționale românești» — România viitoare, 
prima revistă a românilor din exil. Comisia

tare bolnav, din zi în zi mai mult». Obrajii 
săi devin din ce în ce mai palizi, ochii tot 
mai aprinși, mîinile tot mai albe. Febra îl 
mistuie necontenit, scuipă sînge și slăbește 
mereu. Obsesia morții începe să-l stăpî- 
nească. Scrie totuși mereu, scrie ziua, scrie 
noaptea, scrie fără a se odihni, avînd ca 
singure preocupări: Mihai, România.

în această perioadă apare în viața sa o 
nouă figură de femeie — Luxița fiind acum 
la București — care avea să se îngrijească 
de el cu cel mai pur și mai dezinteresat 
devotament: Maria Cantacuzino. Moldo
veancă de origine, fostă soție a cneazului 
Alexandru Cantacuzino, Maria s-a stabilit 
la Paris în toamna anului 1850, într-o pe
rioadă cînd Bălcescu desfășura o atît de 
energică activitate publicistică și politică.

îngrijorată de soarta fratelui său, în luna 
septembrie sosește la Paris și sora sa Se- 
vastița, care-i aducea sărutările, lacrimile 
și totodată ultimele bijuterii ale mamei.

La începutul lui octombrie, întovărășit 
de Sevastița, Bălcescu se hotărăște să plece 
în sudul Franței pentru a se bucura de o 
climă mai dulce. Se stabilește în localitatea 

respectivă, constituită la stăruințele: lui Băl
cescu la 27 septembrie și avînd in frunte pe 
D. Brătianu și pe moldoveanul Vasile Măli- 
nescu, avea să fie expresia solidarității la 
care — renunțîndu-se la colaborarea lui He- 
liade — ajunseseră exilații români în vara 
anului 1850.

Odată cu înființarea comisiei, Bălcescu a 
adresat și un manifest poporului român, mani
fest ce a fost semnat apoi și de ceilalți tovarăși 
ai săi, considerați ca adevărate «sentinele» ale 
poporului.

«Niciodată — scria Bălcescu în acest mani
fest tipărit în numeroase foi volante — încre
derea în viitorul României, una, mare și 
nedespărțită, nu a ieșit din inima noastră»

In România viitoare — în iurul căreia s-au 
adunat și C.A. Rosetti, D. Brătianu, D. Bolinti- 
neanu, G. Crețeanu, loan Voinescu II, Vasile 
Mălinescu și fratele său Costache — Bălcescu 
a publicat unul din cele mai substanțiale și 
mai elocvente studii ale sale, Mersul revolu
ției în istoria românilor, precum și prefața 
sa la Cîntarea României a lui Alecu Russo.

Făcînd un istoric al cauzelor și al obiective
lor revoluției de la 1848, anticipată de mișca
rea lui Tudor, Bălcescu, anunțînd o nouă 
revoluție, afirma în încheierea studiului său 
că «revoluția viitoare nu se va mărgini (numai) 
a cere libertatea dinăuntru, care este peste 
putință a dobîndi fără libertatea din afară, 
libertatea de sub domnirea streină, ci va cere 
unitatea și libertatea națională. Deviza ei va fi: 
Dreptate, Frăție, Unitate. Ea va fi o revo
luție națională».

Hyeres, din apropierea Toulonului, unde 
avea să vină în curînd și Maria Cantacuzino. 
«L-am găsit — avea să scrie aceasta mai 
tîrziu lui V. Alecsandri — într-o stare a 
sănătății care nu lăsa nici o nădejde de vin
decare; dar — adăuga devotata prietenă — 
fie că n-a voit să întristeze bucuria revederii, 
fie că-și făcea iluzii, mi s-a părut plin de 
curaj și mi-a vorbit despre planurile sale 
de viitor. Lucra cu o ardoare care-i atesta 
totuși temerile: se scula adeseori noaptea 
pentru a scrie la Istoria sa despre Mihai 
Viteazul. Aceste eforturi îl epuizau!... l-am 
propus să-mi dicteze, iar eu să scriu... 
Amintirea acestor ore de lucru. întrerupte 
de discuții, este una din cele mai de preț 
pe care am păstrat-o despre intimitatea 
noastră frățească».

O mare mîngîiere i-a adus vizita la Hyeres 
a vechiului său amic AI.G. Golescu-Negru.

«VA SOSI ZIUA FERICITĂ»

Lovitura de stat a lui Napoleon al lll-lea 
de la 2 decembrie 1851, prin care s-a pus 
capăt celei de-a doua republici franceze, 
de la care revoluționarii români speraseră 
atît, îi inspiră reflexii pe cît de dureroase 
pe atît și de profetice. Adresîndu-se zeiței 
Libertății, și prin ea tuturor luptătorilor 
pentru libertate, Bălcescu scria pe o bucățică 
de hîrtie aceste cuvinte: «Crede, zeiță, că 
va veni ziua fericită, ziua izbăvirii, cînd 
omenirea întreagă se va scula... atunci nu 
va mai fi nici om rob, nici nație roabă, nici 
om stăpîn pe altul, nici popor stăpîn pe 
altul, ci domnirea Frăției și a Dreptății. 
Aceste cuvinte,ce am dat odată ca deviză 
nației mele, vor domni lumea, atunci aș
teptarea, visarea vieții mele se va împlini; 
atunci toți românii vor fi unu, liberi și 
frați. Vai! — adăuga el în încheierea aces
tor rinduri — Nu voi avea noroc a vedea 
această zi, dar și eu asemeni am muncit 
și am pătimit pentru dreptate, și cel din 
urmă al meu cuvînt va fi încă un imn ție, 
țeara mea mult dragă».

Dar Bălcescu nu avea să-și mai revadă 
niciodată patria. O scurtă întîlnire cu fa
milia are loc la 8 septembrie 1852 la «vor
bitorul» unui pichet de grăniceri, și asta a 
fost tot. Neobținînd din partea domnito
rului Știrbei autorizația de a se întoarce 
în țară, îl regăsim pe Bălcescu la Palermo, 
unde avea să se stabilească la 17 octombrie.

în scurtul timp care îi mai rămăsese de 
trăit a locuit la hotelul «Alia Trinacria» 
de pe via Butera, un hotel elegant care găz- 
duise numeroși călători iluștri și chiar ca
pete încoronate. De aici — ajuns la limita 
puterilor — adresează ultimele scrisori lui 
Ghica, Alecsandri, Golescu-Negru, M. Ko- 
gălniceanu, I. Bălăceanu — vechii săi prie
teni —, Măriei Cantacuzino, mamei și su
rorilor sale.

Ar fi dorit imens să aibă lîngă sine măcar 
un suflet de român. Nimeni nu s-a îndurat 
totuși să răspundă ultimei sale chemări. 
Abia împlinise 33 de ani cînd marea sa 
inimă a încetat să bată...

«Istoria românilor sub Mihai vodă Vitea
zul», rămasă neterminată, i-a reținut ultimul 
gînd, ultima văpaie.

în ziua următoare a fost condus apoi pe 
brațe străine la cimitirul Capucinilor. In- 
tr-un. mormînt individual? într-o groapă 
comună? Lucrurile au rămas pînă astăzi 
nedeslușite și nimeni n-a putut indica vre
odată — deși s-au întreprins numeroase 
cercetări atît de către contemporani, cît și 
de către urmașii săi — locul exact unde a 
fost înmormîntat Bălcescu.

Amintirea sa va rămîne însă vie și pu
ternică în orașul care i-a primit obștescul 
sfîrșit.

Pe zidul din față al hotelului «Alia Tri
nacria» se va pune astfel, alături de o placă 
a lui Garibaldi, și o placă ce amintește tre
cătorilor că în acest loc a murit «Nicolo 
Bălcescu, insigne storico e fervido patriotta, 
combattente per II risveglio della Romania 
moderna».

Una din străzile orașului se cheamă Ni
colo Bălcescu, iar în grădina publică i s-a 
așezat un bust al cărui vecin este marele 
Garibaldi.

Pelerinii români îi caută mereu urmele și 
așază cu pietate buchete de flori pe soclul 
mormîntului său.

Vasile NETEA
(Sfîrșit)
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FLACARD LA DISPOZIȚIA DUmAEAUOASTRA
ANUNȚĂM PE CITITORII NOȘTRI CĂ REVISTA «FLACĂRA», REDACTORII Șl COLABORATORII El NU PRIMESC SCRISORI ANONIME

UN RĂSPUNS DIN PARTEA 
COMITETULUI JUDEȚEAN 

TULCEA AL P.C.R.

Citind cu deosebit interes reportajul «Poezie 
și (o anume) proză la Sfîntu Gheorghe»,care 
cuprinde, pe lingă unele aprecieri ale muncii 

entuziaste a pescarilor și a cadrelor didac
tice și unele critici ce se referă in principal la 
activitatea unor sectoare economice din județ 
care au atribuții de deservire a populației 
de pe acest teritoriu, apreciez că toate aspec
tele ridicate sînt reale.

Dealtfel,aceste probleme au fost semnalate 
și de colectivele de activiști de partid și de stat 
care s-au deplasat in acea perioadă la Sfîntu 
Gheorghe pentru a controla modul in care sint 
asigurate condițiile de muncă și viață ale 
locuitorilor din această comună, care este 
stadiul pregătirilor pentru sezonul turistic.

Vă informez că in toată această perioadă au 
fost luate un șir de măsuri care au rezolvat 
operativ cerințele îndreptățite ale locuitorilor 
și ale turiștilor care se deplasează in această 
zonă, printre care amintim:

— S-a asigurat o bogată aprovizionare cu 
produse alimentare (brinzeturi, produse zaha
roase, citrice, mezeluri, conserve din carne 
și pește etc.), mărfuri textile de sezon, precum 
și articole de plajă și de pescuit sportiv.

— Bufetul «Razelm» a fost aprovizionat 
corespunzător cu băuturi — vinuri și rachiuri, 
coniac și șampanie; au fost luate măsuri de 
modernizare a bufetului. Astfel, începînd cu 
data de 30 iunie a.c. se vor putea servi mîncă- 
ruri cu specific pescăresc și diferite minuturi. 
De asemenea, s-a amenajat grădina de vară 
care va primi produse de carmangerie execu
tate in cadrul bucătăriei sau de la Tulcea.

— Este în curs de amenajare o cofetărie 
core prin producția proprie și cea a laboratoru
lui din Tulcea va asigura cetățenilor și turiștilor 
diferite sortimente de prăjituri, înghețată și 
băuturi răcoritoare,

— Conducerea întreprinderii de panificație 
Tulcea s-a deplasat la Sfîntu Gheorghe, a 
luat măsuri de reparare a cuptorului, igieniza
re a brutăriei și pregătire profesională a 
personalului. In prezent asigură pline de cali
tate și unele produse de specialitate.

în legătură cu furnizarea energiei electrice, 
intr-adevăr, conducerea întreprinderii de rețele 
electrice Constanța a luat această măsură de 
raționalizare, fără a analiza cu organele locale 
soluțiile cele mai bune, fapt pentru care 
imediat s-a intervenit energic de către Comite
tul județean de partid, problema fiind rezolvată 
în totalitate.

în concluzie, se poate spune că față de speci
ficul comunei Sfîntu Gheorghe au fost luate 
unele măsuri, vor mai fi luate și altele care să 
conducă la asigurarea unor condiții de viață 
și mai bune a populației și turiștilor care vor 
avea plăcerea să viziteze această parte minu
nată a deltei.

Personal, doresc ca revista «Flacăra» să 
scrie în coloanele sale mai mult despre faptele 
cotidiene ale oamenilor minunați care muncesc 
și trăiesc pe aceste meleaguri, să critice în 
același timp tot ceea ce este negativ, pentru că 
numai în felul acesta ne vom aduce contribuția 
la crearea unei opinii publice conforme cu 
principiile ce guvernează societatea noastră 
socialistă.

Prim-secretar 
Feodor Coman

DIN SCRISOAREA DE RĂSPUNS A 
COMITETULUI JUDEȚEAN 

HUNEDOARA AL P.C.R.

Vă trimitem răspunsul la scrisoarea «Bucă
tăria din muzeu», apărută la rubrica «Flacăra 
la dispoziția dumneavoastră», în numărul 
19/1973.

Cercetarea întreprinsă privind cele sesizate 
in articolul menționat duce la următoarele 
concluzii:

1) Neorînduiala de «nedescris» la care se 
referă autorul are poate în vedere perioada 
anilor 1965-68 cînd se lucra la restaurarea 
castelului. Poate erau unele aspecte asemănă
toare și în luna aprilie a.c., cînd s-au organizat 
în incinta castelului o acțiune de gospodărire 
generală și unele mici reparații. In momentul 
controlului nostru nu era nimic de natura celor 
sesizate.
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2) Referitor la încăperile puse la dispoziția 
vizitatorilor dar în fapt închise: adevărat, 
unele sînt în curs de amenajare.

La Palatul Matei există camera oamenilor 
de serviciu (inaccesibilă vizitatorilor) și fosta 
cămară a palatului unde iarăși vizitatorii 
n-au acces. Aici a fost bucătăria «buclucașă», 
unde intr-adevăr personalul de deservire al 
castelului a încălzit pe o sobiță mîncarea. 
După cele întîmplate, nu mai funcționează, 
urmare a măsurilor luate imediat după apariția 
articolului.

3) în legătură cu cele arătate în articol, pri
vind răspunsul necuviincios dat la întrebarea 
vizitatorului menționat în articol, trebuie să 
arătăm că nu am reușit să aflăm persoana 
respectivă. De asemenea, nu am reușit să ne 
documentăm nici din partea semnatarului 
articolului deoarece la adresa dată în revistă 
nu locuiește tovarășul Valeriu Bărgău. Cu 
toate acestea noi nu excludem posibilitatea 
unor asemenea răspunsuri.

4) Privind camera din care semnatarul 
articolului a văzut ieșind capetele unui covor, 
credem că el o văzut acest lucru la camera 
«domnițelor», unde intr-adevăr se află un 
covor «Moldova», destinat esteticului camerei 
și protejării pavajului.

5) Privind vînzătorii ambulanți de semințe, 
lucrurile se confirmă. Din păcate mai apar în 
preajma castelului.

6) Afirmațiile din aliniatul cu organizația 
comercială și legătura cu personalul castelului 
sînt, credem,exagerate. Dar aceasta nu schimbă 
cu nimic fondul problemelor sesizate.

în final dorim să arătăm că articolul apărut 
în revistă a fost prelucrat cu întregul personal 
al muzeului, iar pentru lipsurile sesizate în 
scrisoarea apărută la rubrica «Flacăra la 
dispoziția dumneavoastră» au fost serios mus- 
trați.

Aducem mulțumiri revistei «Flacăra» pen
tru interesul manifestat față de starea lăcașe- 
lor istorice, pentru ajutorul primit prin sesi
zările făcute și de astă dată.

Secretar, 
David Lazăr

SÎNT LA FEL DE ATAȘAT 
DE CHIRURGIE 

CA Șl DE FAMILIA MEA

Mă numesc Popa Viorel, locuiesc în orașul 
Ploiești, împreună cu familia (soția și copilul). 
Sînt de profesie medic, iar în prezent sînt 
medic specialist chirurg.

în anul 1961 am absolvit Facultatea de 
medicină, în același an m-am căsătorit, soția 
mea fiind pe atunci studentă în anul II al 
Facultății de stomatologie. Am fost repartizat 
la Urzicuța-Băilești, unde am funcționat pînă 
în 1962, cînd m-am transferat în regiunea 
București, la circa sanitară Piua-Petrii, pentru 
doi ani și apoi mutat la 17 kilometri de Fetești, 
la spitalul Țăndărei. în această perioadă de 
4 ani, 1961-1965, am venit la soție o dată pe 
săptămînă, deoarece distanta era foarte mare.

Din facultate mi-am dorit să ajung chirurg 
lucru ce mă determina să merg seara în gărzi, 
suplimentar, pentru a învăța. în 1965 am dat 
concurs de secundariat, după ce făcusem patru 
ani în mediul rural. Am ales atunci chirurgie, 
spitalul Corabia. Am fost trimis la centrul 
metodologic în București pentru perioade se- 
cundariatului. In această perioadă, soția mea a 
terminat facultatea, fiind șefă de promoție 
pe țară. A fost repartizată la Alexandria; de 
data aceasta soția făcea naveta, eu fiind în 
București. în 1967 s-a născut copilul, iar în 
1968 am dat examenul de medic specialist 
chirurg unde am obținut media 19, avînd o 
comisie destul de exigentă (prof. 4 Juvara, 
V. Neagu și prof. Gavriliu).

Am plecat la Corabia, unde a fost și soția 
transferată.

După o perioadă de 3 ani la Corabia, soția 
a dat concurs pentru Ploiești, reușind. In 
această perioadă eu m-am transferat la Rîmni- 
cu Sărat (județul Buzău), pentru a fi cît mai 
aproape de familie, iar acum un an la spitalul 
rural Ciorani, județul Prahova, din același 
motiv. De 6 luni ne-am mutat într-o locuință 
de bloc, proprietate personală, la Ploiești, unde 
locuiesc părinții soției, oameni în vîrstă și 
suferinzi. Cu ocazia reorganizării din iunie 
1973 privind sectorul sanitar, secția de chirur
gie a spitalului Ciorani a fost desființată, ur- 
mînd a fi afiliată spitalului Urlați. Dar eu am 

fost scos din schemă. După 12 ani de vechime 
ca medic, din care ultimii 8 ani în specialitatea 
chirurgie, mi s-a propus, dacă vreau să rămîn 
aproape de casă, să mă reprofilez pe anestezie- 
reanimare.

în anul 1965, cînd am dat concurs de secun
dariat, puteam alege anestezie-reanimare la 
spitalul nr. 1 Craiova, deci în orașul meu, 
unde stau părinții și unde am copilărit. Dar 
pentru că eu am fost îndrăgostit de chirurgie, 
am preferat să merg la Corabia.

Am făcut chirurgie din pasiune și nici nu 
concep să fac altceva. Cred că după 12 ani de 
alergătură, cînd amîndoi, atît eu cît și soția, 
ne-am făcut cu prisosință datoria în mediul 
rural, în timp ce alții nici nu l-au văzut, aș 
merita să fiu lăsat în pace. Am fost și voi fi 
atașat meseriei mele, cinstit și corect, lucruri 
ce se pot verifica.

Nu doresc să stau în orașul Ploiești cu postul, 
ci doar să fiu pe aproape (unde am fost în 
ultimul an, sau în altă parte în județ) pentru 
a putea veni la soție și copil, de care sînt la fel 
de atașat ca și de chirurgie. Pare paradoxal, 
dar deși aveam concurs pentru oraș, postul 
îmi este desființat și sînt propus pentru redis
tribuire, lucrînd în mediul rural.

Dr. Viorel Popa
Ploiești

SĂ SUBTIEM AGLOMERAȚIA 
DIN GARA TIMIȘOARA

Urmărind cu multă satisfacție diversele pro
bleme tratate în coloanele revistei «Flacăra», 
aș îndrăzni și eu ca să vă adresez o rugăminte, 
care e si în favoarea a mii de călători pe 
C.F.R.

Cu cîțiva ani în urmă aveai posibilitatea să 
călătorești de la Oradea spre București, prin 
Timișoara, în vagoane cu locuri rezervate 
chiar din Oradea.

Acum, orice pasager este pus în situația 
neplăcută de a întrerupe călătoria pentru 
cîteva ore — ziua, noaptea, iarna sau vara — 
în Timișoara, stație permanent supraaglome
rată. Nu o dată aici poți avea surpriza neplă
cută de a nu mai primi bilet cu locuri rezer
vate. Călătoriile lungi, mai ales pentru bătrîni 
și bolnavi, cu bagaje și cu întreruperi, sînt 
foarte obositoare. Uneori,de la gara Timișoara, 
sau de la agenția de voiaj se eliberează mai 
multe bilete pe același loc. Altă pacoste pe 
călătorul ghinionist, încărcat cu bagaje sau 
greoi la mers.

In perioada lunilor de vară tumultul călă
toriilor se întpțește și călătoria în aceste con
diții va fi și moi grea. Omul nu călătorește 
întotdeauna numai pentru destindere, ci și 
pentru interese. Chiar și pentru cazuri de 
forță majoră.

Fac un apel călduros la dumneavoastră, 
propunînd C.F.R. să asigure cîteva vagoane 
cu locuri rezervate chiar din Oradea care să 
fie atașate la acceleratele pentru București 
ce pleacă din Timișoara, așa cum există vagoa
ne de accelerat din Vașcâu la București. în 
acest fel s-ar mai subția aglomerația din gara 
Timișoara.

Alexandru Neagrău 
corn. Hodiș 
jud. Bihor

P.S. Am menționat ca distanță limită Bucu
rești, dar să fiu înțeles, mă gindesc și la cei 
care călătoresc la Drobeta-Turnu Severin, 
Craiova etc.

LA NOI CÎNTARUL SE MIȘCĂ 
RAPID DE LA DREAPTA LA STÎNGA

Sînt un cadru didactic din comuna Fierbinți, 
județul Ilfov. Aș vrea să pun și eu cîteva între
bări. De ce în comuna noastră nu se poate 
vorbi despre cinste și corectitudine?

Și am să răspund tot eu, dar cu exemple 
care unora, poate, li se par minore.

S-a vîndut pește cu 10 lei kilogramul în loc 
de 8 lei. Aceasta s-a adus la cunoștința condu
cerii cooperativei și a comunei. Știți ce măsuri 
s-au luat? A fost mutat vînzătorul de la ali
mentara. Cîntarul de la alimentara se mișcă 
rapid de la dreapta la stînga, incit niciodată 
nu știi cit cumperi. Marmelada se vinde cu 
6 lei kilogramul in loc de 5,20, zahărul, cu 
10 lei kilogramul in loc de 9,90, orezul, cu 
9 lei in loc de 8 și cite alte exemple s-ar mai 
putea da. Șamponul, cu 18 lei in loc de 10 lei. 

Ambalajele la incălțăminte, care sint obliga
torii, se plătesc cu 2 lei. Și cind ești servit, dai 
cit ți se cere. Etichetele la stofe (cele de la 
fabrică) sint rupte de nu știi cit costă, prețul 
este fixat după bunul plac al gestionarului. 
Președintele cooperativei vede și nu crede. 
Cum să creadă cind își are partea leului. A 
fost aici o brigadă de control, la cooperativă, a 
stat o săptămină, dar nu a văzut nimic, cum 
să vadă, dacă fiecare salariat a fost obligat 
să dea cite 100 de lei pentru mesele brigăzii.

Referitor la edificiile de interes social,lucru
rile stau in felul următor:

La policlinică, consultațiile se fac in același 
cabinet pentru copii și adulți, iar pină le vine 
rindul, pacienții stau intr-o săliță de 1,30 m 
pe 3 m. De ce nu se ia nici o măsură? In ziarul 
«Steagul roșu» s-a scris că s-a mai amenajat 
un local pentru policlinică, dar nu se vede. 
De ce se dezinformează? S-a mai scris și 
despre un stadion în comuna Fierbinți. Unde o 
fi? Eu nu l-am văzut, poate este invizibil. 
Căminul cultural nu are nici club deschis, nici 
seri organizate pentru tineret. Liceul din 
Fierbinp' este mare, cu o curte foarte mare, 
dar terenuri de sport nu sînt amenajate, nu se 
face nimic de către direcție, degeaba vor pro
fesorii de sport, iar de cercuri de literatură, 
matematică, tehnică, desen, nici vorbă.

Farmacia este închisă de sîmbâtă de la ora 
13 pînă luni la 10, deși sint 5 salariate.

Comisie de control obștesc nu există la 
Fierbinți sau, chiar dacă este, e numai pe 
hîrtie, fiindcă nu am văzut niciodată în maga
zine un asemenea control.

V-am dat numai cîteva exemple ca să nu mai 
vorbesc de modul cum se vinde la restaurant.

Ar fi bine să se găsească cineva să vadă și 
realitatea așa cum este.

Prof. Băcoianu 
com. Fierbinți

RĂSPUNSUL CONSILIULUI 
POPULAR AL IUDETULUI ILFOV

Vă restituim scrisoarea dumneavoastră nr. 
373/973, împreună cu un referat privind rezol
varea scrisorii din comuna Fierbinți, județul 
Ilfov.

în scrisoare se arată unele aspecte negative 
privind unitățile economice,social-cultu rale din 
comuna Fierbinți.

Din cercetările făcute la fața locului, împre
ună cu organul local de partid și de stat, se 
constată următoarele:

Referitor la vînzarea cu suprapreț a unor 
cantități de pește vindut in luna septembrie 
1972, se confirmă, iar ca măsură, lui Ștefan 
Gheorghe, gestionar la magazinul cu auto
servire, i s-a desfăcut contractul de muncă.

Vînzarea produselor cu rotunjimi de pre
țuri (zahăr, orez, marmeladă) se confirmă, 
lucru constatat și în timpul controlului de către 
organul Inspecției comerciale județene, care a 
aplicat contravenții pe loc, iar ca măsuri luate 
de conducerea cooperativei de consum, a fost 
desfacerea contractului de muncă a gestiona- 
rei. Vlăescu Steliana.

încasarea cu suprapreț la sticluța cu șampon, 
cazul a fost rezolvat la timpul potrivit de con
ducerea cooperativei, restituind diferența de 
preț celui în^cauză.

S-a mai constatat lipsa de etichete la unele 
mărfuri.

Celelalte aspecte sesizate în scrisoare și 
verificate pe teren nu se confirmă.

In concluzie, pentru abuzurile și ilegalită
țile ce s-au comis au fost luate măsuri cores
punzătoare împotriva acelora ce s-au făcut 
vinovați, iar pentru a nu se mai repeta aseme
nea lipsuri, s-a stabilit efectuarea unui control 
mai riguros din partea organelor cooperației 
de consum cît și a Inspecției comerciale județene.

Inspector principal
Ivan Zach iu

A FOST ENTUZIAST, DAR A LIPSIT 
CU DESĂVÎRȘIRE

într-un articol publicat în ziarul local «Drum 
nou» din data de 23 iunie 1973 cu numărul de 

8 849 sub titlul «Sub semnul dăruirii patrio
tice» reporterul Cornel Sever a căutat să 
schițeze o acțiune întreprinsă de un grup de 
tineri absolvenți de la Facultatea de T.C.M. 
din Brașov.

Toate ar fi bune și frumoase dacă în ultima 



parte a articolului n-ar fl evocat «entuziasmul» 
șefului de promoție care a lipsit cu desăvîrșire 
de la această acțiune, fiind plecat din locali
tate de pe data de 20 iunie — imediat după 
susținerea examenului de diplomă.

Cei ce au participat efectiv la această acțiune 
de muncă patriotică doresc să afle cînd și 
unde autorul articolului. Cornel Sever,a luat 
acest interviu imaginar de la Maniu loan.

Oare n-ar fi necesară o dezmințire a acestei 
menționări din articol?

Avînd in vedere că revista «Flacăra» se bucu
ră de un deosebit succes și in rindurile noastre, 
iar noi vom fi repartizați in toate colțurile 
țării — am dori să aflăm un răspuns pe care 
am putea să-l citim cu toții în coloanele revistei 
— acolo la locurile de muncă unde am fost 
repartizați.

Semnează grupul celor prezenți la 
această acțiune patriotică:

Badea Constantin, Boleșan Aurel, Bu- 
giugan Noni, Enoaie Dumitru, Ivănes- 
cu Octavian, Geauzar Orhan, Maniu 
Gelu Lucian, Șerbănescu Victor, Todo- 
ran Melinton, Vădăstreanu V. Paul

Brașov

MINUNILE COMISIEI 
DISCIPLINARE DE PE UN TEREN 

CU ZGURĂ

Vă relatăm un fapt ieșit cu totul din comun 
petrecut în campionatul de fotbal din județul 
Olt.

Dacă intr-adevăr în fotbal se întîmplă cîte- 
odată adevărate minuni, nu știm alte minuni 
mai mari ca acelea ce s-au întîmplat în acest 
campionat. Pentru a vă face o imagine cit mai 
clară să vă relatăm faptele.

La terminarea campionatului județean de 
fotbal Olt, echipa Rapid-Piatra Olt. s-a clasat 
pe primul loc în seria Nord, la trei puncte 
avans față de cea de-a doua clasată, F.O.B.- 
Balș.

Dar cum diriguitorii acestui campionat do
reau să iasă campioană F.O.B.-Balș, au trecut 
la fapte și au hotărît.

Desființarea comisiei de disciplină și for
marea alteia numai cu reprezentanți din orașul 
Balș și această comisie ca să poată atenua 
avansul de trei puncte luate de echipa Rapid- 
Piatra Olt, și-au adus aminte că echipa F.O.B.- 
Balș a jucat la Slatina pe un teren de zgură 
și că nu este împrejmuit și datorită acestui 
fapt comisia nou înființată a hotărît ciștigarea 
meciului susținut de echipa F.O.B.-Balș cu 
Metalul Slatina cu 3-0, deși aceasta pierduse 
jocul respectiv cu 1-0. Totuși,echipei de fotbal 
Rapid-Piatra Olt îi mai rămînea un punct 
avans. Pentru a putea fi atenuat și acest punct, 
comisia de disciplină nou înființată a trecut la 
minuni. Și-au adus aminte că în echipa Rapid- 
Piatra Olt sînt doi frați gemeni. Raț Ion și Raț 
Gheorghe, dintre acești doi frați unul este 
legitimat la noi și că în meciul susținut de către 
echipa Rapid-Piatra Olt cu Viitorul-Leotești a 
jucat unul dintre acești doi frați care după 
dînșii nu ar avea drept de joc, considerînd că a 
jucat cel nelegitimat, deși noi am făcut dovadă 
in fața comisiei de disciplină desființată, care 
aceasta pe baza probelor a hotărît omologarea 
rezultatului de pe teren.

Dar cum comisia de disciplină nou înființată 
cu S membri numai din orașul Balș a abrogat 
hotărirea luată de comisia de disciplină desfiin
țată și a hotărît pierderea jocului cu 3-0, pen
tru echipa Rapid-Piatra Olt, deci tocmai punc
tul de care avea nevoie, pentru a scoate cam
pioană pe echipa F.O.B.-Balș.

La rîndul lor mai multe echipe din seria 
respectivă, dintre care Vulturi-Balș, Avîntul- 
Osica și Rapid-Piatra Olt, au contestat pe 
jucătorul Bălșanu C-tin, care a fost legitimat 
in urma unei adeverințe false emise de către 
echipa F.O.B.-Balș.

In urma probelor aduse s-a constatat neva
labilă adeverința în baza căreia s-a făcut 
transferul jucătorului respectiv. Dar comisia 
ae fotbal nou înființată a hotărît, nu știm în 
baza cărui temei, rejucarea meciurilor pe 
teren neutru a celor două jocuri de fotbal, adică 
F.O.B. — Vulturi-Balș și F.O.B. — Avîntul- 
Osica. Dar numai pentru echipa Rapid-Piatra 
Olt nu a luat nici o hotărîre, deși făcuse și 
această echipă contestație pentru jucătorul 
respectiv, dar nu s-a luat în considerare.

Echipa Rapid-Piatra Olt s-a adresat comisiei 
de disciplină a F.R.F. care a dispus în ședință 
în fața reprezentanților celor două echipe 
plus în fața tov. Emil Constantinescu, secre
tarul C.j.E.FS-Olt, și a metodistului Nicolau 
Ion pierderea jocului cu 3-0 de către echipa 
F.O.B.-Balș în fața celor 3 echipe care au făcut 
contestarea pentru jucătorul Bălșanu C-tin, 

suspendarea acestuia pe 6 luni și anularea 
carnetului de legitimare.

In felul acesta diferența de puncte dintre 
Rapid-Piatra Olt și F.O B Balș s-a mărit.

In urma acestor hotărîri comisia de disciplină 
a F.R.F. a făcut cunoscut în scris C.J.E.F.S.- 
Olt de a întocmi clasamentul în baza acestor 
hotărîri și de a comunica campioana județului 
Olt.

Dar culmea, ignorînd hotărîrile comisiei de 
disciplină a F.R.F., C.J.E.F.S.-Olt a hotărît să 
fie campioană tot echipa F.O.B.-Balș clasată 
pe locul 2 la 8 puncte diferență, pentru a 
promova în divizia C, motivînd că este o echipă 
afiliată unei întreprinderi cu perspective de 
viitor și că are autobuz la dispoziție, lucru ce 
echipa Rapid-Piatra Olt nu poate să-l aibă.

Ne adresăm cu aceste rînduri dv., cu rugă
mintea ca ele să fie făcute și publice.

Colectivul asociației sportive
Rapid-Piatra Olt

VĂ MULȚUMIM PENTRU 
AJUTORUL DAT

Vă comunicăm că consiliul popular din orașul 
Brăila ne-a trimis certificatul de naștere, 
certificat care, după spusele lor, nu putea fi 
eliberat. Sperăm, spre binele altora, că astfel 
de fapte reprobabile nu se vor mai repeta în 
Brăila. Birocratismul este încă în floare la noi.

Vă mulțumim pentru ajutorul pe care ni 
l-ați dat, ajutor care a dus la formarea unei 
nof familii.

in încheiere vă dorim multă sănătate, feri
cire și spor la treabă.

Gh. Beretean și Beba 
Arghianghis 

Brașov, bd. Steagul Roșu, bl. 23

I .H.R.B. — COMPLEXUL 
DE HOTELURI SI RESTAURANTE 

«UDO» SI «CINA» 
AU LUAT MĂSURI

Revista «Flacăra» a publicat o serie de re
portaje în numerele 21 și 22,apărute în luna 
mai a.c.,cu privire la deficiențele constatate 
de către organele de control ale I.M.M.B. și 
redactori ai revistei la unele unități de ali
mentație publică, printre care restaurantul din 
Gara de Nord și restaurantul Lido.

Din verificările făcute, a rezultat temeinicia 
constatărilor relatate, luîndu-se măsuri pentru 
a se evita repetarea unor asemenea deficiențe.

Au fost luate următoarele măsuri împotriva 
celor găsiți vinovați.

1. La restaurantul Gării de Nord, ospătarul 
Furtunescu Ion a fost condamnat de către 
Tribunalul Municipiului București la 14 luni 
închisoare pentru încărcare la nota de plată și 
i s-a desfăcut contractul de muncă.

La proces au asistat un mare număr de sala- 
riați ai complexului.

2. La restaurantul Lido ospătarul Globnicu 
Ion, pentru întîrzierea eliberării notei de plată 
și restituirii restului unui consumator, se află 
în cercetarea organelor de miliție și procura
tură.

Ospătarul Lupei Gheorghe, pentru calcularea 
greșită a remizei la nota de plată, a fost sanc
ționat cu «avertisment».

Berea se servește consumatorilor,în perma
nență, fără restricții de oră.

Materialele publicate de revista «Flacăra» 
și măsurile luate împotriva celor vinovați au 
fost dezbătute și prelucrate în adunările cu 
salariații unităților aparținînd complexului 
nostru.

Director 
C. Stan

Conducerea Complexului de hoteluri și 
restaurante «Cina» a analizat cu multă atenție 
constatările la controlul efectuat de organele 
de miliție la restaurantul «berlin»,

Pentru abaterile săvîrșite de către unii 
salariați ai restaurantului Berlin s-au luat 
următoarele măsuri pe linie administrativă:

1. Ospătarul Călin Constantin a fost sancțio
nat cu «avertisment» și mutat de la această 
unitate.

2. Stan Vera, bufetieră, a fost schimbată din 
funcții și mutată de la această unitate.

3. Berbec Niculae, șef unitate, Popa Constan
tin, șef unitate, și Berbec Ion, șef sală, au fost 
sancționați cu reducerea salariului pe timp 
de 3 luni cu 10%, pentru lipsă de supraveghere 
și control în activitatea lucrătorilor din sub
ordine.

4. luliu Mihaly, șef orchestră, sancționat cu 

reducerea salariului cu 10% pe timp de una 
lună.

5. Fuior llie, ospătar, i s-a desfăcut contrac
tul de muncă, acesta fiind condamnat la 1 an 
închisoare.

6. Magazinerul Alexandru Gavrilă, portarul 
Ion Moldovan, vînzătoarea de țigări Cristescu 
Teodora și garderobiera Țupea Constanța sînt 
reținuți de către organele de miliție, fiind 
cercetări pentru vînzarea de țigări străine 
aduse din afara unității.

Materialele publicate de revista «Flacăra» și 
măsurile luate împotriva celor vinovați au 
fost dezbătute și prelucrate în ședințele publice 
cu tori lucrătorii unităților noastre.

Director, 
M. Prodan

UN RĂSPUNS DE LA COMITETUL 
DE CULTURĂ SI EDUCAȚIE 
SOCIALISTĂ AL JUDEȚULUI

DÎMBOVIȚA

în revista «Flacăra» nr. 21 din 19 mai 1973, la 
paginile 8 și 9 sînt prezentate aspecte de la 
ruinele Curților Văcărești din comuna Văcă
rești și ruinele Curții Brîncovenești din comuna 
Doi cești.

Cele relatate sînt reale. S-a luat legătura cu 
organele locale din ambele localități. Pentru 
remedierea unor neajunsuri semnalate s-au 
luat următoarele măsuri:

La Văcărești s-a trecut la curățirea și în
treținerea parcului. în 1974, prin grija muzeu
lui județean, se va face și împrejmuirea. în 
acest an se va termina restaurarea capelei, 
simultan se execută și o cercetare arheologică. 
Pentru orientare turistică au fost plantate 
săgeți și panouri în localitate și în incinta par
cului.

Pentru restaurarea întregii lucrări s-au pre
văzut 800 000 de lei în perioada 1976-1980. 
în casa ce va fi reconstruită vom face un 
muzeu al poeziei românești. Din testamentul 

Elenei Văcărescu reiese că a depus un milion 
și jumătate de lei pentru o asemenea destinație 
In consecință, prin măsurile ce vor fi luate se 
va înfăptui și această dorință a poetei.

Menționăm că Direcția Monumentelor Isto
rice a fost de acord cu restaurarea propusa 
de noi.

La Doicești s-au luat măsuri de curățenie și 
întreținere. Se întocmește documentația nece
sară pentru cercetare arheologică, oprirea de
gradării și consolidare. Urmînd ca în perioada 
1976-1980, cînd vor fi alocate fondurile cu
venite conform planului de stat, să se facă și 
reîntregirea unor ziduri.

Vă mulțumim pentru sprijinul acordat. In 
viitor reprezentanții dv., care vin în județ, 
dacă vor lua legătura și cu noi, veți avea pen
tru revistă un bogat material pozitiv pe tema 
pusă în discuție.

Menționăm că acest perimetru geografic are 
140 de monumente istorice și de arhitectură, 
în ultimii ani s-au refăcut, consolidat și dat în 
circuit turistic multe dintre ele.

în anii următori, respectînd o anumită prio
ritate în ■ conservarea acestor monumente în 
funcție de importanță și gradul de u^ură, vom 
depune toate eforturile ca acestea, mai repede 
să devină interesante puncte de atracție cul
turală și turistică.

Președinte 
prof. Ion Gavrilă

DRAGĂ RODICA,AȘTEPT 
CU INIMA DESCHISĂ 

ÎNTÎLNIREA NOASTRĂ

în «Flacăra» nr. 26 ap publicat scrisoarea 
«Rodica Tomiță își caută un frate» Țin să vă 
anunț că Tomiță Gabriel sînt eu în persoană 
și cu lacrimi în ochi vă rog să-i comunicați 
adresa mea. Vă rog să mă credeți, mie nu 
mi-a fost indiferent de sora mea, am căutat-o 
și eu, dar în zadar. Eu o înțeleg căci acum, la 
vîrsta de 16 ani, are nevoie de bani, de un sfat 
părintesc (ceea ce nu există), eu mă oblig să o 
ajut cu absolut tot ceea ce ea are nevoie. Cit 
despre părinții noștri și în special mama ar fi 
bine și chiar o rog din toată inima s-o uite, 
vă rog să-mi scuzați expresia, dar asemenea 
părinp nu-i pot compara nici cu niște fiare 
sălbatice. Pînă în prezent mama mea poate 
să fie cu fruntea sus pentru purtarea mea și 
pentru munca cinstită care o exercit. Am și eu o 
calificare, sînt muncitor calificat în orașul 
Timișoara (instalator). Vă rog foarte mult 
anunțap cumva adresa surorii mele Rodica 
să-mi scrie și aștept cu inima deschisă întîl- 
nirea noastră, bineînțeles că o să plec eu la ea.

Tomiță Gabriel 
str. Trubadurilor nr. 18, blocul A, 

et II, Timișoara

cronica w

convorbiri cu 
municipalitatea

O emisiune de mare interes cetățenesc, 
care pune față în față municipalitatea cu 
nevoile cetățeanului, menită să înlesnească 
și să rezolve cererile îndreptățite ale locuito
rilor municipiului, intitulată sugestiv «Mu
nicipalitatea răspunde bucureșteanului»,a 
dat dovadă în repetate rînduri de receptivi
tate, discernămînt și spirit democratic. Prin 
intermediul ei aflăm o parte din frumusețea 
planurilor edilitare.ca de exemplu grija pen
tru ambianța mediului înconjurător prin spo
rirea spațiilor verzi cu acele așa-numite 
«tunele de verdeață», sau despre înființarea 
unui parc al rozelor la care se adaugă pune
rea în funcțiune a unor noi fîntîni arteziene. 
De asemenea,se vorbește despre posibili
tatea de a scurta drumul dintre factorii de 
răspundere ai municipalității și cetățeni, se 
dau soluții acolo unde un răspuns autorizat 
ne poate scuti de ore întregi de așteptare. 
Directorul telecomunicațiilor recomandă o 
mai mare grijă pentru a explica abonaților 
mecanismul înregistrării convorbirilor adi
ționale, recunoscîndu-se că uneori și apa
ratele pot greși și atunci i se oferă abonatu
lui un dublu control. Rezolvarea exemplară 
a unor cazuri ieșite din comun poate fi exem
plu pentru multe alte cazuri mai puțin grave, 
dar care generează suspiciuni în masa abo
naților. De asemenea,raidul prin aprozare 
a demonstrat că de multe ori numai lipsa de 
exigență a responsabilului de unitate face 
ca zarzavaturile să nu se vîndă în stare 
proaspătă —indicațiile celor care răspund 
de sector fiind clare și recente. Toate aceste 
convorbiri cu municipalitatea, de la înălți
mea micului ecran.au nu numai o binemeri
tată audiență dar și o mare eficacitate.

DA, DAR MAI ÎNTÎI GRÎUL

Urmărind cîteva săptămîni la rînd emisiu
nile de duminică dimineață, «Viața satului» 
mi s-a părut întotdeauna o emisiune bine 
structurată, redactată cu grijă pentru echi
librul materialelor, reușind să intereseze 
și pe cei care nu sînt în cauză. Am scris 
într-una din cronicile trecute cuvinte de apre
ciere pentru această emisiune. în luna iulie, 
lună de vîrf pentru secerători.în care fiecare 
săptămînă, fiecare zi și fiecare noapte este 
decisivă pentru recoltă, așteptam ca tema
tica emisiunii să fie concentrată pe aceste 
eforturi de strîngere a recoltei. «Viața satu
lui» de duminică, 8 iulie,la ora 9,50, însă, nu 
a răspuns, la nivelul cu care ne-a obișnuit, 
unor actualități presante, nu a dat—după 
părerea noastră—ponderea cuvenită abne
gației mecanizatorilor și țăranilor noștri în 
aceste zile febrile de iulie. Acum, cînd grîul 
trebuie cules fără întîrziere (în unele locuri 
se seceră la lumina farurilor), cînd gospo
darii nu au somn și privesc fiecare mișcare 
a norilor pentru a nu pierde nici o oră de 
timp frumos, cînd agregate și mașini agri
cole din nordul țării migrează către sud 
(dintre care unele stau pe liniile moarte ale 
C.F.R.-ului!?), cînd pe 1 300 000 ha trebuie 
efectuate culturi duble, emisiunea, zic, nu 
ar fi trebuit să aibă timp și spațiu pentru alte 
subiecte care mai pot aștepta, cum ar fi: 
repararea budanelor din viile Niculițelului, 
problema lacului Golovița, planurile pisci- 
cultorilor sau efectele de măiestrie operato- 
ricească, în care vaporul pare că plutește 
pe lanuri, în fond, ne explică o voce, vaporul 
este în mare. (Bine că ne-a spus-o că noi 
eram gata să credem că vasul navighează 
pe cîmpuri!) Este adevărat că au fost și ima
gini care ilustrau lupta omului și a mașinilor 
contracronometru, imagini pline de semni
ficație și sens, cu putere de înrîurire, dar, 
așa cum am arătat mai sus, insuficiente. 
Materiale filmate care să releve puterea 
exemplului în locurile unde secerișul a mers 
șnur, fără pierderi, sau atitudinile critice 
împotriva unor delăsări și deficiențe în or
ganizare ar fi trebuit să constituie în aceste 
zile preocuparea și neliniștea realizatorilor, 
li așteptăm în fața aparatului săptămînă vii
toare.

Coman ȘOVA

ecran.au
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ISTORIA
Mă întreb dacă nu cumva documentarul, 

scurt metrajul, animația — în lipsă de pîine 
— se hrănesc cu cozonac, dacă nu au ajuns 
oare la vorbele acelei cucoane mult prea 
onorate de istorie. Ce fel de viață este această 
alergătură a filmelor de la un festival la altul, 
dacă nu una îmbuibată cu cozonaci de săr
bători și stropită cu lacrimile neputinței de 
a-ți agonisi pîinea cea de toate zilele? Să nu 
ne mințim, nicăieri pe lume documentarul 
nu este rege tot timpul anului; el, «genul cel 
mai credincios realității», apare doar ca o 
«completare» a unui program, un «treacă și 
ăsta». N-am aflat de existența unui muritor 
care să alerge cu sufletul la gură pentru a nu 
pierde «completarea». în compensație — 
festivaluri dedicate scurt metrajelor, cîteva 
zed de manifestări care se țin lanț, din primă
vară pînă în toamnă, pe tot mapamondul, 
încît unele filme abia au timp să-și tragă du
hul între Oberhausen și Cracovia, între Man
nheim și Cork, între aid și acolo. Dichisite, 
cu floare la butonieră, însoțite sau nu de 
autori, fac ocolul lumii și din toată această 
vînzoleală istoria cinematografului alege, 
agale, cîte un nou Joris Yvens sau Bert 
Haanstra. Oricum, atîta timp cît există festi
valurile, înseamnă că «cineva, acolo sus, 
iubește» și documentarul care, în felul său, 
își face datoria față de toți oamenii lumii, 
inclusiv față de păcătoșii care au plătit 
pentru Charlton Heston, nu pentru 

«Noroaiele vulcanice».
Prin moto-ul său, «Secolul nostru XX», 

Festivalul internațional al filmului de 
scurt metraj de la Cracovia — ajuns 
la a X-a ediție — este cel care concentrează 
direcțiile, mișcările, atuurile și slăbiciunile 
ce-și dau întîlnire pe teritoriile acestui gen 
cinematografic. Desigur, «Secolul nostru XXs 
înseamnă și 1971, și 1972, și 1973 și tot așa 
încă vreo cîțiva ani; nu putem fi chiar cu 
mult mai buni, sau mai frumoși, ori mai dați 
dracului în ’72 dedt în ’73, iar filmele nu 
fac altceva dedt să ne amintească mereu, dar 
alt fel, cum este lumea «ca lume»», pe ce 
lume trăim, cît și cum știm să fim alături de 
ea la bine și la rău. Se pare că acest «pe ce 
lume trăim» revine obsedant, de-a lungul 
unor kilometri de peliculă. «Secolul nostru 
XX» se pregătește să-și tragă concluziile pe 
marginea a ceea ce nu trebuie uitat. Multe, 
foarte multe filme au avut acuitatea unui 
remember. Nu trebuie uitat că în anumite 
locuri fierbinți ale geografiei contemporane 
oamenii au învățat să redescopere pămîn- 
tul, barbar sfirtecat de bombe, ca în admi
rabilul reportaj despre Hanoi, Primele 
10 zile, al polonezului Andrzej Brzozowski 
(Marele Premiu «Dragonul de aun). Nu tre
buie lăsată să se topească amintirea celor 
care nu mai sînt: alegîndu-și drept eroine 
bătrînele cernite ale unui sat, cineastul ma
ghiar Zoltan Huszarik le-a investit cu pute
rea de a fi depozitarele memoriei. De o 
fascinantă frumusețe plastică, filmul său 
Angelus (rămas, inexplicabil, în afara aten
ției juriului) este un adevărat portret al 
durerii și al credinței.

Fără să cultive spectaculosul, un număr 
apreciabil de documentare au ținut să ne 
aducă încă o dată la cunoștință că în această 
epocă a supersincrofazotroanelor, a super
sonicelor, a superasteniilor, există contem
porani care nu cunosc nid unele, nid altele, 
întrudt pentru ei« a fi sau a nu fi» mai este 
legat încă de bucata de pîine zilnică. Pentru 
Cei care și-au creat pămîntul cu pro
priile lor miini (titlul unui film de Jose

CINEMATOGRAFULUI 
ALEGE,AGALE, 

CÎTE UN 
DOCUMENTARIST

Podul lui Diușen sau orgoliul bătrinilor care vor să mute 
munții din loc.

Primele zece zile — reportaj după trecerea bombelor.

Seria a 4-a (un film de Normand Gregoire, Canada) — a- 
venture omului care și-a pierdut identitatea.

Lopez Clemente, Spania), întrebarea fun
damentală este cum să cultive zarzavaturile 
pe un sol obținut din bunăvoința unui 
vulcan, după cum familia de țărani brazili
eni din Pluta olandezului George Slui- 
zer are dreptul la o optică personală asupra 
condiției umane atîta timp cît, pentru a 
ajunge cu mărfurile la cel mai apropiat 
oraș, bate apele cu pluta vreo trei luni.

Desigur, de pe ecranul festivalului nu au 
lipsit imaginile «frumoasei lumi noi»,— cum 
o indică, ironic, titlul unui film —, ale unei 
lumi amenințate de propriile ei cuceriri. 
Industrializarea și poluarea, violenta ex
pansiune a automobilismului («această anti
cameră a infernului» i se spune undeva) 
au fbst teme bătute și răsbătute, de la 
documentarul de o jumătate de oră (Po
vestea vieții și morții unui cetățean 
respectabil de Jarmo Jaaskelainen, Fin
landa) la animația de cîteva minute (Tup- 
Tup de Nedelko Dragic, Iugoslavia). Con
cluzia poate fi asimilată cu semnalul de 
alarmă tras de filmul danez (Moartea — un 
produs secundar ).Cu alte cuvinte, primej
dia și perfidia unei anumite societăți este 
aceea de a oferi fiecăruia copacul de care să se 
spînzure. Un film numit chiar așa, Arbo
rele, spune asta de la obraz.

Și în acest an, ca și în alții, nu au lipsit 
vocile potrivit cărora scurt metrajele selec
ționate ar fi prea amare, prea întunecate. 
Ce-i drept, așa au fost; în măsura în care 
luciditatea nu are tocmai gustul mierii, 
filmele au fost amare. Multe dintre ele.

Din cînd în cînd însă ecranul s-a mai 
înseninat, la trecerea unui bătrîn mucalit și 
inimos care nu acceptă ca marea industria
lizare să-i distrugă îndeletnicirea strămo
șească (Podul lui Diușen de Gerald Degal- 
țev, U.R.S.S., distins cu Premiul special 
•Dragonul de argint»), ori a etericelor Jeunes 
filles en fieur (Francis Lerov, Franța) 
venite de pe plajele lui Proust. Fața luminată 
a lumii s-a rotit și ea sub ochii noștri, mai 
greoi, e adevărat, dar important nu este ra
portul dintre alb și negru, d atașamentul 
scurt metrajului față de cauzele drepte ale 
omenirii. Midie glume sofisticate, poves
tirile cu iz suprarealist, anecdotele de tipul 
«hai să facem haz de necaz» (care au predo
minat, bunăoară, acum doi ani) nu au 
avut reprezentanți de nădejde. Gravitatea, 
responsabilitatea dezbaterii rămîn semnul 
major al întîlnirii de la Cracovia.

*
încet, încet, venim mai în față, dar mult 

prea încet. Derutantă, selecția noastră la 
acest festival. Onorabil — capitolul anima
ție, pe seama căruia am luat dealtfel și un 
premiu CIDALC cu Puiul lui Laurențiu 
Sîrbu, poetică adaptare după Brătescu-Voi- 
nești,și aplauze cu Aventurile lui Gherase. 
Nu s-a văzut ceea ce trebuia văzut, adică 
documentarul pe care anul trecut izbu
tisem să-l impunem atenției. Să nu zid nid- 
odată hop pînă nu sari. Credeam că, în 
sflrșit, s-a înțeles adevărul potrivit căruia la 
un festival, la orice competiție în general, 
nu se merge doar pentru a fi în rîndul lumii, 
d și pentru a sta în fața d cu capul sus. 
Am crezut prea devreme.

Magda MIHĂILESCU

Cracovia, iunie 1973
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actori si roluri
9

URSULA ANDRESS și-a adus aminte că este actriță. După o lungă hoinăreală prin lume, s-a reîntors 
pe platourile italiene pentru a fi protagonista filmului Ultima șansă. Nici un comentariu asupra titlului.

cine, 
ce, 

unde, 
cînd?

• Glenda jackson, consideratii actrița 
numărul unu a filmului englez de astăzi, 
după ce ți-a probat din plin marile 
daruri de tragediană, cochetează cu 
comedia in filmul «A Touch of Class». 
«Este mult mai greu sd-i faci pe 
oameni să ridă decît să plingă», măr
turisește Glenda, reluînd un adevăr 

■de mult cunoscut.
• Leslie Coran a pus capăt carierei 

sale americane, hotărindu-se să se 
stabilească nentru totdeauna in Franța•

«Nu cred ca Hollywoodul este un loc 
ce poate fi visat de actrițele de virsta 
mea» — declari interpreta care ne-a 
înaintat cindva in «Lili».
• Un partener neașteptat pentru Oli

ver Reed in filmul «Revolverul»: 
johnny Halliday.
• Olgierd Lukaszovicz continui să 
fie unul dintre cei mai solicitați ac
tori polonezi, in filmul «Zile și nopți» 
ol Măriei Dombrowska, Lukasiewicz 
deține rolul principal.

• Trei actori au de făcut față unor 
grele sarcini in filmele pentru care 
au semnat de curind contracte: tre
buie să cinte și se pare că nu există 
nici o șansă de a fi dublați. Este vorba 
de: Christopher Plummer (care a do- 
bindit o oarecare experiență cu Sune
tul muzicii), noul Cyrano de Bergerac 
in musicalul cu același nume, Kirk 
Douglas (Dr. Jekyll și Mr. Hyde) și 
Tony Curtis (Fata din stingă).
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flhcrrr irteruiu
Recent, pe aeroportul parizian Le Bourget 

a avut loc tradiționalul Salon al aeronauticii 
și spațiului. Întrucît țara noastră a fost pre
zentă cu mai multe tipuri de aparate de zbor 
fabricate de tînăra industrie aeronautică 
română, am adresat cîteva întrebări to
varășului ineiner Ștefan ISPAS, directorul 
general al Grupului aeronautic București, 
membru în Comisia națională de astro- 
nautică a Academiei R.S. România.

EXPOZIȚIA CU 
200 MILIOANE SPECTATORI

— Ce reprezintă Salonul de la Le 
Bourget in viața aeronautică interna
țională?

— Salonul internațional al aeronauticii 
și spațiului care, din 1953, își deschide por
țile cu regularitate o dată la doi ani pe 
aeroportul parizian Le Bourget constituie 
cea mai mare expoziție aerospațială din 
lume. Și în acest an, cei peste 300 000 de 
vizitatori au putut să aprecieze cît de gran
dioasă este confruntarea realizărilor în do
meniul aerospațial, la care și-au adus un 
aport substanțial 616 firme constructoare 
din 21 de țări.

De la prima apariție a unei expoziții 
aeronautice — timida secție pentru aero
state și avioane din expoziția industrială 
pariziană (1908) — și pînă în zilele noastre, 
se apreciază că aproximativ 200 de milioane 
de persoane au vizitat cele 30 de ediții ale 
salonului aerospațial din Paris, inaugurat de 
fapt în 1909 fa Grand Palais. încă de atunci 
s-a evidențiat ideea cooperării internațio
nale, prin avionul conceput cu un an înainte 
de Wright și Michelin. Începînd cu anul 1953. 
expoziția a trebuit să schimbe sediul ne
încăpător de la Grand Palais, cu aeroportul 
Le Bourget, iar un an mai tîrziu s-au oficia
lizat demonstrațiile în zbor și s-a stabilit 
deschiderea expoziției o dată la doi ani.

Acest al 30-lea salon a constituit o ediție 
jubiliară, fiind plasat sub semnul centena
rului nașterii unuia dintre pionierii aviației, 
brazilianul Santos Dumont.

Așa cum arăta,în discursul ținut cu ocazia 
deschiderii, domnul Pierre Messmer, pri
mul ministru al Franței: «Salonul de la 
Le Bourget nu este numai o expoziție a 
celor mai recente materiale aeronautice și 
spațiale; el constituie de asemenea ocazia 
de a trage concluzii asupra evoluției teh
nicii și, pentru noi, de a defini orientarea 
viitoare a politicii aeronautice».

Salonul a oglindit — prin numărul mare 
de participanți, prin diversitatea și nivelul 
produselor și prin noile forme organizato
rice de cooperare — evoluția relațiilor 
politice și economice internaționale din 
ultimii doi ani.

Dezvoltarea relațiilor și schimburilor in
ternaționale antrenează și ascendența trans
porturilor aeriene; ca urmare, se poate 
aprecia ca foarte justă și normală partici
parea țării noastre, activă și respectată în 
toate acțiunile internaționale, la realizarea 
mijloacelor de transport aeronautice. A- 
ceastă activitate România o asigură preluînd 
asupra sa o participare la care-i dau dreptul 
potențialul economic, inteligența și vred
nicia cetățenilor săi.

O NOUĂ PREMIERĂ 
DUPĂ 63 DE ANI

— Aceasta este prima participare a 
României la salon? Cu ce ne-am pre
zentat ?

— Revistele de specialitate, ziarele și 
buletinele cotidiane interne ale salonului 
au subliniat că România se află printre ță
rile care și-au făcut prima apariție la salon: 
Portugalia, Australia, Norvegia și Finlanda. 
De fapt, adevărul. istoric este că pentru 
prima dată avioane românești au par
ticipat la Salonul aeronautic de la 
Grand Palais din 1910. La cea de-a 2-a 
ediție a expoziției au fost expuse celebrul 
prim avion cu reacție «Coandă-1910» și 
macheta originalului avion construit de 
mecanicul Dumitru «Tache» Brumărescu.

De atunci, timp de peste șase decenii, 
industria aeronautică românească, deși a 
avut numeroase și frumoase realizări, nu 
a mai participat la Salonul aeronautic pa
rizian.

Este cu atît mai mult o mîndrie pentru

«IAR-826», avion agricol în varianta metalică.

AVIOANE ROMANEȘTI 
PE AEROPORTUL 

LE BOURGET!
Prezența țării noastre la cea mai mare expoziție aerospați
ală din lume demonstrează posibilitățile și perspectivele 
industriei aeronautice românești.

Elicopterul «IAR-316 B-Alouette III».

în prim plan — unul din planoarele românești; în spate, avionul «BN-2 Islander».

noi să arătăm că la actuala ediție jubiliară 
a salonului, prezența României nu numai 
că a fost remarcată de specialiști, dar a fost 
apreciată și de comentatorii presei de spe
cialitate.

Industria aeronautică română a fost pre
zentă la Le Bourget cu șase aparate de zbor: 
elicopterul IAR 316B, construit în licență 
SNIAS după «Alouette HI», avioanele utili

tare IAR-824 și IAR-826, aparatul de pasa
geri și turism BN-2 «Islander», construit 
la IRMA București în cooperare ai firma 
Britten-Norman, și planoarele metalice 1S 
28B și 1S-29G, confecționate la ICA Brașov.

Trebuie să subliniez că este pentru pri
ma dată cînd se construiește în țara 
noastră un elicopter, iar varianta adop
tată este la nivelul tehnicii celei mai

avansate în acest domeniu. IAR-316B 
este un elicopter monorotor pentru șase 
persoane, dotat cu un turbomotor silențios 
Artouste-3B de 550 CP. Rotorul tripal cu 
diametrul de 11 metri are o turație de regim 
de 355 rot/min la altitudinea de 5 000 metri, 
asigurînd aparatului performanțe pentru 
condiții grele de zbor.

Specialiștii s-au interesat de aparatele 
utilitare IAR-824, avion construit pentru 
condițiile clasei I de rezistență, și IAR-826. 
de construcție aproape integral metalică, 
robust, sigur în funcționare și cu manevra
bilitatea apreciabil sporită față de varian
tele anterioare.

Planoarele românești au stîrnit un mare 
interes prin concepția lor simplă, prin echi
parea modernă și prin diversitate. Am pre
zentat planoare cu simplă și dublă comandă, 
de "antrenament și de performanță.

Produsele prezentate au contribuit la 
lărgirea informațiilor despre posibilitățile 
industriei noastre constructoare de mașini 
și în domeniul aviației.

COMENZI DE PESTE HOTARE 
PENTRU AVIOANE ROMÂNEȘTI

— Cit de fructuoasă din punct de 
vedere economic a fost participarea 
României ia salon?

— Trebuie arătat de la bun început că 
această participare a țării noastre la cea 
mai elevată confruntare internațională aero
spațială a fost modestă, dar pregătită minu
țios și cu tenacitate și «testată» pe etape 
cu ocazia unor manifestări, expoziții și tîr- 
guri interne sau internaționale în ultimii 
trei ani.

Ca urmare, la actualul salon am înre
gistrat comenzi și opțiuni pentru pro
duse aeronautice românești care au 
semnificații deosebite în sensul valori
ficării la export a inteligenței românești 
într-un domeniu atît de elevat și alături de 
firme și țări cu înaltă reputație aerospațială.

Am primit comenzi pentru planoare din 
partea R.F.G., Franței, Angliei, Elveției, 
pentru avioane agricole din Franța și Spa
nia; a fost vîndut un avion BN-2 în R.F. 
Germania și am primit numeroase opțiuni 
pentru toate tipurile de aparate prezentate.

Prezența noastră la salon a determinat 
interesul unor firme europene și pentru 
cooperarea cu noi; în acest sens,în viitorul 
apropiat vor avea loc tratative fie pentru 
lărgirea acțiunilor de cooperare, cum sînt 
cele cu firme ca «Britten-Norman Ltd.»- 
Anglia, SNIAS-Franța, fie pentru acțiuni 
noi de cooperare, cum sînt cele cu firma 
«Short»-Anglia,«VFW-Fokker» din R.F.G. 
și Olanda. Menționăm că firma «VFW- 
Fokker» se bucură de un mare prestigiu în 
cercurile aerospațiale europene, iar apara
tele sale de transport și de pasageri sînt 
vîndute pe tot globul. încă de la înființare 
această companie a promovat cooperarea 
intereuropeană în construcția de aeronave. 
In acest context există condiții obiective 
favorabile pentru colaborarea viitoare dintre 
«VFW-Fokker» și partea română.

începutul este modest, noi cunoaștem 
cît de grea este această activitate în 
general și mai ales în aviație, dar nu putem 
ignora o realitate care a prins viață sub 
conducerea Partidului Comunist Român și 
sub conducerea directă a tovarășului Nicolae 
Ceaușescu, și anume faptul că în prezent 
sînt create condițiile pentru redezvoltarea 
aviației românești.

— Care sînt perspectivele imediate 
ale dezvoltării industriei noastre aero
nautice?

— Corelată nemijlocit cu progresul teh
nic contemporan, înscrisă logic și etapizat 
în programul de transformare socialistă a 
țării, care prevede și diversificarea și dezvol
tarea construcției de mașini în domeniile 
sale cele mai moderne, construcția de avioa
ne are ca obiective satisfacerea unor nece
sități interne diverse, participarea la schim
bul mondial de valori, transferul de tehno
logii avansate cu incidențe pozitive în toate 
ramurile economiei și înnobilarea unor tra
diții prin valorificarea capacității de creație 
a poporului român.

De fapt, la fel ca toți constructorii de ma
șini, noi sîntem chemați să creăm noi tra
diții, să realizăm produse cu care să rămî- 
nem contemporani și după ce fizic nu vom 
mai exista.

Lionel NIȚESCU
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angelo niculescu și constantin teașcă, 

doi elevi silitori
cronica ringului

(Urmare din numărul trecut)

Am rămas profund impresionați de lecția 
dr. Travers care, sistematizînd didactic pre
gătirea fizică, a trecut practic la justificarea 
și documentarea ei prin exerciții speciale, 
însă ceea ce a marcat plusul de interes a 
fost competența în controlul obținut prin 
aparate speciale: vitalograf (spirometru 
electric, inscriptor pe verticală și ori
zontală etc.), physiograph (cinci inscrip- 
toare corespunzînd la 5 electrozi lipiți pe 
diferite regiuni ale corpului), controlul la 
marginea terenului a evoluției pulsului ju
cătorului ș.a.

O altă problemă căreia i s-a acordat im
portanță a fost intitulată «Preocupări spe
ciale în antrenament și jocuri». Ei bine, 
poate fi reținut fără tăgadă că important 
pentru britanici este dinamica, varietatea, 
cantitatea de lucru (densitatea), mișcarea 
continuă a tuturor, ritmul... Putem afirma 
— în ciuda atractivității — că și antrena
mentul și jocul sînt activități feroce. Tonul, 
ținuta și duritatea antrenorilor fiind demne 
de o cu totul altă activitate. Te înspăimîntă 
volumul de efort și marea lor abnegație. 
Iar noi vedeam toate acestea exemplificate 
prin antrenorii-cursanți. Cum or fi lucrînd 
oare jucătorii! Dar mai ales în perioada 
pregătitoare!

Directorul tehnic al federației engleze, 
A.Wade, un tehnician reputat care ne-a 
vizitat țara cu ocazia unui curs la Snagov, 
s-a ocupat pe rînd de schimbarea ritmului 
de joc la finalizare și de metode speciale 
de antrenament. Baza expunerilor sale a 
constituit-o motivarea că totul trebuie să 
fie competitiv. Să vizeze jocul, să-l copieze 
într-atît, încît dacă nu ești avizat atunci 
cînd asiști să fii convins că se lucrează pe 
« m iză».

Se pare, ca să nu spunem că sîntem con

tenis
singurul jucător care avea ceva de ratat
Se spune că la Wimbledon Năstase a 

ratat o mare șansă. Afirmația este valabilă 
numai dacă ne gîndim că el era singurul 
jucător care avea ceva de ratat. A ratat 
fiindcă în prezența sa toți partenerii de 
întrecere aveau numai de cîștigat. A ratat, 
cred eu, pentru că turnura de ultimă oră 
a evenimentelor, adică neparticiparea acelui 
grup masiv de jucători valoroși (Smith, 
Laver, Newcombe, ș.a.), i-a făcut de fapt 
un mare deserviciu. în cele două finale de 
la Roland Garros 1971 și Wimbledon 1972, 
Ilie rata «unice» șanse. Spuneam că erau 
unice pentru că atunci, la aceste campio
nate, nu participau jucătorii profesioniști 
și mai spuneam ca și acum că llie nu știe să 
profite de împrejurările favorabile ce i 
se oferă. Dar iată că anul trecut la Forest- 
Hills și anul acesta la Roland Garros, Năs
tase a triumfat în prezența tuturor așilor 
profesioniști și amatori. Eu cred că llie 
nu are nevoie de situații favorabile pentru 
a cîștiga un concurs, oricît de mare ar fi 
el.

De un an,Wimbledon 1973 însemna 
pentru llie posibilitatea unei mari revanșe

cititori-comentatori

salutul e o. datorie, răspunsul e o politețe!
Sporturile trăiesc intens între limitele spec

tacolului și ale rezultatelor. Dar indiferent 
de valoarea performanțelor noi aplaudăm și 
huiduim deopotrivă. De ce?

După lupta epuizantă din teren, arbitrii for
mulează «lozinca» salutului destinat specta
torilor, după care izbucnesc aplauzele adresate 
de regulă favoriților (de obicei gazdelor, cînd 
nu pierd). De cele mai multe ori învinșii sînt 
oaspeții. Avînd conștiința valorii lor, ei uită 
adeseori să salute publicul. Părăsesc arena cu 
capul plecat, neobservați de miile de specta
tori.

Se întîmplă ca învinșii să se apropie de tri
bune salutînd sportiv. Bineînțeles că specta
torii îi primesc cu huiduieli. Dar cînd oaspeții 
cîștiga, salutul lor este huiduit vehement...

Problema salutului sportiv și a răspunsului 

vinși, că însuși cursul a reprezentat jocul 
în sine. Mulți antrenori, ca și cum n-ar fi 
fost profesioniști, și-au «vîndut» secretele 
de fabricație cînd au vorbit — ca teme ale 
cursurilor — despre, de exemplu, lovi
turile cînd mingea este «moartă». Adică 
despre corner, aut, lovituri libere. Nu
mărul impresionant de ipoteze, de exer
ciții și execuții a marcat competența an
trenorilor englezi: fie ca lectori, fie ca e- 
xecutanți. Acest capitol a fost susținut și 
de o serie de filme care ne duceau la me
ciuri, la execuțiile și mișcările făcute în 
campionate mondiale, competiții interna
ționale etc. Dealtfel, noi am spus-o și o re
petăm și acum că filmul și cartea în fotbalul 
englez sînt nelipsite din munca de zi cu zi.

Ne oprim aici, nu mai înainte de a nu 
marca aportul lui K.H. Heddergott — un 
apreciat antrenor din R.F. Germania — 
care a vorbit (și demonstrat) despre «școa
la» germană. A fost interesant de urmărit 
confruntarea de opinii, fiindcă și unii și 
alții au ajuns la un fotbal excelent, dar lu
crînd cu idei diferite. în schimb, calitatea 
muncii se suprapune neștiind cînd privești 
care este englez și care este german! Am 
reținut și momente distractive, cînd s-a 
jucat finala între echipe formate din cîte 
6 jucători aleși din grupele de studiu in
dividual și de la reuniunea din seara pre
cedentă finalului de curs. Ceremonialul 
finalei de fotbal (arbitrat de J. Charlton) 
a fost o copie a finalei de pe Wembley a 
Cupei Angliei. Aceleași cîntece, același ritual. 
Iar reuniunea ne-a dus cu gîndul la anii 
copilăriei cînd jucam fotbal cîntînd. Acești 
oameni știu să rîdă, știu să se facă plăcuți, 
să spună snoave, să fie prestidigitatori, dar 
cîte n-au făcut.

și nu o victorie favorizată de circumstanțe. 
Cred că înfrîngerea suferită este în primul 
rînd rezultatul unui șoc ce a deranjat acel 
fin angrenaj (formă sportivă) care la llie 
funcționa perfect de aproape trei luni.

Eu continui să cred că fără cazul «Pilici», 
llie ar fi fost astăzi un strălucit și merituos 
cîștigător al concursului de la Wimble
don. Eu continui să sper că llie va fi într-o 
zi victorios la Wimbledon pentru că și în 
tenis există o justiție a valorilor. Marele 
adevăr al lui Năstase se află în clasa jocului 
său.

Ștefan GEORGESCU

P.S. l-am văzut pe ceilalți componenți ai 
lotului evoluînd în Cupa Institutului de 
construcții. L-am văzut pe Ovici jucînd 
serios, așa cum îi stă bine unui component 
al echipei, pe Sântei mîndru de rechemarea 
sa în lot și pe Hărădău spășit după actul de 
indisciplină comis. Se pare că măsurile luate 
în cadrul lotului au avut darul să creeze acea 
atmosferă de seriozitate necesară desfă
șurării unei activități rodnice.

S.G.

spectatorilor ar trebui să îndemne la reflecții. 
Nu generalizez cauzele unui spectacol slab 
(presa sportivă încearcă uneori să mușamalizeze 
lucruri ce de fapt se petrec în fața a mii de spec
tatori!),dar nu trebuie să uităm că mulți spor
tivi și spectatori sînt tineri ce învață în școli și 
universități.

In apest context aș propune ca sportivii, 
indiferent de rezultatele de pe gazon, să adre
seze salutul lor (luînd-o drept o obligație!) 
chiar și gălăgioaselor tribune înarmate cu tă
lăngi și sirene. Pentru aceasta nu ne trebuie 
observatori federali, profesori sau alte catego
rii de salariați extrabugetari.

Răspunsul la salutul sportivilor să rămînă 
pe seama politeții spectatorilor...

Ion BORCEA —Plopeni, jud. Prahova

între infarct și plictiseală
Ca orice iubitor al sportului cu mănuși, 

am așteptat și eu cu interes și nerăbdare 
televizarea meciului de la Londra dintre 
fostul deținător al titlului mondial, ameri
canul Joe Frazier, și campionul «greilor» 
europeni, englezul Joe Bugner. Auzisem 
despre Bugner că e Un adevărat uriaș ale 
cărui cunoștințe tehnice în arta pugila
tului îi vor da mult de lucru lui Frazier. 
Cînd am aflat că la cota pariurilor fostul 
campion al lumii este favorit doar cu 3 la 
1, m-am gîndit că «știu ei book-makerii 
ce știu» și m-am așteptat să văd un meci 
cît de cît echilibrat. îmi amintisem și de 
aprecierea regretatului Rocky Marciano, 
care, cu patru ani în urmă, spunea despre 
Bugner: «Este viitorul campion al lumii. 
El boxează bine de la distanță, este teh
nic și, în plus, are alonjă». Dacă Rocky 
ar fi trăit și ar fi asistat la partida Bugner- 
Frazier, cred că după meci i-ar fi tras o 
pereche de palme favoritului său...

Pusă pe picioare cu o reclamă foarte 
bine făcută, întîlnirea dintre cei doi «grei» 
a atras în tribunele arenei «Earl’s Court» 
din Londra cîteva mii de spectatori. Cînd 
pe micul ecran a apărut imaginea ringului 
și am văzut regia aceea cu prezentările, cu 
cele două tabere cu cîte patru, cinci se
cunzi, cînd l-am văzut pe gentlemanul 
acela în vîrstă arătînd spectatorilor, potri
vit tradiției englezești, placa pe care era 
indicat numărul reprizei, am simțit că mă 
cuprind emoțiile. Și cum orice spectator 
are un favorit, vă mărturisesc sincer că eu 
doream să cîștige Bugner. Nu mi-a plăcut 
niciodată Joe Frazier, buldozerul acesta 
cu rezistență de car blindat, al cărui stil 
de luptă este monoton, lipsit de fantezie 
și nespectaculos. De fiecare dată cînd l-am 
văzut am avut impresia că își continuă pe 
ring truda din fața sacului de antrenament. 
Nici de data aceasta Frazier nu a făcut altceva. 
L-a atacat pe Bugner ca pe un sac, din pri

accente

turcă, lapte gros și fotbal
De mulți ani, de multe primăveri și veri 

fotbalul nostru n-a mai clocotit atîtea patimi. 
S-au dezbinat — pentru termene mai scurte 
sau mai lungi — prieten cu prieten, frate 
cu frate, soț cu soție, oraș cu oraș, orașe cu 
federația aflată la cîrmă.

Cauze subiective, dar mai ales cauze reale 
ne-au surprins, ne-au revoltat, ne-au îndîr- 
jit. De această reacție în lanț au scăpat trei 
categorii: neutrii, nesimțitorii și filozofii.

Neutrii au fost, cred, cei mai puțini, 
pentru că românul nu poate sta, din vocație, 
deoparte, el se bagă pentru dreptate și 
devine parte în favoarea purtătorului ei.

Nesimțitorii au fost, probabil, tot puțini, 
pentru că «boala fotbalului» face ravagii 
infinit mai mari decît gripa Hong-Kong și 
atinge — pe un registru foarte larg — cate
gorii absolut nebănuite de subiecți: de la 
visătoarea mam’mare (ce-și întrerupe o 
clipă croșetatul pentru a se răsti, în fața 
micului ecran, la asasinul care-l maltra
tează pe Dobrin) la savantul atomist ce-și 
petrece 20 de ore în laborator, de la călugă
rul tranzistorizat la generalul gîndind zi și 
noapte pacte și tratate.

Cu alte cuvinte, în marea scenă a fotbalului 
— din stadion, dar mai ales din afara lui — 
intră APROAPE toată lumea. Spun «aproa
pe» pentru că am totuși bănuiala că există 
un miniprocent de fericiți care privesc cu 
un zîmbet condescendent «războiul» născut 
de viața singurei bombe adorate din lume: 
balonul rotund. Acest miniprocent îl con

Cupon de participare laConcursul nostru de
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mul și pînă în ultimul minut, timp de 12 
reprize, cu o regularitate și exactitate de 
metronom. Mereu aceleași mișcări, mereu 
aceleași serii de lovituri, mereu cu capul în 
gîtul adversarului. A primit, ca de obicei, 
cu seninătate aproape toți pumnii cu care 
Bugner a ripostat, din păcate foarte rar. 
Nimic spectaculos, nimic de rafinament, 
nimic ce ar putea rămîne în amintire și 
ne-ar determina să spunem: «Chestia asta 
nu o poate face decît un mare campion»...

La rîndul său, englezul Joe Bugner a 
fost.și el o decepție. A boxat tot timpul 
fără curaj, mai bine spus nici nu a boxat. 
S-a ascuns între mănuși, uitînd că este cam
pionul Europei, uitînd că are avantajul 
alonjei și că ar putea, datorită cunoștințelor 
sale tehnice și gabaritului său, să facă un 
meci mare în fața fostului campion al lu
mii. în aceste condiții lui Frazier nu i-a 
fost greu să cîștige detașat repriză după 
repriză. în nici un moment victoria sa nu 
a stat sub semnul întrebării. Am avut 
impresia că Bugner a fost fericit că a ter-, 
minat meciul în picioare și că a reușit să 
treacă și de runda a zecea cînd, lovit cu 
un croșeu de stînga la maxilar, a fost expe
diat la podea. Cînd te mulțumești cu atît 
de puțin, cînd nu riști nimic pentru a-ți 
apăra șansele, acceptînd resemnat o în- 
frîngere cît mai... ușoară, nu poți fi un 
mare campion. Și cred că Bugner nu va fi 
niciodată...

Lipsită de tensiunea echilibrului de forțe, 
partida Frazier-Bugner a fost plictisitoare. 
O gală bună de amatori ne-ar fi oferit mult 
mai multe satisfacții. îmi amintesc cu cîtă 
înfrigurare am urmărit finalele «europe
nelor» de la Belgrad, care i-au provocat 
un infarct colegului nostru de la radio. 
Mureșan. Acum în afară de pericol, el 
putea usmări fără emoții acest meci anost, 
pe care l-am și uitat.

Petre HE NȚ

stituie filozofii. (Aș spune «filozofii fotba
lului», nu filozofii cu diplomă de specialitate, 
pentru că și dintre aceștia sînt cîte unii în 
stare să uite pînă și de Kant la un ofsaid 
de doi metri nefluierat de un Moarcăș sau 
de un Sotir, de exemplu) Că există asemenea 
filozofi ai fotbalului m-am convins acum 
cîțiva ani, într-o discuție la temă— provo
cată— cu mult regretatul și de toți admiratul 
academician Grigore Moisil. «.Drăguță — 
mi-a spus savantul — eu in copilăria mea am 
jucat doar țurca și lapte gros. La fotbal nu 
m-am prea priceput niciodată. îmi place cum 
sare mingea, dar mi-e perfect indiferent în 
ce plasă se oprește»,

în această privilegiată ramură se numără 
fericiții fotbalului.

Pentru ei jocul rămîne joc.
Pretenția lor este una singură: să fie fru

mos.
Veți conveni desigur că aceștia sînt cei 

mai înțelepți.
Dar oare poți să fii ca ei atunci cînd...
...jucătorii își marchează deliberat auto

goluri!
...cind sînt echipe care dau, de ani de zile, 

meciuri «campioanei» pentru a o face cam
pioană!

...cînd arbitrii închid ochii în fața penalty- 
urilor și a ofsaidurilor flagrante!

...și cînd federația închide ochii cam la 
toate!

Marius PQPESCU



muzicii
scrisori 

către un meloman

muzică, 
om, cosmos

Devenită obiect de meditație, muzica 
ooate într-adevăr să dea posibilitate spiri
tului din om să se manifeste în toată pleni
tudinea, cu toată energia creatoare care-i 
este proprie. Numai cînd ajunge să exercite 
o asemenea înrîurire își justifică muzica 
prezența în viața.noastră. «Umanismul marii 
muzici» — despre care vorbea atît de fru
mos Călinescu — este corespunzător înțe
les doar de cel ce i-a intuit intențiile trans
formatoare. Marea muzică ni se adresează 
nu pentru a ne produce euforii interioare 
în care să ne scăldăm cu rafinată voluptate, ci 
pentru a ne lua cu ea în zborul spre înălți
mile de la care pot fi deslușite adevăratele 
semnificații ale vieții umane. Nu ea însăși va 
fi aceea care ne va face propriu-zis să deslu
șim în contururi precise viziunea elibera
toare; dar experiența trăirii muzicale se 
poate transforma într-o experiență spiri
tuală deschizătoare de nouă epocă în viața 
noastră. Așa își manifestă muzica — bine
înțeles prin reprezentanții ei majori și 
tipici — umanismul ei, dragostea ei pentru 
om. Ea vrea să ne ajute să ne depășim condi
ția obișnuită, să actualizăm ceea ce e potență 
grandioasă în noi. Trădează muzica în însăși 
rațiunea ei de existență acele producții 
sonore care se mărginesc să oglindească 
omul, în ce are el mai slab (adică «omenesc» 
în falsul înțeles al cuvîntului) în loc de a 
tinde să-l transforme prin dezvăluirea no
bleței sale ascunse, uitate de el.

Evocînd sufletul uman ca armonie, ca 
microcosmos (deci ca lume organizată), 
muzica ne permite să întrezărim, dincolo de 
ea, legitățile cosmice din care de fapt și el și 
ea purced. Spre identificarea și trăirea 
acestui plan cosmic ne duce iminent însu
șirea, ascultarea meditativă a muzicii. Este 
ceea ce bunăoară la un ascultător ca Baude
laire— cînd audia preludiul la «Lohengrin» 
— se producea în felul următor: «Mi-aduc 
aminte că la primele măsuri m-am aflat sub 
stăpînirea uneia din acele impresii fericite 
pe care aproape toți oamenii cu imaginație 
le-au cunoscut, grație visului, în somn. M-am 
simțit eliberat de lanțurile gravității și am 
regăsit prin amintire extraordinara volup
tate a înălțimilor... Mi-am reprezentat apoi 
involuntar starea de desfătare a unui om 
cuprins de o mare reverie într-o singurătate 
absolută, dar o singurătate cu un imens 
orizont și cu o amplă lumină difuză; imensi
tatea fără alt decor decît ea însăși. Senzația 
următoare a fost aceea a unei clarități 
mai vii, a unei intensități de lumină care creș
tea cu mare repeziciune... Atunci mi s-a 
cristalizat ideea unui suflet ce se mișcă în- 
tr-un mediu luminos, a unui extaz alcătuit 
din voluptate și cunoaștere, planînd deasu
pra lumii naturale și foarte departe de ea».

Și ajungem astfel la punctul culminant al 
acțiunii pe care muzica e menită să o desfă
șoare în sufletul celui ce i se deschide și o 
lasă să lucreze. Muzica îl dezmărginește pe 
om și îi dă posibilitatea să se simtă vlăstar ai 
cosmosului, să descopere în microcosmosul 
său lăuntric firele invizibile care-l unesc cu 
macrocosmosul. Marea experiență la care ne 
invită muzica este aceea a aventurii inte
rioare ce trebuie să ducă la descoperirea 
omului cosmic din noi. Muzica vine în întîm- 
pinarea celei mai intense aspirații a contem
poraneității, cea manifestată în fascinanta 
atracție a spațiilor cosmice.

George BĂLAN

casete muzicale
Incepînd cu acest număr al revistei, propunem cititorilor cunoașterea nu numai «.din 

auzite» a valorilor muzicii ușoare și de jazz, ci și prin intermediul unui succint MICRO- 
CURS DE INIȚIERE, direcționat paralel pe trei capitole-foileton distincte. Le-am fi putut 
intitula, pur și simplu, «Dicționar muzical», «File de lexicon» și «breviar»; fiind vorba 
insă de domeniul exclusiv al sunetelor, am preferat denumiri mai... sonore: «Alfa... 
beta... muzica», «Profiluri muzicale» și «Fonograme» (asupra conținutului lor vă puteți 
edifica imediat, citind respectivele rubrici!)

Nu promitem, la absolvirea — de altfel, facultativă—a acestui microcurs, nici 
diplome de onoare, nici premii in obiecte. 0 mențiune totuși: sperăm să vă oferim pe 
această cale posibilitatea de a «asculta și altfel» această muzică, de a vă cunoaște 
mai intim, mai complet preferințele și emoțiile artistice.

Fără îndoială, dreptul de opțiune este și rămine al fiecăruia: ascultați, preferați ce 
vă placeI și mai ales «.cum vă place»1

Florian LUNGU și Dumitru MOROȘANU

fonograme

• în Iugoslavia, la Split, s-a desfășurat 
intre 5 și 8 iulie Festivalul internațional 
de muzică ușoară, cu un repertoriu echi
librat — 18 compoziții autohtone și tot 
atîtea străine. O manifestare la care 
anul acesta (de ce?) România nu este 
prezentă.
• Prea multe noutăți, față de edițiile 

precedente ale Festivalului național de 
creație de la Mamaia nu sînt. Alături de 
soliști și creatori consacrați, semnalăm 
prezența doar a cîtorva nume noi: com
pozitorul Marius Țeicu care debutează 
la acest festival cu trei melodii, cîntăreții 
luliu Merca (de la formația Mondial), 
Eva Kiss (o «stea» încă fără nume) și 
Adrian Romcescu.

Johhny RĂDUCANU

top muzical

Compozitori: 1 și 2. MariusȚeicu. 3. Margareta Pîslaru. 4. Marius Țeicu. 5. Mihai Constantinescu 
6- Teodor Tufiș. 7. Judith Csomo. 8. Laurențiu Profeta. 9. Odeon-10. George Grigoriu.

Săptămîna 
trecută

Săptămîna 
în curs

Titlul Interpretul Săptămîni 
în top

1 1 O portocală Anda Călugăreanu 13

2 2 Zilele Marina Voica 11

4 3 Alergători de cursă lungă Margareta Pîslaru 9

6 4 Din focul primului sărut Aurelian Andreescu 8

8 5 Fetița mea Mihai Constantinescu 3

5 6 Dedicație Romanticii 11

9 7 Cintec pentru Angela Davis Folk Group Thalia 2

10 8 Ciocănitoarea Aura Urziceanu 2

— 9 Ploaia Odeon — "T...... .

7 10 Cine te-a adus în calea mea? Margareta Pîslaru 18

profiluri muzicale

JOHNNY RĂDUCANU (n. 1»31, 
Brăila).

Vocații — în ordine cronologică — 
pianist, contrabasist, șef de formație, 
compozitor și aranjor, iar actualmen
te compozitor și aranjor, contraba
sist, șef de formație, pianist. Studii — 
la conservatoarele din Cluj și Bucu
rești. Membru ai Orchestrei Electre- 
cord și protagonist al cvintetului de 
jazz «București». Turnee în mai multe 
țări printre care: U.R.S.S., Suedia, 
Cehoslovacia, Republica Federală Ger
mania. Participare ia festivaluri na
ționale (Ploiești) și internaționale de 
jazz, la numeroase jam-sessions or
ganizate cu prilejul vizitelor unor mari 
interpreți de peste hotare în România. 
Documente sonore ale activității saie: 

o serie de înregistrări la Electrecord, 
Radio, Televiziune (ca instrumentist, 
șef de orchestră, compozitor), cap de 
afiș ai discului «Seria jazz» nr. 4 — 
«Jazz în trio» (Electrecord). Este au
torul pieselor vocale «Jocul țambale
lor» (Aura Urziceanu, Mihaela Mihai), 
«Pe Olt, soare», «Nu-mi cere să cînt», 
«Iarnă, iarnă» (Aura Urziceanu), «Ve
chiul port», «Drum și zbor», (Mihaeia 
Mihai), (toate pe versuri de Nina 
Cassian); compoziții instrumentale de 
jazz: «Glumă», «Doină», «Horă ia Vi- 
ziru», «Țăndărică», «Blues unison» «O 
nouă zi», «Bătuta», «Respect lui Iosif 
Prunner» (înregistrate cu formația pro
prie a autorului), «Studioul T-8» (cu 
orchestra de muzică ușoară a Radio- 
televiziunii, dirijor Sile Dinicu). Pre
ferințe și «părinți spirituali» în mate
rie de jazz: Oscar Pettiford, Ray Brown, 
Charlie Mingus, Scott La Faro (con- 
trabas)? Fats Waller și Art Tatum 
(pian).

Johnny Răducanu se înscrie ca unui 
dintre cei mai fervenți promotori ai 
jazz-ului românesc. Ca autor de teme, 
transcripții și orchestrații vădește deo
potrivă meșteșug — eficiența scriiturii 
— gust artistic ales, sensibilitate, rafi
nament. Două deziderate majore se 
circumscriu întregului context ai com
pozițiilor sale — raportarea ia subtile
le vibrații ale meios-uiui popular româ
nesc și ocolirea, cu bună știință, a 
«locului comun» în exprimare, prin 
utilizarea unor variate și uneori ine
dite elemente de lexic sonor.

„alfa... beta... muzica"
«A» — 1. Notațid literală (alfabe

tică) a sunetului la; prin extensie — 
notația tonalității la major («A» sau 
«A-dur») și respectiv la minor («a» 
sau «a-moll»); 2. Notație convențio
nală a primei părți (primei secțiuni) 
dintr-o temă sau lucrare muzicală. 
Astfel, structura unei piese de muzică 
ușoară sau a unei teme de jazz poate fi 
Â-B-A (refren — cuplet — refren^ 
A-A-B (blues), A-A-B-A (anatole) etc.

«ABREVIERI»— în notația muzicală 
(mai ales în muzica ușoară și jazz) 
se utilizează o serie de semne, litere 
și cifre convenționale pentru facilita
tea citirii partiturii de către instru
mentiști. Se abreviază (cifrează) to
nalitatea, acompaniamentul armonic, 
se indică prin anume cuvinte și semne 
tempo-ul, nuanțele, reluarea (repe
tarea) unor fragmente din partitură, 
schimbarea unor instrumente, păstra
rea unei structuri ritmice și altele.

«ACUSTICĂ» — 1. Parte a fizicii 
care studiază natura, proprietățile su
netului și legile propagării lui 2. Cali
tatea de audibilitate a unei încăperi.
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RĂZBOIUL SnnnTRTII
dosar

influențele favorabile 
ale maternității
asupra organismului femeii

Un vechi deziderat al omenirii — păstrarea sănătății 
femeii în timpul sarcinii, nașterii și lăuziei — este un bun 
cîștigat în contemporaneitate. Dacă pînă în urmă cu 50 
de ani mortalitatea maternă reprezenta o mare problemă 
privind sănătatea publică, la Tours, în 1969, s-a ajuns la 
concluzia că, datorită bunelor rezultate obținute în stă- 
pînirea riscului obstetrical, mortalitatea maternă nu mai 
poate fi considerată ca un indicator calitativ al asistenței 
ginecologico-obstetricale.

Nu este cazul să relev preocupările serioase ale marilor 
plasticieni pentru problemele de obstetrică, deși ne-au 
rămas opere de artă foarte interesante; de asemeni, nu 
este cazul să insist asupra marei influențe psihice pe care 
sarcina o exercită asupra femeii, deoarece aceste su
biecte aparțin plasticianului, psihofiziologului.

Pentru medicul ginecolog-obstetrician, centrat pe as
pecte medico-biologice ale reproducerii umane, este evi
dent că între cele două organisme — făt și mamă — există 
o armonioasă simbioză. Dacă, acceptînd definiția dată de 
experți, absența unei boli sau a unei infirmități nu este 
sinonim cu sănătatea, care subînțelege o stare de bine 
(fizică), mentală și socială, trebuie să acceptăm că trece
rea prin starea fiziologică gravido-puerperală reprezintă 
o reală sanogeneză pentru femeie.

Construirea structurilor organismului fetal implică un 
metabolism foarte activ, ca și pregătirea actului nașterii 
și a lactației.

Simpla menționare a reacțiilor plastice, de adaptare ale 
organismului femeii, evidențiază avantajele reale ce re
zultă pentru biologia femeii.

Hormonii noii glande endocrine — placenta — au un 
mare rol. Subliniez numai că unii precursori ai estroge- 
nilor (estriol) materni sînt produși de făt, definindu-se 
unitatea feto-placentară; hormonul lactogenic placentar, 
dozabil prin metode radio-imunologice, are proprietăți 
imunologice și biologice analoage cu cele ale hormonului 
de creștere hipofizar uman.

Are loc o intensificare a circulației sîngelui la nivelul 
uterului, debitul sanguin uterin ajungînd la termen la 
500-800 centimetri cubi.

Crește debitul cardiac, travaliul cordului, modificîn- 
du-se condițiile circulatorii; dacă masa sanguină crește, 
se diminuează rezistența periferică, se modifică viscozi- 
tatea sanguină.

Atît proprietățile fizice, cît și masa sanguină, echili
brul fluido-coagulant, elementele figurate, plasma, proti
dele, glucidele, lipidele cît și enzimele cunosc modificări.

O creștere progresivă cunoaște frecvența respirației, 
consumul de oxigen, ventilația pulmonară, capacitatea 
vitală, diminuînd aerul rezidual, saturația în oxigen a sîn
gelui arterial.

Metabolismul bazai înregistrează un plus de 20%.
Imediat după naștere, menținîndu-se în parametrii fi

ziologici, sistemele funcționale, care au depășit terenul 
matern, revin la echilibrul existent înainte de sarcină.

Toate aceste modificări cresc capacitățile adaptative 
ale organismului femeii. Este dealtfel cunoscut că și azi 
unele tulburări funcționale ale aparatului genital femi nin 
sînt corectate doar de o sarcină.

Acest exercițiu fiziologic, determinat de solicitările 
stării gravido-puerperale, este deosebit de favorabil unui 
organism sănătos. în schimb, în cazul unui teren patologic, 
chiar dacă afecțiunea este ignorată, găsindu-se în stadiul 
preclinic, acestea devin suprasolicitări, revelînd boala.

De aceea este absolut necesar ca în primele săptămîni 
de la oprirea menstruație! femeia să recurgă la consultația 
prenatală, consultație cu un larg profil profilactic, menită 
să reducă riscul prenatal.

Doctor in medicină G.C. TEODORU 
medic primar șef ai Sectorului de ginecologie- 

obstetrică din Institutul pentru ocrotirea 
mamei și copilului

ce este nou?

TEMATICA DE INVESTIGAȚIE LA INSTITU
TUL DE PATOLOGIE Șl GENETICĂ MEDICALĂ 
«DR. VICTOR BABEȘ» are un spectru foarte , larg, 
care atinge și studiul acțiunii somniferelor (luminalul 
și diazepamul) asupra cromozomilor. Cercetările se realizea
ză pe culturi de sînge periferic luate de la pacienți tratați sau 
prin administrarea în cultură a medicamentelor. Totodată 
se întreprind cercetări pe animale gravide, examinîndu-se 
mortalitatea embrionilor. Pînă în prezent rezultă că abuzul 

de medicamente de acest tel, in special ia gravide, poate 
duce la nașterea de copii anormali, lată de ce este necesar 
ca medicamentația să fie prescrisă de medic, iar tratamentul 
să se facă, de obicei, sub controlul acestuia.
CALCULATORUL SALVEAZĂ VIEȚI OMENEȘTI, 
în decurs de 15 luni, viața a 45 de intoxicați internați 
în spitalul Bethseda din S.U.A. a fost salvată datorită 
unui calculator electronic care a putut, în mai puțin de o oră, 
să stabilească natura și cantitatea toxicelor ingerate.

Și o altă știre de pe frontul medical al calculatoarelor: 
la Facultatea de medicină din Illinois a tost construit un 
ordinator care analizează 170 date referitoare la un caz 
clinic. Studentul poate «dialoga» cu ordinatorul și se 
poate ajunge astfel, prin alegerea întrebărilor și core
larea răspunsurilor, la un diagnostic și la indicarea unui 
tratament.
EXPLORĂM CU RADIOIZOTOPL La recentul 
simpozion «Utilizarea radioizotopilorîn gastroenterologie» 
de la Cluj, la care au participat specialiști din 16 țări și au fost 
prezentate 127 de lucrări, s-a evidențiat din nou marea im
portanță a metodelor radioizotopice in practica de diag
nostic în diverse domenii ca: hepatopatiile cronice difuze 
în explorările pancreatice, în domeniul diagnosticului 
hipertensiunii portale etc.

CINE E PACIENTUL? La un spital de copii din 
Londra s-a recurs la o metodă originală pentru a infringe 
la micii pacienți teama de medic sub îndrumarea psiho
logului spitalului, copiilor li s-au distribuit, în chip de 
jucării, diferite instrumente medicale. Rezultatele au 
fost uimitoare: pacienți! nu au mai manifestat teamă față 
de doctori. Au devenit peste noapte... confrați.
O NOUĂ STAȚIUNE PE HARTA BALNEARĂ 
A ȚĂRII: COZlK în urma descoperirii de către un grup 
de cercetători de la Institutul de balneologie și fizioterapie 
din București a unor importante debite de apă termală 
de 56" și a unor izvoare de ape de băut (pentru cură in
ternă) în zona Căciu lata-Cozia, a apărut o nouă stațiune

urgențe rezolvate de miercuri pînă miercuri
Cu și fără birocrație. Mi-am 

strivit mîna la «Zarea», spune Con- 
drea Vasile, 40 de ani, comuna Havîr- 
na, județul Botoșani. Descărcăm pa- 
leți pentru șampanie. M-am dus așa, 
cu mîna strivită la un spital aproape. 
N-aparțineți de noi, mi-au zis cei 
de acolo, răbdați pînă luni și mergeți 
la o policlinică din cartier. Azi m-am 
dus la întreprindere. M-a pansat 
sora de la punctul sanitar de acolo. 
Uitați ce hîrtie mi-a dat. Nu-i pen
tru noi, dar n-are importanță, răs
punde doctorul Țuca Nicon de la 
Spitalul de urgență. Mergeți să-i 
faceți o radiografie, se adresează 
asistentei,să vedem despre ce-i vorba, 
să-l ajutăm.

Bravadă. Ghenovici Emil, 62 de 
ani, pensionar, conducea autoturis
mul cu geamul deschis și cu brațul 
lăsat în afară. O altă mașină i-a 
venit în cot și i-a rupt mîna. Este dus 
de urgență la spitalul din Slobozia, 
cel mai apropiat de locul accidentu
lui. De acolo este transferat la spi
talul de urgență al municipiului 
București, secția ortopedie. De-ale 
volanului!...

Vocație de cuțitar. Orele 14.40, 
duminică Ștefan Zamfira, 47 de ani, 
salariată la I.O.R., este adusă cu 
Salvarea în stare gravă: plagă în
junghiată toracică. Tăietura adîncă 
de cuțit era opera soțului ei, care 

venise acasă beat, s® certase cu 
dînsa și o bătuse. Văzînd că încearcă 
să se apere, contrariat de replică, 
scoate cuțitul. A venit și soțul cu ea?, 
întreb. Nu, miliția l-a arestat, îmi 
răspunde asistenta de serviciu.

O viață tînără salvată. Bătea 
bolți (cuie) în perete, pe un șantier. 
Probabil că pistolul special de fixat 
cuie era defect. La un moment dat 
cuiul a ricoșat. O parte din acest cui 
a străbătut peretele toracic și a 
intrat în diafragmă. Eroul acestui caz 
neobișnuit este Bobu Vasile, 19 ani, 
comuna Hangu, județul Neamț. Era 
duminică, ora 1 noaptea. De serviciu 
— doctor docent Cezar Petrescu și 
ajutorul lui, Popovici Gheorghe. în
cepe un examen clinic și radiologie 
de aproape trei sferturi de oră cu 
pensa sub ecran. Acest cui se poate 
mișca din moment în moment din- 
tr-un loc în altul. în sfîrșit, s-au orien
tat că poziția cuiului ar fi spre abdo
men sau în diafragmă Pe masa de 
operație s-a văzut că diafragma era 
aproape complet perforată încă o 
secundă și ar fi pătruns în abdomen. 
Totul ar fi fost pierdut. Și-acum?, 
întreb. Acum se simte bine, e la 
etajul II, răspunde interlocutorul nos
tru dr. Popovici Gheorghe.

Căzut de la S3 metri înălțime, 
unde lucra la confecționarea 
unui ciclon al Combinatului de

balneoclimaterică — Cozia — care are o capacitate de 
cazare de peste 10 000 de paturi.
ÎN CONCURENȚĂ CU APA MINERALĂ «BOR- 
SEC». în prezent, se apropie de sfîrșit explorările de la 
Bilbor (județul Harghita) unde cercetătorii de la Insti
tutul de balneologie și fizioterapie din București au pus 
în evidență peste 800 de vagoane de apă minerală foarte 
apropiată de apa de Borsec, care va permite o îmbuteliere 
de ape minerale de 10-12 ori mai mare decît actualul 
borviz de Borsec.
SESIUNEA FEDERAȚIEI INTERNATIONALE DE 
TERMALISM Șl CLIMATISM LA EFORIE Cerce
tările Institutului de balneologie au dus la dobîndirea 
unui înalt prestigiu pe plan internațional, fapt care s-a 
concretizat prin ținerea unei ședințe a federației inter
naționale de termalism și climatism la Eforie. Țara noastră 
a fost aleasă să conducă pe plan internațional comisia 
federală a F.I.T.E.C. al cărei președinte este tovară
șul prof. dr. Traian Dinculescu, directorul institutului 
IN CERCETARE: 5 000 DE BĂRBAȚI ÎNTRE 
40—60 DE ANI. Acțiunea de prevenire a bolilor este 
astăzi recunoscută ca fiind de o importanță precumpăni
toare față de aceea de tratare a unei stări patologice cro
nice ireversibile Secția I a Institutului de medicină internă 
«Ecologia și patogenia bolilor cronice și degenerative» a 
organizat o acțiune prin care încearcă punerea la punct 
a metodologiei unei analize complexe de morbiditate în 
boli cardiovasculare, pneumopatie cronică obstructivă 
și hepatită cronică. în acest sens au fost luați în explorare 
5 000 de bărbați între 40 și 60 ani, și studiați din punct 
de vedere clinic și biologic, prin examene electrocardio- 
grafice, probe de coagulare sanguină, analize biochimice, 
Printre acestea din urmă s-a acordat o deosebitii atenție 
studiului grăsimilor (lipidelor) și în special distribuției 
așa-numitelor beta și pre-beta lipoproteine serice, pe 
baza separării lor și caracterizării cu ajutorul unor colo- 
ranți potriviți grăsimilor.
CÎNTECE DE LEAGĂN ÎN LOC DE SOMNIFERE. 
Pe lîngâ terapia medicală obișnuită, metodele empirice 
de tratament preocupă în ultimul timp în măsură crescîndă 
atît pe medici cît și pe pacienți, în R.F. Germania. Aceasta 
este valabil și pentru așa-zisa terapie muzicală, utilizată 
din ce în ce mai frecvent la tratamentul bolnavilor.

Terapia muzicală poate fi împărțită în două domenii: 
terapia muzicală activă — adică executată de pacient — 
și pasivă — ascultatul muzicii.

Astfel, se poate vorbi despre o muzică soporifică. Ea 
face inutile orice fel de tablete. Din teste speciale a reieșit 
că un cîntec chinezesc de leagăn are un efect tot atît de 
soporific și de calmant ca și unul german sau polonez. Gama 
tonurilor la aceste cîntece este redusă, intervale mari nu 
apar decît arareori, ceea ce creează impresia unei conti
nuități line. Executarea unui cîntec de leagăn duce la 
adaptarea ritmului respirației la desfășurarea melodiei: 
respirația devine plată și regulată, ca la un om adormit, 
și frecvența bătăilor inimii scade. Așadar, cîntece de leagăn 
pentru un somn bun!

lianți și azbociment Bîrsești-Tg. Jiu, 
tinarul Lucian Truță a întilnit in 
cădere mai multe schele salvatoare. 
Transportat de urgență la Spitalul 
nr. 1 din Craiova, este internat cu 
diagnosticul traumatism cranio-cere- 
bral, cu fractura oaselor nazale, frac
tură de maxilar superior și a femuru
lui drept, cu stare gravă de șoc. 
Colectivul sanitar coordonat de me
dicul primar Arthur Tică i-a aplicat 
un tratament complex și eficace, 
reușind ca după 26 ore, timp în care 
medici, asistenți, întregul personal a 
muncit cu dăruire umană și deplină 
conștiință profesională să fie scos 
din comă. Luni 2 iulie, bolnavul a 
părăsit colectivul care i-a redat viața, 
fiind transferat în secția chirurgie 
maxilo-facială a acelei ași unități, unde 
medicii specialiști îi vor aplica un 
tratament complex reparatoriu. 
După cum a precizat Iustin Mihăescu, 
directorul spitalului craiovean, șeful 
secției chirurgie maxilo-facială tînă- 
rul Lucian Truță căruia, între altele, 
i s-au administrat aproape 3 kg sînge, 
numeroase antibiotice, vitamine, sub
stanțe macromoleculare, hemosta
tice etc., este acum în afara oricărui 
pericol, urmînd ca în cel mult două 
luni să părăsească vindecat spitalul, 
cazul fiind unul dintre cele mai rare 
rezolvate pînă acum la unitatea din 
Craiova. Prin telefon de la Marin 
COANDÂ



Doriți să v& mobilați confortabil apartamentul?
Alegeți-vă mobilă care corespunde necesităților și preferințelor dv.!
Magazinele de specialitate din întreaga țară expun și pun în vînzare variate sortimente: camere 

de dormit, biblioteci, garnituri de hol, cît și piese separate.
Garniturile de mobilă, ca și piesele separate atrag atît prin linia lor modernă, est și prin fun^io- 

nalitatea for sporită; ele sînt construite pe principiul modulării, ceea ce permit» utilizarea rațională 
pe verticală a spațiului din încăperi.

Materialele noi folosite la fabricația lor — plăci înnobilate, lacuri și rășini sintetice, materiale 
plastice — conferă acestor mobile un plus de frumusețe și de rezistență.

CAMERE DE DORMIT
«SEMENIC» — divan de colț pentru două persoane, cu ladă de așternut, dulap cu două uși, dulap cu 
vitrină și sertare, toaletă cu oglindă, masă extensibilă și patru scaune tapițate. Suprafețele frontale 
pot fi și cu fileuri de paltin. 8 435 leț/garnitura completă.
«DROBETA» — divan de colț pentru două persoane, cu ladă pentru așternut, dulap cu două uși, 
dulap cu trei uși și vitrină, toaletă cu oglindă și taburet tapițat, masă extensibilă. Suprafețele frontale 
sînt ornamentate cu elemente decorative, divanul de colț poate fi așezat și ca pat de mijloc. 9 547 
Ui/garnitura completă.
«RODICA» — garnitură complexă. Compusă din nouă piese care permit formarea mai multor 
variante de mobilare: dormitor (cu pat de mijloc și noptiere) sau cameră studio (cu divan de colț 
și iadă pentru așternut), completate, la alegere, cu unul sau două dulapuri cu cite două sau trei uși» 
iar în funcție de spațiu și preferințe, cu toaletă - coafeuză, taburet (banchetă),masă cu placă rabata
bilă. Se execută în două variante (cu sau fără fileuri de paltin). Dulapurile sînt formate din cite două 
corpuri suprapuse. Prețui unei garnituri, convenționalei 019—8 376 lei.
ARMONIA» — divan de colț (sau pat) pentru două persoane, cu ladă pentru așternut, dulap pentru 

haine (cu două sau trei nopt^ră, toaletă cu oglindă reglabilă, taburet tapițat. 5 102 6 479 iei 
garnitura (in funcție de categoria stv4ei>.

«MILCOV»— nouă corouri modulate (prin suprapunere cite tre|),un corp este prevăzut cu masă 
rabatabilă, un corp cu bar, celelalte corpuri ,sînt închise cu geamuri sau uși glisante. Prețul unui set 
complet: 4 095 lei.
«DOINA» — două uși (jos) și trei rafturi (sus). Preț: 919 lei.
«DACIA II» — compusă din patru corpuri distincte ce se pot combina în funcție de necesitățile de 
utilizare, puțind fi vindute și separat. Setul complet: 6 533 lei. «
«BISTRIȚA» — 2 068 lei.
«CREANGA» — furniruită cu nuc, compartimentul de jos cu uși și sertare, compartimentul de sus 
cu geamuri glisante și polițe. Totul la prețul de 2 376 lei.

GARNITURI DE HOL
«PĂLTINIȘ» canapea extensibilă cu ladă pentru așternut, două fotolii și măsuță joasă. Prețul 
variază între 3 810 și 4 509 lei garnitura în funcție de stofa utilizată.
«VICTORIA» — canapea extensibilă și două fotolii, picioarele din metal, tapițeria îmbrăcată cu 
stofă și pvc. Preț total: 3 657 iei.

FOTOLII
«TUDOR» — prevăzut cu rotile, extinzîndu-se poate fi utilizat și pentru dormit. Bucata: 1 590 lei.

BIROURI
«BEATR8S» — eu-două corpuri, furnir nuc sau exotic. Cu nuc 890 lei bucata. Cu furnir exotic, 750 tei 
bucata.
«CONCEPT» — cu corpuri cu sertare (dreapta-stînga) cu furnir de nuc, 868 lei bucata.

AVANTAJE
Toate acest» produse se vind și în rate lunare. La vînzare se asigură transportul mobilei la domi

ciliu, precum și montarea ei în apartament, ne bază de tarife convenabile.

BIBLIOTECI
ĂSl ORlAv — formală din patru tronsoane (opt corpuri) modulate, 4 017 lei.



ULTimn ORR STIIRTIFICR
«...Trebuie să combatem în modul cel mai hotărît tendința unor cadre din economie de a apela 

în mod nejustificat la importul de licențe, subapreciind capacitatea de creație a inginerilor și 
tehnicienilor noștri. Este necesar să se acorde mai multă încredere inginerilor, oamenilor de 
știință din țara noastră, gîndirii tehnice românești în soluționarea problemelor impuse de 
dezvoltarea producției industriale și agricole».

NICOLAE CEAUȘESCU

stiinta si viata
9 9 9 9

spectator?
nu! participant!

în cele ce urmează am dori să relatăm despre o 
experiență pur umană, legată — poate în mod neaștep
tat — de o disciplină aparent aridă: marketingul. Spe
cialistul în marketing nu construiește, nu produce 
nimic, dar fără asistența lui sjnt cazuri cînd 
produse românești de înaltă tehnicitate, competitive 
pe piața mondială sub raportul calității, nu cîștigă o 
licitație sau pierd segmente ale unei piețe străine 
importante din cauză că producătorul — care a rezolvat 
strălucit probleme tehnice complexe — a neglijat 
cîteva «fleacuri» care țin de service, estetică, logistică, 
funcționalitate, promovarea comercială. Să dăm un 
singur exemplu — anume ales nu din cele mai impor
tante— privind doar acest ultim aspect, tocmai pen
tru a sublinia importanța amănuntelor.

Acum vreo doi ani, la o licitație pentru produse 
electrotehnice la Alexandria, Egipt, concurează și un 
motor electric românesc. Ieftin și de nădejde. Cumpă
rătorul potențial pune o întrebare de o dezarmantă 
simplicitate: «Merge și în serie sau numai în paralel?» 
Reprezentantul nostru de acolo n-a putut da un răs
puns pe loc; s-a oferit, în schimb, să dea un telex la 
București. Dar cumpărătorul străin, grăbit, a preferat 
să cumpere un alt motor, mai scump, dar mai bine «pro
movat» pe piața respectivă.

Un economist cunoscător al uzinei și al produselor 
sale ar fi făcut inutil telexul și ar fi asigurat vînzarea.

Firește nu aceasta este esența marketingului, dar 
exemplul subliniază faptul că în comerț nu ai voie să 
uiți sau să neglijezi nimic, începînd de la proiectarea 
produsului și terminînd cu modul de prezentare, cu 
reclama. Altfel, ești penalizat, «lovitura» de pedeapsă 
transformîndu-se adesea într-un unu-zero care poate 
însemna pierderi de milioane.

M-am întreținut îndelung cu ciberneticieni despre 
pasionante probleme de marketing legate de promova
rea pe piețele străine a unui produs atît de complex al 
industriei noastre ca autoturismul de teren ARO, 
despre reușite și nereușite în acest domeniu, despre 
Uzina de mașini electrice București...

Să ne oprim puțin asupra acestei uzine, întrucît aci 
intervine — dincolo de aspectele economice — și 
experiența pur umană despre care vorbeam la început.

— Un compartiment de marketing care să utilizeze 
în mod obligatoriu un calculator electronic și să fie 
perfect fundamentat din punct de vedere științific 
nu funcționează încă nicăieri la noi la nivel de uzină,cel 
puțin după știrea noastră — ne spune ciberneticianul 
Dumitru Chiselenco. A trebuit deci pornit de la zero. 
Pentru a-l proiecta,trei luni, practic, am locuit la 
UMEB, am trecut prin toate secțiile, așa că acum îi 
cunosc toate bucuriile și toate necazurile.

Și alți ciberneticieni «s-au mutat» în uzină, au pus 
umărul la modernizarea organizării ei,lăcîndstudii ino
vatoare privind cele mai bune căi de valorificare pe 
piața internă și externă a unei producții de multe sute 
de milioane de lei. Am uitat să precizez că maturii mei 
interlocutori nu erau specialiști cu vechi state de 
serviciu, ci studenți din anul V, azi proaspăt absolvenți: 
Dumitru Chiselenco, Vasile Vicoleanu, Dan Martinov, 
Adriana Dilancea, de la Facultatea de calcul economic 
și cibernetică economică. îndrumați de drd. Gh. Nis- 
torescu de la Catedra de cibernetică economică, labo
ratorul de marketing, ei au întocmit proiectele de 
diplomă — majoritatea realizate pe bază de contract 
— nu din poziția de spectatori.ci prin participare direc
tă, străduindu-se să contribuie — pe măsura puterilor, 
dar cu dăruire— la rezolvarea problemelor economiei 
noastre socialiste. Pe un asemenea proiect, pe o ase
menea diplomă poate fi înscrisă, în afară de nota acor
dată conform regulamentului, și o mențiune care nu 
figurează în nici un regulament: bun pentru viață.

Lionel NITESCU
9

cercetarea
științifică românească 
ușurează

9

viața de fiecare zi 
tehnica în slujba 
gospodinelor

în ultimul deceniu în special, tehnica a devenit un aliat 
prețios al gospodinelor. Pentru a li se ușura munca a fost 
creată o adevărată industrie producătoare de cele mai 
diverse aparate. Gospodinele s-au bucurat și atunci cînd 
au apărut primele aspiratoare românești, și atunci cînd 
spălatul rufelor a fost preluat de mașinile «Alba-Lux». 
Totuși o nemulțumire, se pare, persista în inima lor- 
ar fi dorit niște mașini de spălat complet automatizate, 
lată că acest deziderat feminin a și fost luat în considerație 
de specialiștii de la Institutul de cercetări și proiectări 
electrotehnice din București, care au realizat de curînd 
două mașini de spălat rufe complet automatizate. Cele 
două gemene — Gama SR-115 automatic și Gama SR-125 
superautomatic — sînt destinate spălării rufelor confec
ționate din cele mai diverse materiale. Astfel, SR-115 
are posibilitatea efectuării unui program de spălare au
tomată a 17 categorii diferite de rufe, iar SR-125 a 10 ca
tegorii de rufe.
Gospodinele vor putea face cu totul altceva în timp ce

cod de valori 
pentru omul de știință

Lucrările de scientică, al căror număr este în continuă 
creștere și al căror conținut reține din ce în ce mai mult 
atenția specialiștilor preocupați de problematica orga
nizării raționale și eficiente a științei și a oamenilor de 
știință în general, au demonstrat caracterul complex, de 
sinteză,al scienticii.

Scientică a apărut ca o expresie a cerințelor generate 
de noile dimensiuni, tendințe și particularități ale feno
menului științific și ca efect al marilor posibilități trans
formatoare, de înnoire progresistă a societății, pe care 
le are știința contemporană. După ce știința a adus un 
aport imens la cunoașterea naturii, societății și gindirii 
umane, ea a trecut la investigarea propriului său orga
nism, din multiple unghiuri, în scopul autocunoașterii.

In acest context dorim să subliniem apariția în ultimul 
număr al publicației Academiei R.S. România, «Progre
sele științei», a unui studiu semnat de Ion Goliat, remar
cabil prin puterea sa de sinteză. Autorul subliniază că 
exemplul vieții și activității unor mari creatori în știința 
românească din trecut pune în lumină o serie de trăsături 
ale omului de știință înaintat, pe care scientică le poate 
valorifica, cu luarea atentă în considerare a noilor con
diții sociale de desfășurare a cercetării științifice și cu 
noul climat general al științei contemporane.

0 fotografie cu valoare de simbol: acest aparat de cercetare 
de la Institutul de igienă din București capătă, parcă, semni
ficația unui straniu telescop îndreptat spre necunoscut, spre 
descifrarea tainelor sale.

mașinile vor efectua programul lor de spălat în mod au
tomat se va realiza introducerea apei și a detergenților, 
limitarea cantității de apă, încălzirea apei și aducerea tem
peraturii la valoarea corespunzătoare naturii țesăturii. 
Totodată, programul automat are în vedere spălarea, fier
berea, stoarcerea și apretarea rufelor.

Noile ajutoare prețioase ale gospodinelor realizează 
o spălare de calitate superioară cu o uzură neglijabilă a 
țesăturilor.

oficii poștale automatizate?
Cum ar putea arăta un oficiu poștal fără funcționari, un 

oficiu deservit de automate?
Ideea nu este fantastică, deoarece în momentul de față 

se realizează în foarte multe țări mașini dintre cele mai 
complexe destinate acestui scop. Preocupări similare au 
apărut și la Centrul de cercetări și proiectări in domeniul 
mecanicii de precizie din București, unde a fost realizată 
o mașină automată de facturat recomandate denumită 
«Multisport». Avînd o productivitate de 6 000 scrisori 
pe oră, noua creație a tehnicienilor români este destinată 
oficiilor noastre poștale, fapt care va contribui la descon

gestionarea ghișeelor.
Dar acest prim succes românesc în automatizarea acti

vității de poștă nu va fi singular. Cercetătorii centrului 
au pe agenda de lucru realizarea unei alte mașini mult 
mai complexe: un automat specializat pentru mai multe 
operații. El nu numai că va factura și sorta scrisorile, dar 
va emite și recipisa de rigoare!

Este desigur un început promițător în domeniul auto
matizării oficiilor poștale, care se va extinde tot mai mult 
si în activitățile curente din viața comercială.

Dintre aceste trăsături autorul relevă:
— o excepțională putere de muncă și o riguroasă 

disciplină a activității științifice, promovată cu con
știința unei necesități obiective și imprimată cu consec
vență în cadrul școlilor pe care le-au întemeiat (școlile 
medicale conduse de Victor Babeș, Ion Cantacuzino, 
Gheorghe Marinescu);

— abordarea unor probleme majore, cu forța origi
nalității, fapt care a condus la întemeierea unor disci
pline noi, cu mare ecou în viața științifică internațională 
(endocrinologie — C.I.Parhon; sonicitate — Gogu Con- 
stantinescu; biospeologie — Emil Racoviță; capitole noi 
de mecanica fluidelor și de aerodinamică—Henri 
Coandă etc.);

— un accentuat spirit de răspundere socială, o înțele
gere înaltă a îndatoririlor omului de știință față de socie
tatea timpului său, față de contemporani; indiferent de 
țara în care s-au format, de influențele pe care le-au 
suferit și de curentele de gindire cărora le-au fost fideli, 
cei mai apreciați oameni de știință, fără deosebire de 
specialitate și afinități științifice personale, și-au făcut 
o~nobilă îndatorire din a aborda și a studia probleme de 
interes social major, cum au fost: cunoașterea analitică, 
cantitativă și calitativă a resurselor naturale ale țării și 
inițierea Unor căi de valorificare a acestora; combaterea 
bolilor de mare răspîndire și preocuparea intensă pentru 
promovarea unor reguli de igienă socială înaintate; pro
movarea largă în învățămînt, știință și cultură a valorilor 
umaniste (Petru Poni și C.l. Istrati, Dimitrie Brândzăși 
Grigore Cobălcescu, Spiru Haret și Gheorghe Țițeica);

— interes accentuat pentru instituționalizarea științei 
fie chiar și sub forma unor modeste grupări (societăți și 
asociații științifice), instrumente de seamă ale întăririi 
contactelor dintre exponenții intelectualității științifice 
și ale colaborării dintre profesioniștii diferitelor disci
pline științifice; în această privință se cere cu precădere 
evocat numele lui Dimitrie Guști, atît pentru crearea 
Institutului social român, cît și pentru ideile sale avan
sate în materie de organizare a științei de coordonare 
la scară națională a efortului științific;

— preocupare susținută pentru dezvoltarea legături
lor dintre mișcarea științifică din România și viața știin
țifică de peste hotare, manifestată în cele mai diferite 
modalități (cooperare sistematică pe probleme științi
fice de actualitate, colaborări la societăți și publicații de 
prestigiu din diferite țări, publicarea rezultatelor în 
țară în reviste în limbi de circulație internațională, 
stagii de lucru și de doctorat sub îndrumarea unor per
sonalități de primă reputație etc.).

Considerațiile de mai sus, sprijinite pe date și fapte din 
perioada de ia sfîrșitul secolului ai XlX-lea și începutul 
secolului al XX-lea, își păstrează, după părerea autoru
lui, în bună măsură valabilitatea și în împrejurările 
substanțial modificate ale științei contemporane.

Dacă în trecut, în condiții grele, cînd sprijinul autori
tăților, al statului era slab și sporadic, oamenii de știință 
înaintași au oferit pilde nepieritoare de devotament fată 
de progresul cunoașterii și de progresul social, în prezent 
sînt întrunite toate condițiile necesare pentru ca oamenii 
de știință să-și înfăptuiască misiunea lor cu demnitate 
și cu maximă răspundere socială. Ei vor ști să conver
tească preceptele valabile din istoria științei într-un 
adevărat cod de valori contemporane.

!29l



IERNUT - 
PE SOARE...

Acest microreportaj ar fi trebuit început de fapt în 
felul următor: lernut, comună așezată pe cursul mij
lociu al rîului Mureș^e întinde pe o suprafață de peste 
80 kilometri pătrati, sau 10 941 hectare, din care teren 
agricol 9 697 hectare. Comuna e alcătuită din 9 sate cu 
peste 12 000 locuitori... Acest început de reportaj 
geografic l-a făcut însă primarul în discursul său cu 
prilejul decorării comunei cu Ordinul Muncii clasa I. 
Tot cu acest prilej i-am cerut șă facă o declarație de 
dragoste economică. I s-a părut ciudată cererea noas
tră primarului. Ne-a făcut totuși o declarație de dragoste 
economico-socială, pe care o consemnăm cu cîteva 
rînduri mai jos.

Pînă atunci sîntem obligați să trăim din amintirile 
mele ... Era toamnă și se culegea sfecla-de-zahăr. Se 
pare că e destul de mult de atunci din moment ce nu-mi 
aduc aminte de numele acelui activist de partid care, 
întîlnindu-mă la fabrica de zahăr de la Luduș, mi-a zis: 
«în seara asta mergem la termocentrală:,. Imi vorbea 
de parcă m-ar fi invitat să fac o scurtă raită prin Paris. 
Cînd se culege sfecla nu se poate să nu plouă; ne ploua 
și pe noi mergînd ca doi călători romantici spre acele 
lumini aproape ireale din cîmpie. Se lucra intens la 
termocentrala de ia Luduș-lernut. Era seară, noroi, 
ploaie, lumini și toamnă și nu știam că trăiesc un destin. 
Am văzut apoi lernutul noaptea; case gospodărești cu 
ferestre stinse la semnalul de seară al cocoșilor; ne-am 
oprit în piața de cereale din mijlocul satului să alungăm 
și frigul și toamna din oase cu un pahar zdravăn de 
monopol... Mirosea a bălegar și o lună rotundă, ca după 
ploaie, ne făcea fericiți...

— Stimate tovarășe primar Nicolae Joldeș, unde e 
piața aceea?, îl întreb acum plimbîndu-mă priritr-un 
lernut cu soare.

— Aici e piața...
Și tot aici amintirile mele se încheie. Nu mai recu

noșteam nimic din tot ce-a fost nu demult... Pentru că 
ne aflăm într-un centru civic cu clădiri de locuit noi, cu 
instituții culturale și administrative, cu magazine.

Cînd un primar e în ajunul unei festivități musai să

ai________________  

facă bilanțuri. Bilanțul e un soi de fericire transpusă 
în cifre care sînt însoțite de aplauze.

— lată, ne spune primarul, datorită termocentralei 
s-au construit în comuna noastră 17 blocuri cu peste 
300 de apartamente, cu încălzire centrală, apă și cana 
Uzare. Pe teritoriul comunei funcționează 19 unități 
de prestări de servicii și peste 45 magazine comerciale, 
în 1972 s-au desfăcut mărfuri în valoare de 42 de mi
lioane.

(în paranteză spus, toate detaliile și cifrele pe care 
le reproduc nu sînt altceva decît argumentele pentru 
care lernutul a fost decorat cu Ordinul Muncii clasa I. 
Le notez ca pe niște fapte de muncă, pe care sîntem 
datori să nu le ignorăm nici o clipă.)

«Baby-beef»? lată un cuvînt englezesc pe care nici 
nu știu dacă l-am transcris corect, dar care face parte 
din limbajul iernutenilor. Tradus, ar însemna: creșterea 
intensivă a tineretului bovin în complexe mari, așa cum 
se practică la întreprinderea agricolă de stat (17 mii 
porcine, peste 10 000 tineret bovin). Alte realizări: ...fa
brica de nutrețuri combinate produce anual peste 
45 000 tone de nutrețuri în valoare de peste 60 de mi
lioane lei. Secția de preparate din carne produce peste 
300 tone de mezeluri de diferite sortimente. Indicatorii 
planului la producția de cereale au fost depășiți la 
grîu cu 2 058 tone, la porumb cu 1 024 tone, la sfeclă

lernut, o comună cu flori, case noi și oameni harnici.

de zahăr cu 140 238 tone. Iar ia lapte cu 13 259 hecto
litri.

Primarul face economie agrară cu noi. Nagy Alexan
dru, vicepreședintele, ne vorbește despre dezvoltarea 
învățămîntului (1 700 elevi, dintre care 500 maghiari) 
și despre căsătoriile mixte. Directorul de la S.M.A. 
lernut, Florian Căpățînă, ne declară: «Nu există mașină 
agricolă cît de nouă pe care noi să nu o avem»...

Distincțiile au nevoie de argumente, nu se decer- 
nează pe vorbe...

* ...La lernut, pe Mureș, azi e soare. Primarul e obosit 
de atîtea întrebări. Ne plimbăm prin parcul din centrul 
comunei și mă simt parcă aș fi într-un orășel.

— O să plantez și tei...
— De ce chiar tei?
— Știți, primăvara teii inundă cu parfum comuna... 

Apoi am de gînd să plantez și niște sălcii plîngătoare 
în spatele băncilor din parc.

— Pentru îndrăgostiți?
— ...Și pentru umbră...
Primarii vorbesc rar despre dragoste. La propoziția 

asta banală mă gîndeam bînd o cafea la cofetărie... 
Apoi am plătit 16 lei și am luat cursa de Tîrgu Mureș.

C. BOZ BICI

PLOAIE BUNĂ, 
PLOAIE REA

Gîrbovi, comuna din Bărăgan, recent distinsă cu 
Premiul I și decorată cu Ordinul Muncii clasa I în întrece
rea pe țară a satelor noastre, nu-și țipă meritele. Vreau 
să spun că dacă te mulțumești doar cu o plimbare pe 
ulițele satului, poți chiar să ridici din umeri a mirare: 
frremiul întîi? Pentru ce? Pentru magazinul universal? 

I avem în multe sate. Pentru casele și curțile îngrijite, 
pentru grilajurile de fier și răsadurile de flori? Și astea 
s-au mai văzut. Firește că s-au mai văzut, și nu pentru 
asta sau nu numai pentru asta te alegi cu un premiu 
întîi și cu o înaltă decorație.

•
Pînă acum mai cîțiva ani, țăranii din Gîrbovi ieșeau



în zori în pridvor și priveau cerul, căutînd semne de 
ploaie. Dar ploaia se lăsa așteptată, iar ogoarele tînjeau 
după ea. De cîțiva ani, ploaia nu se mai lasă așteptată. 
A întors-o pe partea cealaltă. Vine prea multă. Crunt 
au mai pătimit și mai pătimesc agricultorii din Gîrbovi 
din pricina capriciilor higrometrice. Plouă de sus, 
prea mult și prea des. Plouă de jos: pînza de apă frea
tică, suprastocată, umflată, răzbate la suprafață și 
băltește.

Dacă e să te întrebi de ce au fost decorați cei din 
Gîrbovi, cu asta trebuie să începi: cu aspra lor bătălie 
împotriva stihiei apelor. Ploaia e bună, fără ea nu se 
poate. Cînd e prea multă, e rea și iar nu se mai poate. 
Țăranii din Gîrbovi s-au luat la bătaie cu ploaia rea. 
O bătălie care pe care. S-au bătut astă-toamnă, ca dracii, 
cu ploaia-mocirlă care le voia rodul și au adus rodul 
întreg în hambare (poate i-ați văzut și la televizor). 
S-au bătut în primăvara asta cu ploaia care nu-i lăsa 
să bage sămînța în pămînt Au dovedit-o și în primăvară: 
au săpat șanțuri și iar șanțuri, se ajută și cu tehnica 
mare: cu draglinele... Orzul l-au strîns, grîul — oleacă 
întîrziat — e gata și el de strîns. Porumbul? O minune. 
Anul trecut au numărat 4 760 kilograme boabe în medie 
la hectar. Anul acesta le-au crescut ambițiile. Așa, ca 
să-i facă ploii în ciudă. Tovarășul Dan Olteanu, inginer- 
șef al C.A.P. «Victoria socialismului» din Gîrbovi, e 
convins că anul acesta valoarea producției globale se 
va ridica la peste 50 de milioane lei, marcînd anihilarea 
totală a efectelor meteorologice negative.

Tudor loniță e directorul căminului cultural din Gîr
bovi și locțiitorul secretarului comitetului comunal de 
partid.

— Tovarășe loniță, de ce credeți că vi se cuvine un 
premiu întîi în întrecere?

— In general, gîndesc eu, fiindcă, deși condițiile au 
fost vitrege, oamenii au îndeplinit tot ce și-au propus.

— Care oameni?
— în primul rînd cei cu activități în unitățile noastre 

economice: C.A.P., S.M.A., I.A.S., cooperația de con
sum... Toate aceste unități și-au depășit planurile de 
producție.

— Și oamenii trăiesc mai bine?
— Socotiți și dumneavoastră: norma de retribuire 

în C.A.P. a fost de 28 de lei anul trecut, iar anul acesta, 
fiindcă s-a extins acordul global, va fi și ea mai mare. 
Aproape trei sferturi din cetățenii comunei au apă în 
casă, la robinet Pentru un sat di* Bărăgan, nu-i puțin 
lucru! Șoseaua asfaltată pe care ați venit de la Manasia 
și pînă aici, vreo 13 kilometri, e munca noastră. Magazi
nul universal, așiiderea. Avem 2 școli generale pe care

DINTRE sutele de 
COMUNE ÎN ÎNTRECE
RE PE TARĂ, 40* AU PR1 
MIT PREIEI SI MENȚI
UNI, CUVENITĂ RĂS
PLATĂ A HĂRNICIEI. 
CU REGRETUL SINCER

le îmbogățim mereu, ba cu o clasă, ba cu un laborator. 
Asistenta sanitară îi mulțumește pe oameni, iar la 
căminul cultural lumea vine fiindcă are de ce veni...

De unde se vede, încă o dată, că pripeala nu e bună. 
Temeiurile pentru care comuna Gîrbovi se află printre 
fruntașii fruntașilor nu sînt la îndemînă,dar sînt limpezi. 
Trebuie numai să le descoperi. Ar fi fost foarte nedrept 
să nu fie descoperite.

E. DASCĂLU

Bărca, 
mîndrie a doljenilor, 
se mîndrește acum 
printre fruntașele 
pe întreaga țară.

0 FLOARE 
PENTRU BĂRCA

Barca, străveche așezare de pe malul Desnățuiului 
din sudul cîmpiei oltene, ne întîmpină. la intrare cu 
tradiționalul «Bine ați venit», înscris pe o ghirlandă de 
metal, înalt arcuită peste lama de asfalt a șoselei. Pe 

,sub această poartă simbolică, deschisă deopotrivă 
tuturor călătorilor, am trecut adesea, simțind în cuvin
tele înscrise pe frontispiciul ei flacăra sinceră a omeniei. 
La pragul acestei porti, lanurile cîmpiei tși frfng brusc 
tălăzuirile, doar foșnetele și miresmele lor trec mai 
departe, peste comună, ca o cernere nesfîrșită dintr-un 
cer vegetal. Dar din același prag al porții în care lanurile 
își sting legănarea, șoseaua devine deodată bulevard, 
încît avem impresia că nu intrăm într-o comună, ci în
tr-un oraș modern, ctitorit de niște edili desăvîrșiți.

Cine sînt acești edili care au durat în plină cîmpie a 
Dunării acest bulevard lung de cinci kilometri, mărginit 
de brazi și arbuști ornamentali, de flori și de fîntîni cu 
coloane zvelte? Desigur, sînt bărcenii, acești oameni 
harnici, meșteri neîntrecuți ai cîmpului, ai cîntecului și 
jocului, dîrji, mîndri și ambițioși, totdeauna neîmpăcati 
cu ei înșiși, lată-i aici, alături, în sala căminului cultural, 
întruniți într-o adunare populară deosebit de importantă 
pentru comuna lor, pentru viața fiecăruia. Au venit să 
se bucure împreună de acordarea diplomei și a Ordi
nului Muncii clasa a ll-a,pentru ocuparea locului doi pe 
țară în întrecerea patriotică, datorită rezultatelor foarte 
bune obținute în dezvoltarea economică, edilitar-gospo- 
dărească și social-culturală a comunei în anul 1972.

Sub conducerea nemijlocită a comitetului comunal 
de partid, antrenați de Consiliul popular comunal, de 
deputați, membrii celor două cooperative de producție, 
muncitorii din S.M.A. și cele două ferme agricole de 
stat, cadrele didactice, specialiștii și salariații din diver
sele instituții comunale au depus, an de an, eforturi 
susținute pentru ridicarea potențialului economic, a 
dotărilor edilitar-gospodărești, pentru îmbogățirea vieții 
cultural-artistice, încît Bărca să se înscrie pe planul 
unei tot mai accentuate urbanizări. Centrul civic de azi 
îi conferă comunei cadrul durabil, în măsură să-i asigure 
o rapidă urbanizare, expresie firească a sporirii valorilor 
economice și social-culturale dobîndite de Bărca în 
anii socialismului.

Dar, așa cum spunea Florea Bădeancă, secretarul 
comitetului comunal de partid, primarul comunei, cu 
prilejul acordării înaltelor distincții, rezultatele obținute 
nu reprezintă decît un început modest. Priceperea și 
hărnicia oamenilor, dragostea lor pentru locul unde 
trăiesc și muncesc, rezervele importante de care dispun 
unitățile economice din comună, perspectivele lumi
noase deschise de politica înțeleaptă a partidului, de 
tovarășul Nicolae Ceaușescu, sînt atributele ferme care 
vor impulsiona procesul de urbanizare, de ridicare a 
nivelului de trai, de înflorire a vieții spirituale a tuturor 
cetățenilor din Bărca.

Sporirea recoltelor la hectar, înființarea de noi secții 
prestatoare de servicii, construirea unor edificii sociale 
în centrul civic, modernizarea străzilor secundare, desă- 
vîrșirea lucrărilor la parcul comunal (o suprafață de 13 
hectare, avînd în mijlocul ei o bază sportivă), extinderea 
spațiilor verzi etc. sînt cîteva dintre obiectivele imediate 

înscrise pe agenda de lucru a comitetului de partid și a 
consiliului popular din Bărca. Sînt obiective care vor 
reînnoi străvechea așezare de pe malul Desnățuiului 
oltenesc, vor îmbogăți cîmpia doljeană cu un centru 
urban aflat sub semnul prosperității.

Ilarie HINOVEANU

MO
1
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lumea văzută de aproape

un viitor pentru trecutul nostru
Frumoasă și nobilă este îndeletnicirea 

acelora care, pornind spre izvoarele istoriei 
și ale unor civilizații de mult apuse, scot 
la lumină mărturii ale trecutului îndepărtat. 
Uneori, un simplu ciob de vas, o monedă 
acoperită de cocleala mileniilor reînvie pen
tru generațiile prezentului o întreagă lume, 
cu farmecul și tainele ei.

încă o dată, pentru asemenea pasionați 
cercetători — i-am numit pe arheologi — 
toată prețuirea și stima.

Nu i-am da însă Cezarului ce i se cuvine, 
dacă n-am recunoaște meritele cel puțin 
egale ale tuturor acelora care, în numele 
nostru, al tuturor iubitorilor de frumos, 
își pun talentul și pasiunea în slujba nobi
lului scop al protecției valorilor monumen
tale ale arhitecturii vechi.

O depeșă transmisă de agențiile interna
ționale de presă anunța la începutul acestei 
săptămîni că peste 300 de specialiști din 
27 de țări europene, printre care și România, 
s-au întrunit la Zurich, lansînd o idee gene
roasă, așa cum sînt toate marile idei, de a 
se proclama anul 1975 drept an al patrimo
niului arhitectural, sub deviza «Un viitor 
pentru trecutul nostru».

Istoria civilizațiilor a lăsat o bogată moște
nire continentului nostru. Pe pămîntul său 
au rodit, din sîngele și osemintele celor 
răpuși în nesfîrșitul șir al luptelor și răz
boaielor pustiitoare, nu numai monumente, 
palate și vestigii nemuritoare prin mesajul 
transmis în timp, ca o vibrantă chemare la 
unirea eforturilor popoarelor la prietenie 
și colaborare, dar și opere ale naturii care, 
cicatrizîndu-și rănile, își revendică dreptul 
la eternitate.

Cataclismele naturale ori provocate de 
mina omului, voit sau din nepăsare, au pri
cinuit daune ireparabile valorilor trecutu
lui. Să ne gîndim numai că Pompeiul a 
renăscut de sub lava Vezuviului, prin efor
turile celor ce au readus la lumină piatră cu 
piatră, clădire cu clădire, dar că astăzi 
armatele de turiști își imortalizează pre
zența, scrijelind zidurile și mozaicurile auten
tice, desăvîrșind ceea ce nu a reușit vulcanul.

Să ne gîndim că viața falnicei Veneții e 
primejduită de valurile stîmite de elicele 
ambarcațiunilor motorizate, care izbesc zi 
și noapte în zidurile cariate ale strălucitoa
relor palate de odinioară.

Și să ne mai gîndim — pentru a veni mai 
aproape cu exemplele — că «Masa tăcerii» 
zămislită de geniul olteanului Brâncuși a 
fost transformată într-o masă a festinurilor 
estivale,iar pe «Poarta sărutului» cupidoni

de duzină comit sacrilegiul de a săpa în 
piatră dragostea eternă a lui Romeo din 
Mizil pentru Julieta din Tîncăbești.

îmi aduc aminte că în toamna anului 
1967, cînd apele miloase ale rîului Amo au 
luat cu asalt comorile de artă ale Florenței, 
am văzut sute de tineri și vîrstnici lucrînd 
zi și noapte pentru refacerea tablourilor și 
manuscriselor deteriorate de noroi, cură- 
țind zidurile palatelor din Piazza Signoriei. 
Scena, emoționantă prin simbolul ei, mi-a 
evocat doi ani mai tîrziu alte momente, 
trăite tot în orașul lui Dante. Turiști gră
biți, aduși cu mașini grăbite, profanau prin 
ținuta lor, prin tocmeala cu negustorii 
tarabelor cu suveniruri pe trei parale, 
liniștea din sanctuarul frumosului.

Pe marmura Acropolei își lasă pecetea 
poluarea și coloanele tresar înspăimîntate 
parcă, sub loviturile hangului sonor, declan
șat de supersonicele și reactoarele ce brăz
dează cerul Eladei.

Iar în multe locuri, clădiri și monumente, 
evocînd vremuri de mult apuse, dar prezente 
în conștiință, sînt prinse în chinga viziunii 
moderne a arhitecturii veacului nostru, 
sufocate de brîul de beton al blocurilor trase 
la șapirograful construcțiilor de astăzi.

Omenirea nu este cîtuși de puțin dornică 
să asculte cîntecul de lebădă al trecutului, 
să se despartă, fie chiar și cu nostalgie, de 
valorile sale eterne.

lată de ce mi se par de cea mai mare 
însemnătate concluziile la care au ajuns 
specialiștii întruniți în orașul helvetic. Por
nind de la premisa că în numeroase așezări 
urbane și rurale europene există valori 
arhitecturale străvechi — străzi, parcuri, 
grădini, clădiri, palate, alte monumente — 
periclitate de acțiunea corosivă a timpului 
sau de efectele nocive ale civilizației, în 
special de poluare și de supraaglomerarea 
turistică, ceea ce împiedică perceperea 
cuprinzătoare a patrimoniului trecutului 
și conservarea lui— conferința de la Zurich 
a lansat acțiunea internațională la care m-am 
referit la început.

Lozinca «Un viitor pentru trecutul nos
tru» trebuie să devină cu adevărat deviza 
fiecăruia, purtată în inimi și în conștiințe, 
așa cum purtăm în portvizit biletul de 
intrare la un muzeu sau în aparatul de foto
grafiat imaginile surprinse în drumețiile 
tu ristice.

între trecut și viitor, să nu uităm nici o 
clipă prezentul.

Ion MĂRGINEANU

Helsinki, iulie 1973

bahamas — stat independent
După 300 de ani de statut colonial, arhipelagul Bahamas din Marea Caraibilor s-a 
proclamat stat independent, al 135-lea membru al O. N. U. De pe fostul palat 
al guvernatorului de la Nassau, capitala noului stat, a fost coborît, pentru ultima 
oară și fără regrete drapelul britanic, «Union Jack».

s-a încheiat prima 
parte dintr-un 

concert al popoarelor
Palatul de marmură albă și granit Finlandia din 
Helsinki, in care și-a desfășurat lucrările Confe
rința pentru securitate și cooperare in Europa, 
a fost sortit de constructorii săi muzicii în prin
cipala sală de concerte (1 750 locuri), tapisată 
in mătase albastră, s-au depus eforturi de 
către reprezentanții națiunilor Europei, ai S. U.A. 
și Canadei pentru realizarea de acorduri vitale, 
de armonii fără de care viitorul omenirii ar fi 
in mare primejdie (foto 1).
Timbrul emis de Administrația poștală finlan
deză închinat conferinței, realizat de graficianul 
Pentti Rahikainen (foto 2).

1 URHO KEKKONEN (n. 1900), președintele Finlandei, țara gazdă: Deschiderea 
conferinței reprezintă «efortul comun al tuturor guvernelor interesate pentru a 
găsi, pe baza egalității și respectului mutual, o soluție problemelor vitale care ne 
interesează pe toți».

2 KURT WALDHEIM (n. 1918), secretar general al O.N.U., oaspete de onoare al 
reuniunii: «Un nou stadiu decisiv în istoria lumii... După o lungă perioadă de 
tensiuni acute internaționale, în întreaga lume a apărut acum o nouă situație, 
o nouă modalitate în relațiile dintre state».

3 GEORGE MACOVESCU (n. 1913), reprezentantul României: «Pe deplin îndrep
tățite sînt interesul și speranța cu care opinia publică de pe continent, popoarele 
de pretutindeni își ațintesc privirile asupra conferinței noastre, căreia ii revine 
înalta misiune de a așeza pe baze noi, durabile, calitativ superioare, relațiile inter- 
europene».

4 ANDREI GROMIKO (n. 1909), reprezentantul U.R.S.S.: «Sperăm că participanții 
la conferință vor da dovadă de bunăvoință, de realism, de dorința de a căuta, de pe 
poziții constructive, soluții acceptabile pentru toată lumea... în ce o privește, 
Uniunea Sovietică este gata să facă, pentru aceasta, tot ce depinde de ea».

5 WILLIAM ROGERS (n. 1913), reprezentantul S.U.A., speră, de asemenea, că 
«Reuniunea paneuropeană... va arăta clar că suveranitatea și independența fiecărui 
stat trebuie să fie respectate și protejate de către toate celelalte state și va permite 
extinderea contactelor între popoare».

6 OTTO WINZER (n.1902), reprezentantul R.D.G.: «Ca unul din statele succesoare 
ale fostului Reich german, R.D.G. consideră ca o sarcină istorică deosebită datoria 
de a veghea ca frontierele și teritoriile unui stat european să nu mai fie amenințate 
de pe teritoriul german».

7 WALTER SCHEELL (n. 1919), reprezentantul R. F.G.: «Cooperarea nu trebuie să se 
limiteze la guverne, ea ar trebui aprofundată la toate eșaloanele: între guverne și 
întreprinderi, între instituții și organizații și, în sfîrșit, între cadre de conducere, 
tehnicieni și specialiști din Est și din Vest».



UniUERSUL

valori românești în univers_____________________________ a -____ ' _____  - ■ ■ casale
tenorul traian grozăvescu, strălucit artist liric

Pentru a vorbi cum se cuvine despre 
marele cîntăreț care a fost Traian Groză
vescu ar trebui să înmuiem pana — cum 
spune poetul— în toate culorile curcubeu
lui...

Răsărit spre sfîrșitul veacului trecut (1895) 
din mijlocul înzestraților bănățeni, în acea 
ambianță spirituală a Lugojului în care au 
activat cu atîta dăruire Ion Vidu, Tiberiu 
Brediceanu, losif Willar ș.a., Traian Groză
vescu avea să poarte, în viața sa mult prea 
scurtă, faima artei noastre interpretative 
lirice pe cele mai înalte culmi. Nu uităm 
că la Lugoj ființa, încă de la jumătatea 
veacului trecut, prima «Reuniune română 
de cîntări și muzică».

Micul Traian a vădit de timpuriu aptitudini 
muzicale cu totul deosebite, iar ca adolescent 
a fost primit cu precădere în corul lui Vidu. 
Lecțiile luate cu profesorul lugojean Willar, 
cele de la Academia de muzică din Budapesta 
și îndeosebi cele de la Conservatorul din 
Cluj aveau să dea roade bogate. La început 
simplu corist la Opera română din Cluj, 
avea să se afirme — așa cum se întîmplă 
cam de regulă— înlocuind în rolul ofițeru
lui Pinkerton, din «Madame Butterfly», 
pe primul tenor Constantin Pavel care se 
îmbolnăvise. Exigentul director Dimitrie 
Popovici-Bayreuth l-a primit pe corist la 
repetiții cu neîncredere. Curînd însă s-a 
convins de valoarea cîntărețului.

Traian Grozăvescu era un tenor lirico- 
dramatic (liric-spinto) care dispunea de o 
voce caldă, generoasă. Amploarea și inten
sitatea acesteia apăreau cu totul excepțio
nale. Cîntărețul s-a orientat din capul locu

mapamond '73

bologna
Treizeci și șase de kilometri de portice. 

Dacă am socoti cîte o coloană la fiecare 
șapte metri am ajunge la uluitoarea con
statare că Bologna este orașul celor cinci 
mii de coloane, imensă pădure a simbo
lului supleței, cutezanței, năzuinței de zbor 
și armoniei. Căci întotdeauna cînd oamenii 
au visat perfecțiunea, au înălțat coloane. 
Chiar și pentru italieni, cei mai cutezători 
constructori din var și cărămidă ai pămîn- 
tului, acest desfrîu luxuriant de portice 
apare ca un uluitor fast arhitectural pe 
care istoria nu îl explică decît prin orgo
liul unui ev de pace și opulență de care 
orașul a știut să profite din plin.

Imaginați-vă mergînd kilometri întregi 
de-a lungul unor străzi fără seamăn în lume, 
cu trotuarele mărginite de coloane vop
site în carmin, unite prin arcuri de ogive, 
neîntrerupte acolade deschise sub primul 
cat al caselor care se sprijină de pămînt 
prin mii de picioare de piatră. Orașul în 
care avea să se exileze Dante Alighieri 
voia parcă, la acea epocă, să-și arunce 
sfidarea față de orgolioasa Florență prin 
cele cinci mii de coloane, cu boitele înăl
țate cît să poată trece pe sub ele un om 
călare și, neajungîndu-i numai ponticele, 
a înălțat unele dintre cele mai cutezătoare 
turnuri din cîte pot fi văzute în lumea la
tină. Este orașul celei mai vechi universi
tăți europene, ea însăși un vast cadrila- 
ter de portice care sprijină în vîrful coloa
nelor experiența a patru secole de învă- 
țămînt superior.

Turnurile Bolognei sînt adesea o denun
țare a verticalei, unul dintre ele, turnul 
Garisenda, înalt de 48 de metri, geamăn cu 
turnul Asinelli, construit între 1109 și 
1119 pînă la înălțimea de 97 de metri, are 
o înclinație care rivalizează Pisa, aplecarea 
lui către fratele său mai mare parcă vrînd 
să-i sprijine bătrînețea.

în Palazzo d’Accursio, care găzduiește 
sediul municipalității bologneze, stau de 
vorbă cu dl. Armando Sarti, viceprimar al 
Bolognei, căruia i-am solicitat un interviu 
pentru «Flacăra». 

lui către reprezentanții bel-cantoului italian, 
Rossini, Donizetti, Bellini, Verdi, Puccini, 
interpretînd rolurile cele mai de seamă ale 
marelui repertoriu liric, fără să uite însă 
muzica românească pe care a promovat-o 
de cîte ori i s-a ivit prilejul. A cîntat de 
pildă în opera «Luceafărul» de Nicolae 
Bretan, prima compoziție românească repre
zentată pe scena Operei din Cluj, iar în 
concertele sale interpreta totdeauna și cîn- 
tece bănățene. Ceea ce l-a consacrat drept 
un tenor de mari potențe interpretative 
au fost rolul lui Rodolpho din «Boema» și 
acela al lui Cavaradossi din «Tosca». Dealtfel, 
Puccini era compozitorul său preferat.

Cîntărețul urmărea stăruitor să se per
fecționeze cu profesori de înaltă calificare, 
în acest scop a plecat la Viena, unde l-a avut 
ca îndrumător pe reputatul pedagog Franz 
Steiner. De la el a învățat unele dintre 
«tainele» esențiale ale artei cîntului: trece
rile insensibile de la un registru la altul, 
gradarea cu măiestrie a unui crescendo, 
cultivarea sunetului frumos, în piano ca și 
a unei dicțiuni cît mai clare, mai inteligibile 
și pe deasupra tuturor acea expresie pro
fundă a sentimentelor, chezășie a unei ade
vărate interpretări de calitate.

Traian Grozăvescu era dotat cu o putere 
de muncă extraordinară. Studia cu rîvnă 
ore întregi, asculta muzică și înregistrările 
pe discuri ale celebrităților timpului. Anul 
1923 a însemnat afirmarea strălucită a mare
lui artist, care a cîntat pe scena Operei 
populare din Viena (Volksoper) — după 
audiția dată în fața celebrului dirijor 
Felix Weingartner. A interpretat rolurile

- Credeți în supraviețuirea unui astfel 
de oraș asaltului rutier și expansiunii de 
blocuri HLM pe verticală și pe orizontală? 

— Nu este de ajuns să credem, ci tre
buie să și acționăm. Bologna va fi primul 
oraș european în al cărui întreg centru 
circulația automobilistică individuală va fi 
interzisă. Tot ceea ce se construiește nou 
se ridică dincolo de citd-ul istoric, nici o 
demolare nu este permisă fără o autori
zație specială, orice atentare la persona
litatea tradițională a urbei este aspru sanc
ționată.

- Cît va crește Bologna pînă în anul 2000?
Am adoptat un plan de reamenajare 

generală care prevede o creștere minimă, 
de numai o sută de mii de locuitori pînă 
în anul 2000. Vom fi atunci o metropolă 
«mică», de numai 600 000 de locuitori, 
dar care, sperăm, vor fi cetățenii unui 
oraș viabil și nu ai unui megalopolis su
focat și paralizat de toate tarele orașelor 
.excesiv dezvoltate.

— Cum se face gospodărirea orașului?
- Bologna are 30 de cartiere, mici muni

cipalități locale, suverane în acțiunile lor 
menite să realizeze cît mai repede planul 
de reamenajare generală adoptat în una
nimitate.

— Ce garanții aveți că ceea ce v-ați pro
pus va fi realizat?

— Una singură, de căpetenie. Bologna 
este o municipalitate comunistă, prin tra
diție, aleasă și realeasa cu majoritate de 
voturi în toate campaniile electorale de 
după război. Aceasta este mai mult decît 
o pură opțiune a celor mai mulți bolognezi, 
e și o determinantă pentru ceea ce ne-am 
propus să facem. Și vom face!

Ascultîndu-I pe Armando Sarti, am în
țeles mai bine că cei treizeci și șase de ki
lometri de portice în lungul străzilor Bo
lognei nu sînt numai un semn al orgoliului 
apus, ci totodată o splendidă trăsură de 
unire formată din cinci mii de coloane 
între trecut și viitor.

loan GRIGORESCU 

principale din operele «Paiațe», «Carmen». 
«Aida», «Boema», «Madame Butterfly», 
«Tosca»,«Faust» ș.a. Traian Grozăvescu era 
comparat cu Caruso în ceea ce privește 
frumusețea vocii și chipul desăvîrșit în care 
și-o conducea. Apărea în scenă alături de 
celebritățile timpului: sopranele Lotte Leh
mann, Ada Poliakova, Viorica Ursuleac, 
Maria Jeritza ș.a. Un an mai tîrziu a fost 
solicitat la Opera de stat din Berlin unde 
succesele sale strălucite au confirmat clasa 
înaltă a artei pe care o stăpînea. Dar o ase
menea fulgurantă ascensiune care îi deschi
dea larg porțile celor mai de seamă scene 
lirice ale lumii, unde dealtfel era insistent 
invitat să cînte, a fost curmată brutal și 
sinistru de gestul criminal al soției sale, 
o nevropată, care l-a împușcat cînd artistul 
nu avea nici 32 de ani!

Dincolo de eminentele sale însușiri vocale 
vom mai arăta că Traian Grozăvescu era un 
suflet magnanim, veșnic gata să dea un con
cert filantropic, să ajute pe cei în nevoie 
sau să susțină o echipă sportivă. Patriot 
înfocat, a visat tot timpul să înființeze un 
teatru liric la Timișoara pe care să-l subven
ționeze cu mijloacele pe care i le favorizau 
manifestările sale artistice.

Traian Grozăvescu și-a înscris un nume 
glorios în istoria teatrului liric. Datoria 
noastră e aceea de a nu lăsa ca valul uitării 
să se aștearnă peste memoria acestui mare 
artist și mare român. Cele cîteva discuri 
(șapte) care au rămas mărturie despre arta 
sa minunată se cuvin recondiționate și 
popularizate cu dragoste și recunoștință.

J.V. PANDELESCU

dreptul pietonului 
de a umbla pe jos
Lăsînd la o parte Veneția, — caz spe
cial —, orașul vest-german Miinchen 
ar fi primul centru urban care a rezer
vat circulației pietonale, în exclusivi
tate, un număr de străzi din perimetrul 
central al orașului. Așa-numita «Fuss- 
gânger Zone» (Zona pietonilor) din 
Miinchen a făcut prozeliți: cartierul 
central «Ziel» din Frankfurt pe Main, 
piața care delimitează Domul din Mi
lano, străzile pavate cu flori din cen
trul Barcelonei, întreg perimetrul cen
tral al Bolognei, artera suprasolicitată 
Chuodori din Tokyo (în imaginea ală
turată) și altele.
Modeste dar semnificative victorii ale 
pietonului în războiul său nedeclarat 
cu automobilismul și poluarea.

Numărul cărților de literatură ita
liană care se traduc la noi poate 
ușor forma un cititor specializat 
și deci pretențios. Scrisul Siciliei, 
bunăoară, ne este familiar, de la 
Giovanni Verga și Pirandello la Leo
nardo Sciascia. La Roma, mi-a vor
bit despre Sicilia natală scriitorul 
Gaetano Gangi, care așteaptă în 
aceste zile semnalul versiunii româ
nești a romanului său Casale, în. 
traducerea lui George Lăzărescu. 
Poet (Improvviso, 1945, 1972), ro
mancier, critic plastic (cărți despre 
barocul sicilian) și muzical (comen
tarii la Haydn, Chopin), profesorul 
de greacă și latină Gaetano Gangi 
a cunoscut România din relatările 
altora și acum este nerăbdător s-o 
viziteze.

— Casale este un oraș sicilian?
— Un oraș legendar, a cărui isto

rie și ale cărui personaje le urmă
resc, în romanul meu.de la sfîrșitul 
secolului al XV-lea pînă în 1956. 
Metoda este aparent istorică, iar 
cartea, chiar pe acest ton de cro
nică— și traducătorul mi-a spus că 
cititorului român îi place literatura 
cronicistă — este de ficțiune.

— Scriind despre un oraș legendar, 
v-a interesat condiția de fapt a sici
lianului?

— Sicilianul nu aruncă la spate 
problemele aspre, ci le aprofun
dează cu perseverență. Aparent con
templativ, în realitate este un cer
cetător implacabil. Nu-I mulțumește 
frumusețea de care pămîntul insulei 
e plin. Straniu, cînd peisajul sicilian 
e mai luminos atunci omul Siciliei 
e mai turmentat. Dar acest om a 
fost construit de faptele istorice, 
nu se poate vorbi în abstract despre 
el. O ambianță diferită îl transformă. 
In romanul la care lucrez acum pre
zint un sicilian care trăiește la Roma. 
Istoria Siciliei și cea a Romei sînt 
diferite. Roma îl ajută să se vadă 
pe sine, să-și cunoască condiția.

— Cum împăcați formația de cla
sicist cu calitatea de narator mo
dern ?

— Nu delirez în fața manifestări
lor minore din literatura clasică, 
nici din cea contemporană. O pagină 
profundă de Tucidide, precum cea 
despre ciuma din Atena,este analoagă 
tragediilor contemporane. Uneori 
simt dramatismul unui episod recent 
mai mult citind pe Tucidide decît 
un scriitor contemporan. In Tacit 
am întîlnit probleme ale timpului 
nostru, fără acestea nu m-ar interesa.

— V-am văzut versurile lungi, de 
tinerețe, emanînd o atmosferă cla
sică.

— Sînt elegii scrise în timpul răz
boiului, protestatare, în versuri ovi- 
diene.

— Cultivați claritatea stilului?
— îmi permit luxul să fiu mereu 

«laico», cum spunea Dante. Fiindcă 
emotivitatea mea este așa de puter
nică, încît logica cea mai intelectua- 
listă devine emoție.

— Vă interesează curentele mo
derne?

— Bineînțeles. Orice scriitor simte 
nevoia să iasă din structurile curente, 
să anticipeze timpul, de aceea tinerii 
îi sînt mai aproape. între 20 și 60 de 
ani ai unui scriitor din secolul trecut 
societatea nu se schimba fundamen
tal, el putea s-o privească la micro
scop și materia nu era incandescentă. 
Azi, cînd însăși semnificația cuvîntu- 
lui se schimbă în timp ce-l pronun
țăm, e mai dificil de găsit un echilibru.

— Veți fi tradus într-o limbă neo
latină.

— Avem nu numai o certă latini
tate în comun, dar departe de Roma, 
ca și Sicilia, românii și sicilienii am 
remarcat că se aseamănă uimitor.

Gheorghe ANCA
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să luăm lumea în baloane
E vremea să reabilităm balonul. Nu ba 

Ionul rotund — care n-are de ce, fiindcă e 
sport-rege — nici balonul de săpun, care 
rămîne un duios simbol al iluziei. N-am 
ajuns încă la reabilitarea iluziei și a simbo
lurilor ei — slavă cerului! Iluzia rămîne 
o nobilă întreprindere a omului neîntre
prinzător. E vremea să reabilităm balonul- 
balon. Balonul autentic, de la mama lui, 
balonul cu nacelă și cu lest, balonul cu care 
Fergusson a zburat cinci săptămîni în Jules 
Verne, de a și rămas printre titlurile ne
muritoare ale lumii această minunată îm
perechere: «Cinci săptămîni în balon», ba
lonul clasic, cu o nacelă de 2,50/4 metri, 
cu care un oarecare Bob Sparks din Harbor 
vrea să treacă în vara asta Atlanticul, din 
S.U.A. pînă în Finlanda. Sau Italia!

Nu voi înțelege niciodată de ce a fost 
batjocorit, umilit, disprețuit, aruncat atît 
de jos pe scara valorilor - balonul. De 
ce — de pildă — atîția oameni nu mai ac
ceptă să fie luați în balon. De ce acceptă 
să fie luați în avion, în limuzine, în trans
atlantice, dar cînd aud de balon se supără, 
se întunecă, și sînt gata să te mănînce. A 
fi luat în balon a devenit sinonim cu a fi 
ironizat. De unde pînă unde? Ce legătură 
poate fi între balon și ironie? Ce îndeamnă 
la o asemenea legătură cînd vezi un balon? 
Absolut nimic. De ce n-ar fi semn al iro
niei blestemate alt mijloc de transport? 
De ce nu m-aș enerva de moarte cînd aș 
auzi că mă iei în troleibuz?

— De ce l-ai părăsit?
Fiindcă mă lua zilnic în troleibuz... 

ar răspunde, mîndru și patetic, tînăra

fată — și, pe cuvînt, aș înțelege o asemenea 
expresie.

Nu mai trebuie să insist în a demonstra 
cu cît e mai frumos un balon decît un tro
leibuz. Balonul e infinit mai frumos decît 
un tramvai, ca să nu discutăm că un au
tobuz— foc de ar lua în gură — nu va ajunge 
la grația și geniul unui balon. Cît privește 
trenurile — trenurile sînt niște biete omizi 
la care o nacelă se uită cu milă, cu silă. Ba
lonul e o stare de vis a lumii. Balonul e tot 
ce a dat mai straniu și mai fastuos imagina
ția noastră, la dimensiunea marilor spații. 
Balonul e o invenție mai patetică decît zbo
rul lui lear. La fel de rudimentară, la fel 
de elementară, la fel de naivă și de inge
nuă — dar mai grozavă în candoarea ei 
fiindcă la baza nebuniei stă aerul. Balonul 
e un strigăt al plămînilor noștri, modelat 
din aer, în aer, sfidînd atmosfera, — semn 
magic pe cer, peste munți, peste turle de 
biserici, peste paratrăznete, peste umbre
lele atomice și neatomice, al sălbaticelor 
și duioaselor urlete carene străbat mintea 
și trupul. Balonul nu are nimic ironic. Tot 
ce întruchipează el e sfînt și grav. Restul 
interpretărilor e fîs.

Vă spun toate acestea în calitatea mea 
de tîrîtoare perfectă, de om care în viața 
lui n-a urcat într-o nacelă, dar a aruncat 
mult lest și a fost des luat în balon, fără să 
crîcnească: trebuie să reabilităm balonul! 
Să urcăm în balon și să ne luăm prietenii 
și rudele în balon, fără teamă! Pentru 
ironii — folosiți mașina mică!

Radu COSAȘU

ministrul francez al transporturilor
Pentru prima oară în istoria ei, Franța are ca ministru al transporturilor o femeie. 
Este doamna Michele Legras, originară din Vif (Isere). Un cerc larg de probleme, 
complicate de nemaipomenita dezvoltare a circulației rutiere (construcții și între
țineri de autostrăzi, șosele, metrou etc.) stă în fața noului ministru. Care este 
însă foarte optimist în ce privește succesul înaltelor sale răspunderi.

vîrsta: 168 de ani, ocupația: pomicultor
Se numește Șirali Mislimov și trăiește de aproape 17 decenii în satul Bavzav din 
R.S.S. Azerbaidjană. în anul în care s-a născut, adică în 1805, Napoleon I trecea 
pe răboj înfrîngerea de la Trafalgar și victoria de la Austerlitz, Beethoven compu
sese deja primele 3 din cele 9 simfonii, Goethe trimitea la tipar prima ediție din 
«Hermann und Dorothea», iar Pușkin împlinea șase ani. La înmormîntarea țaris
mului, Mislimov era încă tînăr: avea doar... 112 ani.
Ca să-și oăstreze tinerețea miraculoasă. Șirali Mislimov muncește. Face pomicul
tură. Priviți-I cît de viguros se proptește în cazma. De spondiloză n-a auzit, nu-i nici 
angoasat, nici chinuit de neputința comunicării. Cînd caisul dă în floare, se bucură 
și așteaptă cu nădejde să mai apuce și rodul anului viitor. Simplă și sfîntă filozofie 
de longeviv!

E.D

FAMILIA NOBEL.Reuniunile anuale ale laureaților premiului Nobel, 
pe ramuri de activitate, au intrat in tradiție. Anul acesta s-au întilnit 
fizicienii. Impresionantă adunare de savanți a căror gîndire și creație 
impulsionează giganticul proces de dezvoltare a tehnicii acestor decenii. 
Gazdă a fost orașul elvețian Lindau de pe malurile lacului Constanța.

de la lume adunate
GASTARBEITER. O statistică publicată 

de cotidianul vest-german Die Zeit indică 
următoarele cifre, dătătoare de gîndit, cu 
privire la proporția muncitorilor străini 
(Gastarbeiter în limba germană, iar în tra
ducere mot-â-mot muncitori-oaspeți) din u- 
nele țări dezvoltate ale Europei occiden
tale: Elveția — 26% din totalul populației 
active; R.F.G. — 10,8%; Franța — 9,7%; 
Austria 8.1 %; Belgia — 7,6%; Suedia 
— 5,7%; Marea Britanie — 5,1%.

NU, HAȘIȘULUI! Autoritățile din Nepal 
au hotărn să interzică culturile de mac și 
de cînepă indiană din care — după cum se 
știe — se extrag opiul și hașișul. Guvernul 
nepalez va adopta măsurile corespunză
toare pentru a veni în sprijinul țăranilor 
afectati de hotărîre.

TOATĂ LUMEA E LA FABRICĂ. Oră
șelul iugoslav Velene are 12 500 de locui
tori, iar dintre aceștia, 5 500 (practic, în
treaga populație muncitoare) lucrează la 
fabrica «Gorene» din localitate, unde se 
produc aparate electrocasnice (mașini de 
spălat rufe, frigidere, mașini de gătit etc.) 
de care după cum s-a stabilit statistic 
— beneficiază peste un milion și jumătate 
de gospodine din multe țări ale lumii.

OAMENII IUBESC MAREA. în localitatea 
italiană Porto San Giorgio a avut loc re
cent primul festival închinat mării. Au fost 
prezentate cu acest prilej 22 de filme do- 
cumentar-artistice, 39 de filme documen
tare de informație, 10 filme de lung metraj, 
«înainte de orice marea este o sursă de 
inspirație liberă pentru om, este apoi o 

cale de comunicație milenară între oameni 
și civilizații, oferind oamenilor imense bo
gății» — a spus Bruno Vailati, directorul 
festivalului.

O CARTE GREA. Firește că e grea: 
are 46 de kilograme, iar editorul ei, Pierre 
Bellefont, din Paris, livrează fiecare exem
plar într-o valiză specială. «Omagiu lui 
Johann Sebastian Bach» — acesta este ti
tlul volumului, ilustrat cu gravuri de Va
sarely și incluzînd între coperte trei sta
tuete demontabile. Din tirajul total de 
200 de exemplare, 80 au și fost vîndute, 
în ciuda prețului superpiperat: 40 000 de 
franci bucata.

ARS LONGA, VITA LONGA. Marc Cha
gall, unul din cei mai mari pictori contem
porani în viață, a fost strălucit sărbătorit 
la cea de-a 86-a aniversare a nașterii sale. 
La Nisa a fost inaugurat cu acest prilej, 
după planurile pictorului, Muzeul Național 
«Chagall». Sălile muzeului cuprind opere 
plastice de mare valoare, printre care 17 
din lucrările sărbătoritului. Grădina mu
zeului, ea însăși o bijuterie a genului, este 
plantată cu măslini și chiparoși, familiar 
decor chagallian.

ÎN RELUARE. Dintre cei 9 pacienți su
puși de profesorul Barnard transplantului 
de cord, doar doi supraviețuiesc. Proporția 
nu i se pare îngrijorătoare ilustrului chirurg 
sud-african, care declară: «Intenționez să 
reiau transplanturile cardiace, ca unică me
todă cunoscută pentru tratarea unor boli 
cronice ale inimii».

E.D.
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în capitolele precedente am descris as
censiunea rapidă a tînărului Antonio Perez 
la curtea regelui Spaniei, Filip al ll-lea. 
Devenit confident al temutului monarh, 
el se îndrăgostește de prințesa de Eboli, 
Ana de Mendoza. Sosește la Madrid Juan 
Escovedo, trimisul lui don Juan de Austria, 
guvernatorul general al Țărilor de Jos și 
frate vitreg al regelui Filip al ll-lea. Opoziția 
lui Escovedo împotriva idilei dintre An
tonio Perez și Ana de Mendoza, ca și ata
șamentul monarhului față de prințesă trans
formă pe nesimțite o banală poveste de 
dragoste într-o afacere politică.

O primă încercare de asasinat a lui Esco
vedo, pusă la cale de Antonio Perez cu 
asentimentul lui Filip, eșuează. Dar...

*

lată în continuare depoziția pajului En
riquez:

«Secretarul Escovedo însănătoșindu-se, se
cretarul Antonio Perez a luat o altă ho- 
tărîre. Și anume, ca noi să-l omorîm într-o 
seară cu lovituri de pistol, de stilet ori de 
spadă, și aceasta fără întîrziere. Eu am 
plecat, în consecință, în localitatea mea 
de origine pentru a căuta pe unul dintre 
prietenii mei intimi și un stilet cu lama 
foarte fină, care valorează mai mult decît 
un pistol, cînd trebuie să ucizi un om.

Am plecat cu diligența și mi s-au dat 
polițe către Lorenzo Spinola pentru a ri
dica banii la Barcelona. Acolo am atras în 
complot pe unul dintre frații mei, Miguel 
Bosqud, căruia i-am promis o sumă în 
aur și bunăvoința secretarului Antonio Pe
rez.

Am ajuns la Madrid tocmai în ziua cînd 
au spînzurat-o pe servitoarea secretarului 
Escovedo. în absența mea, Diego Martinez 
a adus din Aragon, pentru același scop, 
doi oameni, Juan de Mesa și Insausti. A doua 
zi, Diego Martinez ne-a reunit pe toți 
patru într-o casă în afară de Madrid, pen
tru a hotărî asupra mijloacelor și momen
tului favorabil omorului. Diego a adus o 
sabie lată, ornată pînă-n vîrf, și pumnale 
pentru a ne înarma. Secretarul Antonio 
Perez plecase pentru a petrece săptămîna 
sfîntă într-o mănăstire din Alcala, fără în
doială cu intenția de a îndepărta orice bă
nuială privind persoana sa. Ne-am înțeles 
că în fiecare seară ne vom reuni în mica 
piață Santo lacobo, prin care secretarul 
Escovedo trebuia să treacă, ieșind din 
casa sa. în ziua de luni a paștilor, la 31 
martie, Juan de Mesa și cu mine am întîrziat, 
mai mult decît de obicei, pentru a ajunge 
la locul indicat, în asa fel încît atunci cînd 
am ajuns în piața Santo lacobo, ceilalți 
plecaseră pentru a-l pîndi pe secretarul 
Escovedo într-una din străzile care dădeau 
în piață. în timp ce ne învîrteam pe acolo, 
cineva a venit și ne-a spus că secretarul 
Escovedo fusese asasinat.

Atunci ne-am întors la locuințele noastre. 
Ajungînd la mine acasă, am dat peste Miguel 
Bosque, îmbrăcat în vestă scurtă, căci își 
pierduse mantaua și pistolul. Juan de Mesa 
a găsit la rîndul său în fața porții sale pe 
Insausti, pe care l-a ascuns în casa sa. El 
îl lovise pe Escovedo și îl ucisese cu o sin
gură lovitură de spadă, aruncînd apoi arma 
însîngerată într-un puț al casei lui Juan de 
Mesa.

în timpul nopții, ajutorul de bucătar, 
Rubis, s-a dus la Alcala pentru a raporta 
lui Perez, care s-a bucurat de vestea aceasta.

Ucigașii au fost îndepărtați din Madrid. 
Miguel Bosquă a primit o sută de monede 
de aur și s-a întors în Aragon împreună cu 
toți ceilalți. Juan de Mesa a obținut drept 
recompensă un lanț de aur, cincizeci de 
monede de aur și o cană de argint fin, 
iar prințesa de Eboli l-a angajat ca adminis
trator al bunurilor sale. Diego Martinez 
a adus, după cîteva zile, celorlalți trei cîte 
un brevet de «alferez» (sublocotenent) în 
serviciul regelui Spaniei, cu o soldă de 
douăzeci monede de aur».

Cu aceasta se încheie depoziția lui En
riquez.

INTRIGI LA CURTEA REGALĂ

Regele Filip al ll-lea avea pe vremea aceea 
și un alt secretar, Mateo Vasquez. Acesta

DIN DOSARELE
MARILOR PROCESE POLITICE

ANTONIO PEREZ Șl FILIP AL ll-LEA (III)

lovitura 
de 

teatru

era un om de origine modestă, foarte mun
citor, reținut și, firește, îl ura pe strălu
citul lui coleg, Antonio Perez. Regele în
treținea cu grijă ura dintre secretarii săi, 
pentru a-i supraveghea pe ambii prin in
formări reciproce, pe care le primea de 
la fiecare în parte.

După asasinarea lui Escovedo s-a răs- 
pîndit în toate părțile zvonul că autorul 
asasinatului era însuși Antonio Perez.

Fără să bănuiască rolul regelui în acest 
asasinat, Mateo Vasquez își informă suve
ranul, de la care primi acest răspuns ipo
crit:

«Ați procedat foarte bine trimițîndu-mi 
de îndată vestea despre Escovedo, pe care 
am primit-o în pat. La un interval foarte 
scurt după aceea a venit don Diego Cordoba 
pentru a mi-o comunica... Chestiunea este 
stranie și nu înțeleg ce spun alcazii».

Trei zile după aceea Mateo Vasquez a 
scris din nou regelui:

«în popor cresc bănuielile contra unuia 
din secretari, din cauza morții celuilalt. 
Se zvonește că un prieten cu funcție înaltă 
al lui Escovedo ar fi pus la cale uciderea sa, 
și anume din cauza unei femei. Se mai 
spune că în ziua în care soția acestui se
cretar s-a dus pentru a vizita pe soția de
tun ctu lui, aceasta a ridicat vocea, bleste- 
mind pe cel care a dat lovitura și aceasta 
într-o manieră care a fost observată de 
multă lume. Dacă Maiestatea-Voastră ar 
binevoi să afle în secret ceea ce se spune 
despre acest deces și cine este bănuit, 
cred că ar fi foarte convenabil să întrebați 
și de motive»...

Primul om căruia Filip al ll-lea i-a ară
tat această scrisoare a fost, firește. An
tonio Perez. Regele i-a dat totodată sar
cina de a întocmi un proiect de răspuns.

«NU VĂ NELINIȘTIȚI»

După ce a făcut unele completări la pro
iectul prezentat de Perez, Filip a trimis lui 
Mateo Vasquez următorul răspuns, voit 
confuz:

«Am aflat deja de unde provine ches
tiunea, dar nu pot vorbi despre ea, dorind 
din tot sufletul ca să se afle pe alte căi, 
pentru a fi pedepsit (vinovatul). Astfel, 
vă asigur că aceasta este cu totul diferită 
de toate acestea, deși cred că acel care a 
comis fapta are motive puternice și de 
asemenea nu se poate pune nici o bază 
pe ceea ce spuneți, prin exces de curio
zitate și o judecată prea hazardată».

Așadar, Filip al ll-lea s-a exprimat în 
această scrisoare într-un stil deosebit de 
sinuos și într-o manieră neclară urmărind, 
evident, să nu dea un răspuns univoc și 
limpede.

Vasquez s-a adresat și fiului lui Escovedo, 
îndemnîndu-l să ceară dreptate de la rege, 
fără să arate însă pe cine bănuia drept ucigaș 
al tatălui său.

Perez începu să se neliniștească și își 
exprimă îngrijorarea față de Filip. Regele 
i-a trimis atunci următorul mesaj, deosebit 
de perfid:

«N-aveți nici un motiv de a nu fi încre
zător și curajos. Nu vă neliniștiți, să nu 
vă fie teamă și credeți-mă că totul se va 
aranja foarte bine... Și nu veți fi biciuit 
în tot lungul străzilor atîta timp cît Dum
nezeu mă va ține în viață, fiindcă chiar 
dacă alții se schimbă, eu nu mă voi schimba 
deloc. Mă voi ține de cuvînt. Puteți fi sigur 
și dați dovadă de curaj în fața acestei griji, 
curaj pe care îl puteți avea, fiindcă mă 
aveți pe mine!»

în aceeași zi, Filip al ll-lea scria lui Mateo 
Vasquez: «...Nu trebuie nici să presupu
neți, nici să gîndiți că se poate merge mai 
departe... îndată ce voi sosi la Madrid, mă 
voi ocupa de această afacere, fiindcă tre
buie să văd o anumită persoană care se 
află acolo și sper că în acest fel totul se va 
aranja prompt și cel mai bine. Astfel puteți 
fi fără grijă și în deplină liniște».

Regele se comporta ca și cum ar fi vrut 
să-i împace pe cei doi secretari de stat și 
a trimis la amîndoi diverși mijlocitori.

George Bl ANU

(Va urma)



TEDTRU
cronica teatrală spectacole

la sfîrșitul stagiunii — 
critica^ sau în loc de prefață

Vara asta capricioasă care a debutat tea
tral cu Hotelul astenicilor, pentru a se 
«reabilita» brusc cu o comedie de Camil 
Petrescu, în premieră absolută, făcînd să 
explodeze deconcertarea noastră în fața 
unei situații de-a dreptul paradoxale, crea
tă de amînarea și după 4 decenii a premierei 
lui Danton, vara asta capricioasă care a 
descoperit, in sfîrșit, «Luna comediei cu 
plafonul descoperit», vara asta capricioasă 
în care s-a constatat că e totuși înțelept 
proverbul despre mai bine mai puțin, dar 
mai bine, și că se poate aplica și în teatru, 
unde un bilanț de peste 40 de premiere 
originale într-o stagiune nu înseamnă pînă 
la urmă mult, dacă lumea reține doar 
Fluturele pe lampă de Paul Everac și 
Puterea și Adevărul de Titus Popovici; 
în sfîrșit, vara asta capricioasă care mă gă
sește în aceste pagini ospitaliere, cu un tiraj 
de 160 000 de exemplare, chiar și cu obstina
ta mea ambiție de a scrie cronica teatrală 
fără alte obligații în schimb decît de a-mi 
păstra neclintită credința, capricioasa vară, 
zic, m-a obligat să revin asupra condiției 
criticului de teatru.

Scenă din spectacolul cu piesa Trei frați gemeni venețien

cu și fără cortină

o Zilnic în București vin în medie 300-400 
de pionieri. Aflînd această știre, conducerea 
Teatrului «Ion Creangă» a urmărit la cele 29 de 
locuri de tranzit- din Capitală pe tinerii vir
tuali spectatori. începutul a fost făcut dumi
nică 1 iulie de un grup de pionieri din Mehedinți 
care au gustat, cu emoție, inedita reprezentație 
deschisă cu Scufița cu trei iezi, deși erau 
neobișnuiți cu «îndrăznelile» spectacolului, așa 
cum mărturisea conducătorul grupului.

0 inițiativă fericită, dacă ne gîndim cît de 
mult contează pentru formarea gustului luarea 
de contact a tinerilor din țară cu spectacole 
reprezentative ale teatrului pentru tineret.

Ne-ar interesa opiniile spectatorilor 
pionieri la aceste spectacole.

Sînt, cum bine se știe, și mă văd onorat sa 
o afirm și cu acest prilej, partizanul teatrului 
ca expresie a unei opțiuni politice, și cu atît 
mai mult în epoca noastră, și cu deosebire 
în țara noastră, care a transformat ideea de 
politică în practica de fiecare zi a unui popor 
întreg.

Sînt, cum bine se știe, partizanul rolului 
activ pe care teatrul trebuie să-l joace în 
viața unei colectivități și tocmai de aceea 
am susținut cu patimă opera literară și 
spectacolul, implicate activ și dinamic în 
dinamica socială și politică a epocii.

Dar arta are ea însăși rigorile ei, care fac 
ca un succes de casă de sute de reprezentații 
să nu înscrie nici opera și nici spectacolul în 
perimetrul culturii.

Obligația morală și deci profesională a 
unei critici de atitudine și de opțiune, a 
unei critici partizane, în înțelesul nobil al 
cuvîntului, este de a face explicită în aceeași 
măsură pentru spectatori și pentru slujitorii 
teatrului, direcția și rigoarea estetică. 
Pentru că nu orice lozincă se poate substitui 
replicii literare autentice, după cum nu 
orice replică autentică poate deveni o lo

• Se preconizează ca în stagiunea esti
vală pe litoral să se prezinte spectacole de 
teatru, operă, operetă, balet, folclor, revistă, 
comedii muzicale, concerte de muzică ușoară.

Numărul total al acestor spectacole va fi, 
la sfîrșitul lunii august, de 665. Dacă ne 
gîndim că în trei luni ni se oferă mai multe 
spectacole decît am putea vedea în doi ani, 
seară de seară, putem dormi oare liniștiți?

• in București și în țară se desfășoară 
încă o bogată activitate teatrală la sediu, 
in afară de premierele oferite în Luna comediei 
de trupe din Capitală, și provincia -este la 
fel de darnică: Teatrul de stat din Arad cu 
Fizicienii de F. Durrenmatt, Teatrul de stat 
din Tg. Mureș, secția maghiară, cu Moliere 
de M. Bulgakov. Teatrul «G. Bacovia» cu Tre
cere prin veranda verde de George Genoiu. E 
bine că buletinul meteorologic ține, din cînd în 
cînd, cu efortul teatrelor. Sperăm sincer ace
lași lucru și din bartea publicului.

• O fată imposibilă de Virgil Stoenescu, 

zincă.
Condiția unui cronicar de teatru, care 

ține la demnitatea lui, se realizează atunci 
cînd acesta are curajul să devină insuporta
bil în inflexibilitatea lui critică și față de pu
blic, și față de oamenii scenei. Vorbind în nu
mele exigențelor spectatorului, exigențe 
care nu o dată sînt, cu și fără temei,clamate, 
nu vei putea să uiți că și în artă există piloți de 
încercare și că deci o datorie critică o consti
tuie și pasiunea pusă în slujba afirmării 
noului pe care nu orice fel de aplauze îl 
detectează imediat. După cum, vorbind pu
blicului în numele rigorilor artei scenice, 
rigori care cer și ele un limbaj anume și o 
pregătire în receptarea acestui limbaj, nu 
vei putea să om iți faptul că arta rămîne 
un mijloc de comunicare a ideilor, iar ideile 
mari sînt întotdeauna accesibile mulțimilor 
și devin mari prin îmbrățișarea lor colectivă

Condiția unui cronicar de teatru se reali
zează în sfîrșit atunci cînd acesta are curajul 
de a nu aparține nici unui dramaturg, nici 
unui actor, nici unui scenograf, nici unui 
regizor, nici unui director de teatru. Și 
nici unui director de gazetă. Ci Teatrului.

Am venit la «Flacăra» angajat numai 
față de Teatru.

Dinu SĂRARU

în interpretarea colectivului secției române o 
teatrului din Oradea. Ultima premieră a 
teatrului, ultima piesă a dramaturgului «spe
cializat» in problemele tineretului (în foto
grafie).

TREI
FRAȚI
GEMENI
VENEȚIENI

La acest spectacol este izbitoare capacita
tea lui David Esrig de a valorifica, de a 
fructifica un text dramatic inexpresiv. Nu 
din dorința de a-i da virtuți scenice pline de 
sensuri, ci din seducția pe care regizorul 
o are față de jocul teatral plin de intonații 
speciale, de răsuciri și forfecări ale cuvîntu
lui. Specula comicului total sau,mai elastic, 
a rîsului total — pare a fi dorința vădită a 
regizorului. Mai precis, comicul ce include 
nu numai gluma lejeră de replică imediată, 
ci pe cel al efectului împins dincolo de limită, 
al grotescului, al șarjei sau al mișcării, 
amețitor construite.

Incîlcitura comică, provocată de asemă
narea celor trei frați gemeni venețieni 
(autor, Antonio Mattiuzzi, zis Collalto), 
dau piesei ponderea dramatică necesară și, 
pornind de aici, Esrig își face jocul.

De-a lungul desfășurării însă, spectacolul 
suferă o scindare, o frîngere în două. Ne 
gîndim fără să vrem la rotunjirea perfectă 
din Nepotul lui Rameau, sau la armonia 
nebuniei din Troilus și Cresida. Personajele 
nemascate (adică cei trei frați gemeni, han
gița, logodnica — inedită și plină de haz 
dulce, Silvia Popovici) nu ajung la o comu
nicare unitar stilistică cu măștile de tipul 
commediei dell’arte (Arlechino, Gerante), 
ceea ce face ca publicul să nu poată intra 
lesne în convenția măștilor, lipsindu-i poate 
și tradiția unor atari reprezentații.

Există în spectacol o dilatare a gestului, 
care îngreunează ritmul fără vreun plus 
de cîștig artistic (servitorii hanului își des
compun mișcările înconjurînd personajele 
fără mască cu aere malefice, în vestimentație 
ku-klux-klanică).

Este impropriu să scrii despre Marin 
Moraru în cîteva rînduri, consemnîndu-l 
drept excelent sau strălucit. Poate doar 
prins într-o masă de montaj, jocul său s-ar 
putea derula în dinamica sa interioară. 
Excelentă Ileana Stana Ionescu. în soecial 
în partitura guturală a discuției cu «soțul» 
său, David Esrig se relaxează, relaxin du-ne.

HOTELUL 
ASTENICILOR

Comedia satirică este un gen frecvent 
abordat de dramaturgia noastră originală. 
Ne permitem să includem în această cate
gorie și Hotelul astenicilor, noua piesă a lui 
I.D. Șerban. PremieraTeatrului «Nottara» 
readuce în atenția spectatorului dinastia 
viu disputată a ștampilei, a cererii timbrate 
și parafate, a lui «nu se poate», «nu e legal» 
sau «să mai așteptăm încă», a inerției, a 
funcționarilor-mecanisme în slujba unui 
vechi sistem birocratic.

Neuitatul Spiridon Biserică al lui A. Ba- 
ranga deschidea seria vajnicilor luptători 
cu ștampila. De astă dată, doctorița Mihaela 
Bărăgan este cea care preia ștafeta împotriva 
dosarelor, a strategilor ce știu să cadă în 
picioare punînd bețe-n roate bun'elor iniția
tive. Fără a fi o satiră virulentă, fără a avea 
un conflict dramatic solid construit, Hotelul 
astenicilor se constituie ca o lucrare drama
tică agreabilă, pentru un public de vacanță, 
dornic să rîdă de «negativii» din viață 
urcați «sintetic» pe scenă. Am fi vrut s-o 
desprindem pe Liliana Tomescu din dis
tribuția onestă a spectacolului (onestă e și 
regia lui Mircea Avram). Dar talentul ei 
nu are de astă dată o partitură pe măsură. 
II menționăm pe Lucian Dinu într-o apariție 
cuceritoare.

Rada PREJBEANU



în PERmnnEnrn rtertie: problemele omnEniLOR

sub semnul adevărului, 
justiției și echității

dilemă pentru 
conștiințe, 

dilemă pentru 
suflete

Un tată — Grigore Puiescu din 
satul Gura Bărbulețului, comuna Băr- 
bulețu, județul Dîmbovița — ne 
istorisește, în cuprinsul doar a două 
pagini scrise de mînă, o întîmplare 
crîncenă.

Fiul său, Ion Puiescu, după ce a 
absolvit o școală tehnică de alimen
tație publică a fost repartizat la 
restaurantul «Dunărea» din orașul 
Moreni, unde a preluat gestiunea 
fostului responsabil.

Apoi, pe acest tînăr contactul cu 
viața, cu exigențele și cu asprimile 
ei l-a depășit. Gestionarea restau
rantului, Ion Puiescu o făcea, în 
fapt, împreună cu concubina sa, 
Floarea Moraru, care era barmană; 
salariații ceilalți nu-i prea dădeau 
ascultare; și, ceea ce a fost mai grav, 
au_apărut pagube în gestiune.

încurcătura i-a speriat pe cei doi 
tineri și ei au luat hotărîrea să se 
sinucidă. Floarea Moraru a scăpat 
totuși cu viață, dar Ion Puiescu a 
murit.

Cam astea-s faptele. Poate unii 
dintre cei care de-abia azi au aflat de 
Floarea Moraru și Ion Puiescu vor 
trage o concluzie de felul «Două 
biografii nenorocite, există și de as
tea!» și-și vor vedea mai departe de 
treburile lor personale. Poate așa 
gîndesc chiar și unii dintre cei care au 
fost în preajma celor doi tineri și, ca 
oameni, ar fi trebuit să facă ceva, 
însă nu poate gîndi așa tatăl lui Ion 
Puiescu.

Dimpotrivă, bătrînul acesta se chi- 
nuie cu durerea pierderii fiului, cu 
multe întrebări ale căror răspunsuri 
încă nu-i sînt limpezi; cu efortul, 
prozaic dar împovărător, de a aco
peri pagubele în gestiunea fiului său, 
al cărui girant acceptase să fie.

Grigore Puiescu se întreabă*în ce 
măsură e adevărată afirmația făcută 
de Floarea Moraru într-o declarație 
dată — la 20 noiembrie 1971 — în 
fața forurilor de conducere ale 
T.A.P.L. din Tîrgoviște, afirmație 
potrivit căreia «mai mulți salariați au 
produs pagube, fie prin neglijență, 
fie prin sustragere de alimente sau 
bani, iar Ion Puiescu s-a găsit singur 
într-o asemenea situație și asta l-a 
dus la luarea hotărîrii de a se sinu
cide».

Grigore Puiescu se mai întreabă 
dacă nu cumva o parte din vină o 
poartă și Floarea Moraru. S-ar putea 
să aibă dreptate, dar s-ar putea să o și 
nedreptățească cumplit pe femeia 
împreună cu care fiul său a trăit un 
mare coșmar însă poate și o frumoasă 
iubire.

Dificultatea — ba adeseori chiar 
imposibilitatea— de a face o d reptate 
care să împace nu numai bilanțul 
gestiunilor, ci și sufletele noastre de 
oameni mă amărăște.

chimie și antipatie
sau cui îi desfacem contractul de muncă?

Codul Muncii răspunde precis la 
această întrebare, cu enumerări limi
tative de situații, de cazuri, și cu texte 
imperative.

Și totuși, atunci cînd se aplică litera 
legii se mai fac și greșeli. O asemenea 
greșeală, socotim noi, s-a petrecut cu 
tovarășa inginer Margareta Papadopol, 
salariată a Institutului de cercetări în 
construcții și economia construcțiilor, 
atunci cînd, prin decizia nr. 123 din 9 mai 
1973, i s-a desfăcut contractul de muncă.

Dar pentru că problema vizează un 
raport de muncă, să vedem în chip 
precis cum a muncit tovarășa inginer 
Papadopol în viața dumneaei. Am în 
față un întreg volum alcătuit din carac
terizări, note, referate, din care pur și 
simplu nu știu care fraze să aleg, pentru că 
atît de numeroase sînt cele laudative. Și 
totuși:

lată ce a scris, în mai 1955, remarcabi
lul profesor al învățămîntului politehnic 
românesc Traian Negrescu: «O exce
lentă studentă...,lucrarea sa de diplomă a 
fost întocmită cu o conștiinciozitate și cu 
un devotament cum numai rar mi-a 
fost dat să văd... Pentru aptitudinile 
sale de lucru în laborator, pentru stă
ruința și priceperea sa în muncă, sub
semnatul am propus-o și a fost angajată 
ca asistentă a subsemnatului la Institutul 
național de cercetări tehnologice... A 

plecat de la noi din dorința proprie de a 
lucra într-o uzină. Cu tot regretul tuturor, 
nu am putut-o împiedica să plece... Am 
regretat plecarea unei colege inimoase 
în muncă, îndemînatică, pricepută, sin
ceră și deosebit de cinstită».

lată ce se scrie într-un certificat din 
1960; «în perioada septembrie 1954 — 
iulie 1957 a activat ca membru în comi
tetul cercului de polarografie din cadrul

drept și trigonometrie
în ziua de 12 decembrie 1972, 

un destin potrivnic, — cum ar fi 
spus anticii —, o întîmplare precis 
determinată de niște cauze — cum 
spunem noi cei de azi — a unit sub 
semnul tragismului trei oameni care 
pînă atunci nu știau absolut nimic 
unul de altul: Etelka Florkiewitz, 
Gheorghe Antal, venit tocmai din 
Moinești, și Gheorghe Ancuța.

Accidentul, căci despre un accident 
rutier este vorba, s-a petrecut la 
Brașov, în intersecția dintre străzile 
Grigoraș Dinicu, Poarta Schei și 
Ciucaș.

Gheorghe Antal, care conducea 
un microbuz, era aproape ieșit din 
intersecția aceasta cînd autocamio
nul condus de Gheorghe Ancuța, 
autocamion care avea un sens de 
mers perpendicular pe cel al drumu
lui microbuzului, l-a ajuns, l-a lovit 
în partea stingă, proiectîndu-l pînă 
la marginea trotuarului opus. La 
rîndul său, microbuzul astfel tam

filialei A.S.I.T. București și într-o comi
sie de organizare a Congresului A.S.I.T. 
din iunie 1957...,a dat dovadă de punctua
litate, devotament și spirit de organi
zare..., a promovat cu convingere în 
unele fabrici și uzine, cu care avea legă
turi de lucru, unele probleme ale orga
nizării științifice a muncii, în special în 
domeniul laboratoarelor... și-a cerut 
transferul la ICEMIN pentru a lucra în 
munca de cercetare de care era pasio
nată. (In timpul cit a fost salariată a 
A.S.I.T. lucra în timpul liber polarografie 
la laboratorul de fizică al Institutului 
politehnic, sub conducerea tovarășului 
academician S. Vencov.) Nu a oprit-o de 
a pleca în această muncă faptul că la 
A.S.I.T. urma să fie avansată într-o 
funcție superioară».

lată cum o recomandă, cu o scrisoare 
trimis în 1960 din Fraga, profesorul 
J. Heyrovski, laureat al Premiului Nobel, 
profesorului P. Spacu, la Centrul de 
cercetări chimice al Academiei noastre: 
«...am onoarea și plăcerea de a vă reco
manda pe domnișoara ing. M. Papadopol 
care a lucrat în institutul nostru de 
polarografie în 1955 timp de cîteva luni. 
Ea s-a arătat foarte devotată muncii 
științifice. Domnișoara inginer Papado
pol dorește să fie admisă la Centrul de 
cercetări chimice al Academiei de Stat a 
R.P.R., probabil ca aspirantă, pentru a 
avea posibilitatea să continue cercetările 
pe care le-a început. Dată acest proiect 
poate fi realizat și se pune problema de a 
aprofunda partea pur polarografică a 
studiilor sale, institutul nostru este 
gata să o primească pe domnișoara 
Papadopol în laboratoarele noastre pen
tru un stagiu, în cadrul colaborării mu
tuale care există între academiile noastre 
de știință».

ponat a lovit-o pe Etelka Florkiewitz, 
o femeie în vîrstă de 67 de ani, care 
după cîteva zile, din pricina trauma
tismelor suferite, a decedat.

Gheorghe Antal, șoferul micro
buzului, a fost socotit vinovat de 
către instanțele judecătorești din 
Brașov și condamnat să sufere o 
pedeapsă de doi ani și opt luni 
închisoare.

în cursul procesului, firește, s-au 
purtat dialoguri contradictorii privi
toare la mai multe aspecte care se 
cereau lămurite. Eu însă aici, n-am 
să mă opresc decît asupra uneia 
dintre apărările ce și le-a făcut Gheor
ghe Antal. Și anume aceea că a intrat 
în intersecție fără să oprească pentru 
că stopul era în dreapta străzii Ciucaș, 
pe care el era angajat, dar în spatele 
unui loc de parcare. Iar tocmai 
atunci, în fața stîlpului cu stopul 
era un autocamion, bineînțeles înalt 
ca orice autocamion, care pur și 
simplu l-a împiedicat pe Antal să

Dar dincolo de aceste caracterizări și, 
repet, numeroase altele, pe tovarășa 
inginer Papadopol o recomandă certifi
catul de inventator 48001 din 7 iunie 1965 
pentru invenția cu titlul «Liant cu întă
rire rapidă»; o recomandă și cea de-a 
doua invenție a dumneaei, intitulată 
«Procedeu de oprirea apelor de infil
trație în rocă»; într-un cuvînt,o reco
mandă toate faptele muncii dumneaei.

Și totuși unui asemenea om dăruit 
muncii i s-a desfăcut contractul de muncă, 
după ce, un lung timp, i s-a făcut un, tot 
lung, șir de mizerii. De ce? Mi-a explicat 
foarte simplu și precis chiar tovarășa 
ingineră Papadopol.

Pentru că a pretins să se introducă în 
planul de stat, cu regim prioritar, o 
cercetare de interes «la zi» pe plan 
mondial, cercetare privind încălzirea 
electrică a spațiilor din construcții, pro
blemă căreia dumneaei, împreună cu alți 
colegi din institut, i-au găsit soluții 
originale de rezolvare.

Numai că la ÎNCERC și o altă grupă de 
cercetare are tîrzii pretenții de paterni
tate asupra acestui lucru gata descoperit. 
De aici, conflicte, șicane. Și,ce-i mai rău, 
sancțiuni tocmai pentru cei care nu 
merită. Mai precis, tovarășa ingineră 
Papadopol, specialistă în chimie, s-a 
trezit trecută ca auxiliară a unui inginer 
constructor care era responsabilul unei 
teme cu specific de chimie.

Deci iată că ne purtăm cu inventatorii 
de parcă oamenii de felul lor ar mișuna cu 
miile prin institutele și întreprinderile 
noastre.

Pentru titlul micropledoariei mele 
aș fi preferat să nu parafrazez, ci să repet 
întru totul titlul acelui vechi dar simpa
tic film chemat «Chimie și dragoste».

vadă stopul.
M-ar fi convins în cu totul altă 

măsură hotărîrile celor două instanțe 
dacă se făcea în motivările lor și 
puțină trigonometrie. Poate rapor
turile dintre înălțimea la care erau 
ochii lui Antal cînd el era așezat la 
volanul microbuzului său, cota 
maximă a înălțimii unui autocamion 
obișnuit (dacă nu se putea stabili 
precis chiar tipul de autocamion 
care era parcat acolo la ora acciden
tului), înălțimea stîlpului stopului și 
distanța, evident variabilă dintre 
microbuz și stop ar fi condus la o 
concluzie, la o descoperire surprin
zătoare și poate în cadrul unui even
tual recurs extraordinar se va apela 
și la unghiuri trigonometrice de 
vedere.

Lucrul ar fi eventual profitabil lui 
Gheorghe Antal, acest om care intră 
în închisoare cu grija că soția sa e 
bolnavă nu-i salariată și va trebui 
totuși să aibă grijă de copilul lor 
minor; dar lucrul acesta ar fi cert 
profitabil breslei judecătorilor, pen
tru că ar dovedi că munca dumnealor 
nu pretinde doar cunoștințe juridice.

Scrisori comentate de Nelu IONESCU

37



COMBINATUL PENTRU FIBRE ARTIFICIALE
BRAIL A Șos. Vizirului, km. 10TA
care produce

E cît se poate de natural: pentru fibrele artificiale vă adresați la

— celofibră tip bumbac;
— celofibră tip lină;
— celofan neacoperit 
și acoperit sau lăcuit, 
simplu sau imprimat, 
colorat, livrabil în coli, 
role ori confecții
(pungi de diferite forme și mărimi);

— carboximetilceluloza 
purificată și tehnică
— sulfat de sodiu tehnic anhidru;
— rețea cord viscoză 
în țesătură carcass, 
breacker, topplay, 
pentru confecții din cauciuc;
— fir cord simplu sau cablat.
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